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Αθήνα, σήµερα στις 22 Μαρτίου 2010, ηµέρα ∆ευτέρα και ώρα
18.51’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Προέδρου αυτής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΥ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΥ.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Κωνσταντίνα Γιαννακοπούλου, Βουλευτή Μεσσηνίας, τα
ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑΠΑ-
∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµος Μαρµαρίου Εύ-
βοιας ζητεί την άµεση διάνοιξη και αποκατάσταση της
επαρχιακής οδού ‘Αγιος ∆ηµήτριος - Καλλιανοί Εύβοιας.

2) Ο Βουλευτής Καστοριάς κ. ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Καστοριάς
ζητεί την εξαίρεση των υπαλλήλων της ∆ιεύθυνσης Κτηνιατρικής
της Νοµαρχίας Καστοριάς από τις διατάξεις του άρθρου 9 του
ν.3833/2010. 

3) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία σύλλογοι και φορείς ευρύτερης πε-
ριοχής Γλύφας, ∆ήµου Πελασγίας Φθιώτιδας ζητούν την
επέκταση των υποδοµών για την ευρυζωνική πρόσβαση της πε-
ριοχής τους στο διαδίκτυο.

4) Ο Βουλευτής Ζακύνθου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΒΑΡΙΓΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία το Νοµαρχιακό Συµβούλιο Ζακύν-
θου ζητεί την άµεση κάλυψη των κενών θέσεων ιατρών
καρδιολόγων για την εύρυθµη λειτουργία της Καρδιολογικής Κλι-
νικής του Νοσοκοµείου Ζακύνθου.

5) Ο Βουλευτής Καστοριάς κ. ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία η Κοινότητα Αρρένων Καστοριάς ζητεί
έκτακτη χρηµατοδότηση για την αποκατάσταση των ζηµιών από
ακραία καιρικά φαινόµενα, στο κεντρικό δίκτυο ύδρευσης. 

6) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία Πρόεδροι Κοινοτήτων περιοχής Κόνιτσας
Ιωαννίνων ζητούν τη βελτίωση της βατότητας της 36ης επαρχια-
κής οδού, που συνδέει την Ήπειρο µε τη δυτική Μακεδονία.

7) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία οι εργαζόµενοι στη ∆ιεύθυνση Γεωργίας
Γιαννιτσών διαµαρτύρονται για τις µειώσεις στα οδοιπορικά τους
έξοδα κ.λπ..

8) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία η Ένωση Φοροτεχνικών Ελευθέρων
Επαγγελµατιών Νοµού Εύβοιας καταγγέλλει τη µεγάλη καθυ-
στέρηση που παρατηρείται στη λήψη ασφαλιστικής ενηµερότη-
τας από το ΙΚΑ Χαλκίδας.

9) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο Σύλλογος Εκπαιδευτικών Πρωτοβάθ-
µιας Εκπαίδευσης Γιαννιτσών ζητεί την καταβολή των δεδου-
λευµένων αποδοχών στους ωροµίσθιους εκπαιδευτικούς της
πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Γιαννιτσών.

10) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝ∆ΡΙΑΝΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία η ‘Ενωση Αστυνοµικών Υπαλλήλων
Νοµού Αργολίδος ζητεί την ενίσχυση της Αστυνοµικής ∆ιεύθυν-
σης Αργολίδας µε πρόσθετο προσωπικό.

11) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά, µε την οποία ζητεί την αναδιάρθρωση των Μονάδων
Υγείας του Νοµού ‘Εβρου και τη δηµιουργία Κέντρου Υγείας
στην περιοχή του ∆ερείου ‘Εβρου.

12) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία το Εργοστασιακό Σωµατείο Εργα-
ζοµένων Ελληνικής Υφαντουργίας καταγγέλλει τη ∆ιοίκηση της
Εταιρείας «Ελληνική Υφαντουργία Α.Ε.» για παράνοµες και
αντεργατικές ενέργειες.

13) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑ-
ΤΗΣ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµος Θέρµου Αιτωλο-
ακαρνανίας ζητεί την ανέγερση νέου διδακτηρίου για τη στέγαση
του Γυµνασίου και Λυκείου Θέρµου.

14) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και Κηδε-
µόνων 1ου ∆ηµοτικού Σχολείου Νέας Φιλαδέλφειας Αττικής δια-
µαρτύρεται για τη µετακίνηση και διάσπαση του σχολείου σε
αποµακρυσµένα κτήρια.

15) Οι Βουλευτές Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ
και Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν ανα-
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φορά, µε την οποία η Οµοσπονδία Επαγγελµατικών - Βιοτεχνι-
κών και Εµπορικών Συλλόγων Ακαρνανίας ζητεί την άµεση βελ-
τίωση και επισκευή του οδοστρώµατος της εθνικής οδού
Αγρινίου - Αµφιλοχίας - Άρτας.

16) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συµβα-
σιούχων Πυροσβεστών Πυρόσβεσης - ∆ιάσωσης ζητεί την
εργασιακή αποκατάσταση και µονιµοποίηση των συµβασιούχων
πυροσβεστών.

17) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµος Αχαρνών Αττικής ζητεί αλ-
λαγές στο ασφαλιστικό νοµοσχέδιο για τις πρόσθετες
επιβαρύνσεις του ΙΚΑ προς τις Σχολικές Επιτροπές.

18) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Φαρµακο-
βιοµηχανίας ζητεί στα πλαίσια της προτεινόµενης τιµολόγησης
φαρµάκων, ως µέγιστη µείωση των επωνύµων γενοσήµων εγχώ-
ριας παραγωγής το 15% κ.λπ..

19) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµος Αχαρνών Αττικής ζητεί τη
λήψη πρόσθετων µέτρων προστασίας των Σχολικών Μονάδων
της περιοχής του.

20) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµος Κολινδρού Πιερίας υπο-
βάλλει προτάσεις του αναφορικά µε το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ».

21) Ο Βουλευτής Άρτης κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµος Τετραφυλίας Άρτας ζητεί τη
χρηµατοδότηση έργων υποδοµής στην περιοχή του.

22) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία το Ναυτικό Μουσείο Λιτόχωρου
Πιερίας ζητεί την αναγνώρισή του βάσει του ν.3028/2002.

23) Ο Βουλευτής Άρτης κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο Νοµάρχης Άρτας ζητεί από τη ∆ΕΗ τη
χορήγηση ρεύµατος µε βιοµηχανικό τιµολόγιο στις µονάδες δια-
λογής, συσκευασίας και αποθήκευσης αγροτικών προϊόντων του
Νοµού.

24) Ο Βουλευτής Άρτης κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο Σύλλογος Ατόµων µε Αναπηρία Νοµού
Άρτας ζητεί την παραχώρηση της χρήσης ακινήτου για τις στε-
γαστικές του ανάγκες.

25) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Εκπαιδευτικών
Γονέων - Κηδεµόνων µε Αναπηρία ζητεί την πρόσληψη των αδιό-
ριστων εκπαιδευτικών γονέων παιδιών µε αναπηρία.

26) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο Πρόεδρος της Συνοµοσπονδίας Αλιέων
Ελλάδος ζητεί να σταµατήσει η αλιεία µε συρόµενα αλιευτικά ερ-
γαλεία.

27) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο ∆ιευθυντής του 5ου Γυµνασίου Κερα-
τσινίου Πειραιά ζητεί τον εξοπλισµό του σχολείου αυτού µε κα-
θίσµατα.

28) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία η ∆ιευθύντρια του 2ου Γυµνασίου Νίκαιας
Πειραιά ζητεί τον εξοπλισµό του σχολείου αυτού µε καθίσµατα
και λοιπά είδη.

29) Ο Βουλευτής Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε

αναφορά, µε την οποία ο Εξωραϊστικός και Εκπολιτιστικός Σύλ-
λογος Αγίου Αντωνίου Κερατσινίου Πειραιά ζητεί την επίσπευση
των εργασιών ενέγερσης του 15ου Νηπιαγωγείου Κερατσινίου.

30) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΕΞΑΡΧΟΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο Ιατρικός Σύλλογος Λάρισας ζητεί την
τοποθέτηση ελεγκτών γιατρών στον ΟΠΑ∆ Λάρισας.

31) Ο Βουλευτής Τρικάλων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία το αστικό και υπεραστικό ΚΤΕΛ Νοµού
Τρικάλων ζητεί τη χρηµατοδότηση του Πραγράµµατος «ΣΥΝ-
ΚΟΙΝΩΝΙΑ» για το Νοµό Τρικάλων.

32) Ο Βουλευτής Τρικάλων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Τρικάλων
ζητεί τη χρηµατοδότηση του έργου της κατασκευής κοιτώνων
στην παιδική εξοχή Πεύκης Τρικάλων.

33) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά, µε την οποία το Νοµαρχιακό Συµβούλιο Κε-
φαλληνίας και Ιθάκης ζητεί µικρότερους συντελεστές ΦΠΑ για
τα νησιά του Ιονίου, στα πλαίσια της ίσης µεταχείρισης µε τα
νησιά του Αιγαίου κ.λπ..

34) Οι Βουλευτές Β’ Πειραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪ-
∆ΟΥ και Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ κατέθεσαν ανα-
φορά, µε την οποία η ∆ιεύθυνση και ο Σύλλογος Εκπαιδευτικών
του 1ου ΕΠΑΛ Περάµατος και του 7ου ΣΕΚ Πειραιά ζητούν να
καλυφθούν οι ελλείψεις του σχολείου τους σε επίπεδο υλικοτε-
χνικής και εκπαιδευτικής υποδοµής. 

35) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στα οικονο-
µικά και λειτουργικά προβλήµατα του Κέντρου Αρχιτεκτονικής
Μεσογείου.

36) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµος Πύργου Ηλείας ζητεί χρηµατο-
δότηση από το ΕΣΠΑ-Π∆Ε για την κατασκευή δικτύου ύδρευσης
και τη µεταφορά πόσιµου νερού στα δηµοτικά και τοπικά του δια-
µερίσµατα.

37) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία ο ΓΟΕΒ Πηνειού - Αλφειού ζητεί τη
ρύθµιση των οφειλών του προς το ΙΚΑ.

38) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµος Πύργου Ηλείας ζητεί χρηµατο-
δότηση από το ΕΣΠΑ - Π∆Ε για την κατασκευή δικτύου ύδρευσης
και τη µεταφορά πόσιµου νερού στα δηµοτικά και τοπικά του δια-
µερίσµατα.

39) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµος Εξωµβούργου Τήνου ζητεί την
απόσυρση της µε αρ. 1/3678/28-1-2010 εγκυκλίου του ΥΠΕΚΑ.

40) Η Βουλευτής Β Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ - ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο
Πανελλήνιος Σύλλογος Εργαζοµένων ΕΛΓΑ διαµαρτύρεται για
την απαξίωση του έργου του Οργανισµού κ.λπ..

41) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στα προ-
βλήµατα των αργυροχρυσοχόων από την επιβολή φόρου
πολυτελείας.

42) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην απο-
νοµή βραβείων από τους διοργανωτές της ∆ιεθνούς Τουριστκής
Έκθεσης του Βερολίνου.
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43) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην κα-
θυστέρηση του έργου του φράγµατος Αποσελέµη στην Κρήτη.

44) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στις εµπο-
ρικές συµφωνίες ισχυρών ευρωπαϊκών χωρών µε το Μαρόκο.

45) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται σε περι-
στατικά σύλληψης µαθητών στα Χανιά για χρήση ναρκωτικών.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 1848/02/12/2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ αριθµ. οικ 25918-3-3-
2010 έγγραφο από την Υφυπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 5016/28/01/2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 6611/46/3-3-

2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη η
ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 5776/08/02/2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ./ΓΡ.

ΥΦΥΠ./Κ.Ε./510/11/3-3-2010 έγγραφο από την Υφυπουργό Πολι-
τισµού και Τουρισµού η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 5931/10/02/2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βαρβιτσιώτη Μιλτιάδη δόθηκε µε το υπ αριθµ. Φ90022/4906/493

-3-3-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνι-
κής Ασφάλισης η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 5938/10/02/2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Παρασύρη Φραγκίσκου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 1028874/830 -3-

3-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη
απάντηση:
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6. Στην µε αριθµό 6542/24/02/2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ αριθµ. Φ900α/7701/

10769 -3-3-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας η
ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε την κ.
Γιαννακοπούλου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας,
αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τρία µέλη του Β’ Κέντρου Ανοικτής Προστασίας Ηλι-
κιωµένων Αργυρούπολης. 

Επίσης, από τα κάτω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας µαθητές του ∆ηµοτικού Σχολείου Άνω Καρυάς
Νοµού Καβάλας. 

Η Βουλή καλωσορίζει και την τρίτη ηλικία και τα νέα παιδιά.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής) 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα το δελτίο αναφορών και ερωτήσεων της Τρίτης 23
Μαρτίου 2010.

Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5862/9-2-2010 ερώτηση του Βουλευτή του Πα-
νελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε την άµεση δηµοπράτηση και κατασκευή των φραγµάτων Αµι-
ρών - Αγ. ασιλείου και Καλαµίου στο Νοµό Ηρακλείου.

2. Η µε αριθµό 6036/11-2-2009 ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Μουσουρούλη προς τον

Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την προετοιµασία της χώρας
για τη διαπραγµάτευση του νέου δηµοσιονοµικού πλαισίου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης (2014-2020).

3. Η µε αριθµό 6306/18-2-2010 ερώτηση της Ε� Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Βέρας Νικολαΐδου προς την Υπουργό Οικονοµίας, Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε ανάκληση της
απόφασης για κατάργηση των θέσεων θεραπόντων γιατρών στα
παραρτήµατα του Οίκου του Ναύτου σε Χίο και Σαλαµίνα.

4. Η µε αριθµό 5333/29-1-2010 ερώτηση του Βουλευτή του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Παύλου Μαρκάκη προς την
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την επί-
λυση των προβληµάτων στελέχωσης στα Κέντρα Υγείας των Βο-
ρείων Σποράδων.

Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5289/28-1-2010 ερώτηση του Βουλευτή του Πα-
νελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Εµµανουήλ Στρατάκη
προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά
µε τους κινδύνους από την κατανάλωση trans λιπαρών.

2. Η µε αριθµό 5607/237/3-2-2010 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Χρή-
στου Ζώη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και
Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, σχετικά µε την καθιέρωση ανώ-
τατου ορίου κυβισµού κρατικών αυτοκινήτων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙ∆ΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ∆ΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως, σύµφωνα µε το άρθρο
143 του Κανονισµού της Βουλής, µε πρωτοβουλία του Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Αλέξη Τσίπρα, σε επίπεδο Αρχηγών κοµµάτων, µε
θέµα το «Πρόγραµµα Σταθερότητας και Ανάπτυξης» που κατέ-
θεσε η ελληνική κυβέρνηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Σύµφωνα µε το άρθρο 143 παράγραφος 4 του Κανονισµού της
Βουλής, η διάρκεια της αγόρευσης του Πρωθυπουργού είναι εί-
κοσι πέντε λεπτά της ώρας, του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη
Τσίπρα -µε πρωτοβουλία του οποίου πραγµατοποιείται η σηµε-
ρινή συζήτηση- επίσης είκοσι πέντε λεπτά της ώρας, των Προέ-
δρων των άλλων Κοινοβουλευτικών Οµάδων είκοσι λεπτά της
ώρας και των Υπουργών δέκα λεπτά της ώρας.

∆ικαίωµα δευτερολογίας έχουν για δεκαπέντε λεπτά της ώρας
ο Πρωθυπουργός και για δέκα λεπτά της ώρας οι Πρόεδροι των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων και οι Υπουργοί. Στη συζήτηση συµ-
µετέχουν έως δύο Υπουργοί.

Ο Πρωθυπουργός µπορεί να τριτολογήσει για πέντε λεπτά της
ώρας. Ο χρόνος οµιλίας του Υπουργού που παρεµβαίνει στο στά-
διο των κυρίων αγορεύσεων ή των δευτερολογιών, πριν ολοκλη-
ρωθούν οι αγορεύσεις ή οι δευτερολογίες των Προέδρων των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων, ορίζεται στο ήµισυ του χρόνου που
δικαιούται.

Ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Γεώργιος Παπανδρέου έχει
το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και
Υπουργός Εξωτερικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χρει-
άζεται να περιγράψω τις δραµατικές στιγµές που έχει περάσει η
Ελλάδα τους τελευταίους µήνες. Και αυτό, για δύο βασικούς λό-
γους: 

Ο πρώτος είναι ότι η πατρίδα µας βρέθηκε µε το µεγαλύτερο
έλλειµµα στην πρόσφατη ιστορία της. Έλλειµµα στους προϋπο-
λογισµούς της και, µαζί, χρέος πρωτάκουστο. Έλλειµµα αξιοπι-
στίας του κράτους, έλλειµµα όµως ακόµα και προοπτικής και
ελπίδας για το µέλλον. Το µέλλον της οικονοµίας µας, της οικο-
γενειακής µας ευηµερίας, της σύνταξής µας, της δουλειάς µας,
των επιχειρήσεών µας. 

Ο δεύτερος λόγος, για τον οποίο βρέθηκε η Ελλάδα στη δίνη,
είναι η διεθνής συγκυρία, η διεθνής οικονοµία. Μία διεθνής οι-
κονοµία, χτυπηµένη από την πρόσφατη δηµοσιονοµική χρηµα-
τοπιστωτική κρίση. Μία παγκόσµια αµηχανία, αν θέλετε, µπροστά
στα φαινόµενα υπερσυγκέντρωσης εξουσίας, πλούτου και ανε-
ξέλεγκτης, αδιαφανούς λειτουργίας αγορών, τραπεζών και πα-
ράλληλων σκιωδών µηχανισµών, όπως είναι τα hedge funds. 

Βρέθηκαν δηµοκρατικά κράτη, κυβερνήσεις, κοινοβούλια και
ελεγκτικές αρχές, προ οδυνηρών εκπλήξεων, µπροστά στις πρα-
κτικές απόκρυψης της πραγµατικότητας στο χρηµατοπιστωτικό
τοµέα. 

Παρά τα µέτρα διάσωσης που εφάρµοσαν οι υπόλοιπες οικο-
νοµίες, τα πακέτα στήριξης όπως λέγονται, τη βοήθεια στο τρα-
πεζικό σύστηµα, για να µην µπουν οι οικονοµίες τους σε
βαθύτερη ύφεση, ο πόνος των κοινωνιών, των εργαζοµένων, µε
την αύξηση της ανεργίας, τη µείωση της ποιότητας του επιπέ-
δου ζωής, την απώλεια σε πολλές περιπτώσεις ακόµα και συ-
νταξιοδοτικών δικαιωµάτων, αυτός ο πόνος ήταν και είναι
µεγάλος. Υποφέρουν πολλοί και σε πολλές χώρες σήµερα. 

Με το συνδυασµό της έλλειψης της δικής µας αξιοπιστίας και
τη βαριά, ακόµα και έκρυθµη, κατάσταση διεθνώς στις αγορές,
αλλά και στο πολιτικό στερέωµα σε πολλά κράτη, ήταν εύκολο να
γίνει η Ελλάδα δακτυλοδεικτούµενη, το µαύρο πρόβατο, το πει-
ραµατόζωο, στη νέα φάση αυτής της διεθνούς κρίσης.

∆υστυχώς, µερικοί πολιτικοί και κάποια Μέσα Μαζικής Ενηµέ-
ρωσης θέλησαν, παίζοντας µε το λαϊκισµό και τις προκαταλήψεις
των ψηφοφόρων τους, να γίνει η Ελλάδα το εξιλαστήριο θύµα, ο
αποδιοποµπαίος τράγος για τα δεινά των υπολοίπων. Το είδαµε,

το ζήσαµε, µας πλήγωσε, δεν µας άξιζε, δεν µας αξίζει και εµείς
το ξέρουµε. 

Όµως, αυτή η κατάσταση δεν θα ανατρέπονταν ούτε µε ευχο-
λόγια, ούτε µε ξόρκια, ούτε µε δικές µας καταγγελίες, ούτε βέ-
βαια µε τη ραστώνη της αδράνειας και του φόβου του πολιτικού
κόστους, που πολλές φορές διατρέχει το ελληνικό πολιτικό σύ-
στηµα.

Για να πείσουµε, ήταν επιβεβληµένο να πάρουµε αποφάσεις,
αποφάσεις δύσκολες για να ανατρέψουµε την κακή θέση, την
κακή εικόνα στην οποία βρεθήκαµε και να ανοίξουµε µία νέα προ-
οπτική για τη χώρα. Και αυτό κάναµε.

Πρώτη µάχη ήταν να αποκαταστήσουµε την αξιοπιστία µας ως
χώρα. Να πείσουµε ότι εµείς οι Έλληνες, ξέρουµε και αναλαµ-
βάνουµε τις ευθύνες µας. Ξέρουµε να βάλουµε οι ίδιοι τάξη στα
του οίκου µας. Ότι δεν φυγοµαχούµε. ∆εν είµαστε φυγόπονοι.
∆εν αθετούµε τις υποχρεώσεις µας και είµαστε περήφανοι που
αναλαµβάνουµε τις ευθύνες µας για να βγάλουµε τον τόπο από
αυτήν την απίστευτη αυτή περιπέτεια. Την πρώτη µάχη, την κερ-
δίσαµε.

Σήµερα, έχουµε θέσει σε ισχύ ένα έκτακτο πρόγραµµα µέ-
τρων, που έχει πείσει και τον πιο δύσπιστο εταίρο στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, αλλά και διεθνώς. Σήµερα, έχουµε δείξει την
αποφασιστικότητά µας και τη βούληση µας να αλλάξουµε τα
πράγµατα. Σήµερα, έχουµε ανακτήσει την αξιοπιστία µας έναντι
όλων. Το βλέπετε, το ακούτε. ∆εν είναι πια η Ελλάδα δακτυλο-
δεικτούµενη. ∆εν είµαστε πια το µαύρο πρόβατο. Και επειδή ιδι-
αίτερα σήµερα, αυτές τις µέρες αλλά και απόψε, µας
παρακολουθούν –εξονυχιστικά- θα έλεγα τα διεθνή Μέσα Ενη-
µέρωσης, θέλω να επαναλάβω ότι η Ελλάδα αυτά που λέει, αυτά
έκανε και αυτά κάνει. 

Με ρωτούσαν αν θα ψηφιστεί στην ελληνική Βουλή το πρό-
γραµµά µας και έµειναν θετικά έκπληκτοι για τη βούληση, αλλά
και την ταχύτητά µας. Ένα ακόµα δείγµα αποφασιστικότητας και
αξιοπιστίας της πατρίδας µας. Σήµερα, η Ελλάδα δεν είναι το
πρόβληµα. Είναι µια αξιόπιστη χώρα, που µπορεί και αναµετριέ-
ται υπεύθυνα µε τις δυσκολίες και τα δικά της προβλήµατα. Αυτή
είναι η Ελλάδα και αυτήν την Ελλάδα υπηρετούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Η δεύτερη µάχη είχε να κάνει µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά

και τις διεθνείς αγορές. Τη στήριξη που χρειαζόµαστε, όχι για να
µην κάνουµε τις αλλαγές, όχι για να αποφύγουµε τις ευθύνες
µας, αλλά ακριβώς για να κάνουµε αυτές τις µεγάλες αλλαγές,
αλλαγές που χρειάζεται η χώρα, είναι ακριβώς αυτή η στήριξη
που ζητήσαµε. Στήριξη, όχι για το bail out, όπως λέγεται, αλλά
για να έχουµε την απαραίτητη ηρεµία και σταθερότητα για ένα
σηµαντικό χρονικό διάστηµα ώστε, απρόσκοπτα και χωρίς πε-
ραιτέρω και αδικαιολόγητη επιβάρυνση, να κάνουµε τα µεγάλα
βήµατα για τη χώρα µας. ∆ιαβεβαιώνω ότι εµείς, οι Έλληνες, θα
τα καταφέρουµε -και θα τα καταφέρουµε µε τις δικές µας δυνά-
µεις. ∆εν είµαστε, ούτε δέχοµαι να είµαστε, ούτε δέχεται κανένας
Έλληνας να είναι επαίτης. ∆εν µας αρµόζει, δεν είναι η δική µας
ιδιοσυγκρασία, δεν µας χαρακτηρίζει ως Έλληνες. Το έχω πει
αµέτρητες φορές, ότι εµείς δεν έχουµε ζητήσει εµείς χρήµατα.

Και µε την ευκαιρία, θέλω να πω ότι φτάσαµε στο σηµείο να
ακούµε ευφάνταστα σενάρια εξόδου της χώρας µας από το
ευρώ. Πρόκειται περί αστειότητας. Μόνο θυµηδία µπορούν να
προκαλέσουν αυτά τα σενάρια. Και θέλω να διαβεβαιώσω για
άλλη µια φορά τους Έλληνες πολίτες, πως µε όλα αυτά που κά-
νουµε, η χώρα µας θα τα καταφέρει. Μην έχετε καµία αµφιβο-
λία. Η Ελλάδα θα τα καταφέρει! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Θα τα καταφέρουµε, όµως θα είναι πολύ χρήσιµο, να είναι εµ-

φανές ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει ένα ισχυρό όπλο, και µάλιστα
οπλισµένο, επάνω στο τραπέζι, ικανό να αποτρέψει κερδοσκοπία
και κερδοσκόπους. Κάτι που είναι έξω και πάνω από τις δικές µας
δυνάµεις, τις δυνάµεις µιας οικονοµίας του µεγέθους της δικής
µας, της ελληνικής οικονοµίας. Σε αυτή τη µάχη, έχουµε πια µε-
γάλο αριθµό συµµάχων. Και εκείνους που αναγνωρίζουν ότι οι
διεθνείς αγορές χρειάζονται κανόνες και ρυθµίσεις, και εκείνους
που θέλουν την Ευρώπη και την Ευρωζώνη να παίζουν πια ση-
µαντικό ρόλο σταθεροποίησης και ανάπτυξης.
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Χωρίς να γνωρίζουµε την τελική έκβαση των επόµενων ηµε-
ρών, ένα είναι σίγουρο. Με αφορµή την Ελλάδα, µε αφορµή και
τις δικές µας πρωτοβουλίες, µε τη συστηµατική και, πολλές
φορές, εξοντωτική µας πορεία των τελευταίων µηνών, αλλά σή-
µερα, µε τη βοήθεια και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και του Ευρωκοινοβουλίου, η Ε.Ε.
έχει ήδη κάνει σηµαντικά βήµατα. Μάλιστα, για τα δεδοµένα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, και σύντοµα. Αναγνωρίζουν, όλοι ανεξαι-
ρέτως, την προοπτική και τη χρησιµότητα νέων θεσµικών εργα-
λείων για τη σταθερότητα της Ευρωζώνης, είτε ονοµάζονται
«Ευρωπαϊκό Νοµισµατικό Ταµείο», είτε «ευρωοµόλογα», είτε «εγ-
γυήσεις» για δανεισµό κ.ο.κ.. 

Θέλω να ενηµερώσω όλους εσάς, και τους Αρχηγούς των κοµ-
µάτων, ξέρετε ότι σε κάθε περίπτωση θα σας κρατώ ενήµερους
για τις αποφάσεις των επόµενων ηµερών, και για τις αποφάσεις
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και, βεβαίως, για τις δικές µας αποφά-
σεις αυτές που θα πάρουµε τις επόµενες ηµέρες.

Όµως, οι µάχες δεν τέλειωσαν. Μετά από τις αποφάσεις µας
αυτής της βδοµάδας, θα µπούµε σε µια δεύτερη φάση µαχών και
εδώ, ζητώ την ευρύτερη δυνατή συνεργασία σας. Ναι, όλων των
κοµµάτων. 

Και επειδή µε ρωτάτε κύριε Τσίπρα για την έλλειψη διαβού-
λευσης προ των µέτρων, να σας απαντήσω: Όταν βρέθηκα κατ’
ιδίαν µαζί σας, όπως και µε τους άλλους Αρχηγούς των κοµµά-
των, δεν σας έβαλα καν στο δίληµµα να στηρίξετε τα συγκεκρι-
µένα µέτρα. ∆εν θα περίµενα να µου πείτε ότι θέλετε να κόψουµε
µισθούς, να βάλουµε επιπλέον Φ.Π.Α., να µειώσουµε επιδόµατα,
ως έκτακτα µέτρα. 

Για τη Νέα ∆ηµοκρατία, έχω µιλήσει για τις ευθύνες της και
δεν θα επαναλάβω τα όσα έχω πει. Ας αποφασίσει η ίδια πώς
θέλει να σταθεί µπροστά στις αποφάσεις µας, και θα αξιολογη-
θεί, όχι από εµένα, αλλά από τον ελληνικό λαό. Ούτε ζήτησα στή-
ριξη αυτών των συγκεκριµένων µέτρων από εσάς, κυρία
Παπαρήγα, ή από τον κ. Καρατζαφέρη. Σας απήλλαξα, αν θέλετε,
δεν προσπάθησα να µεταφέρω άµεσα ευθύνες, εκεί όπου άµεσα
δεν ανήκουν.

Αναλαµβάνουµε εµείς την ευθύνη και το πολιτικό κόστος. Και
δεν µας φοβίζει. ∆ιότι είχα το θάρρος, γιατί έχει η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ και αυτή η Κυβέρνηση το θάρρος, να
αναλαµβάνουµε τις ευθύνες µας απέναντι στην πατρίδα, απένα-
ντι στον Ελληνισµό. Για τη διάσωση αυτής της οικονοµίας, για τη
διάσωση αυτής της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Και ξέρουµε ότι πονάνε τα µέτρα µας. Ξέρουµε ότι πονάνε και

πόνεσαν και εµάς, καθώς τα αποφασίσαµε. Θα περίµενα, αυτό να
το αναγνωρίσετε κύριε Τσίπρα, αλλά ούτε αυτό το απαιτώ. Αυτό
το οποίο όµως, ζητώ, είναι σε αυτή τη δεύτερη και πιο κρίσιµη
φάση, να υπάρξει πνεύµα συνεργασίας. Μπροστά µας, είναι µία
πιο σηµαντική και, θα έλεγα, και πιο δηµιουργική και ελπιδοφόρα
µάχη. Είναι οι µεγάλες αλλαγές που χρειάζεται ο τόπος, ώστε να
µη βρεθούµε σε αυτή τη θέση ποτέ ξανά. Είναι η µάχη για ένα ευ-
νοµούµενο κράτος, ώστε να ξέρει ο πολίτης ότι προστατεύονται
τα δικαιώµατά του, οι κατακτήσεις του, το βιός του, η ζωή του.
Να ξέρει πού πηγαίνουν τα χρήµατά του και ότι αποδίδουν σε
σωστές υπηρεσίες: στην παιδεία, στην υγεία, στην πρόνοια, στην
ανάπτυξη, περιφερειακή, πράσινη, βιώσιµη ανάπτυξη.

Είναι µάχη για ένα κράτος κοντά στον πολίτη, ένα σύστηµα
υγείας αξιόπιστο, ένα ασφαλιστικό σύστηµα βιώσιµο, που δεν θα
αδικήσει κανέναν και σίγουρα όχι την επόµενη γενιά. Ένα εκπαι-
δευτικό σύστηµα, που επιτέλους φεύγει από τον αυτισµό του, και
βάζει το µαθητή, τις ανάγκες της κοινωνίας, στο επίκεντρό του.
Μια δηµόσια διοίκηση, που βοηθάει την επιχειρηµατικότητα, την
υγιή επιχείρηση, και δεν την εµποδίζει ή ακόµα και την εµπλέκει
στα πλοκάµια της γραφειοκρατίας και της διαφθοράς.

Ζούµε όλοι σε αυτή τη χώρα και είµαι σίγουρος πως, βαθιά
µέσα µας, ξέρουµε όλοι τι φταίει για τις σηµερινές µεγάλες δυ-
σκολίες που περνάει η χώρα και βιώνουν οι πολίτες. ∆εν φταίει
το ότι η χώρα µας δεν έχει µεγάλες δυνατότητες. Αντιθέτως
ζούµε σε µία χώρα που είναι αντικειµενικά προικισµένη µε µεγά-
λες οµορφιές, µε µεγάλο δυναµικό. Ανεξάρτητα από την αρνη-
τική διαφήµιση των τελευταίων ετών και µηνών, µας γνωρίζουν

στις τέσσερις γωνιές της γης για την ιστορία και την οµορφιά
της χώρα µας. Είµαστε ένας από τους πρώτους τουριστικούς
προορισµούς του κόσµου. 

Και στις σηµερινές δυσκολίες δεν φταίει το ότι είµαστε λαός
που στερείται ικανοτήτων, ή ακόµα περισσότερο -όπως µας πρό-
σβαλαν τελευταίως, µε ρατσιστικούς χαρακτηρισµούς, ότι είµα-
στε δήθεν τεµπέληδες. Η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων
είναι έντιµοι, σκληρά εργαζόµενοι πολίτες που µοχθούν καθηµε-
ρινά για ένα καλύτερο αύριο για τα παιδιά τους. Εργάζονται
σκληρά και, πολλές φορές, επί πολλές ώρες, κάθε µέρα, για να
εξασφαλίσουν τη ζωή τους και αυτή των παιδιών τους.

Το έχω ξαναπεί, δεν είναι η διαφθορά και οι κοµπίνες στο DNA
µας. Οι Έλληνες καταφέρνουν και διακρίνονται σε όλες τις γω-
νιές της γης, αρκεί να τους δίνεται η ευκαιρία. Να τους δίνεται το
σωστό πλαίσιο, να υπάρχουν οι σωστοί θεσµοί. Αρκεί να έχουν
όλοι τις ίδιες ευκαιρίες και να µην απογοητεύονται από οποιου-
δήποτε είδους προνοµιακή και άδικη µεταχείριση. 

Αυτή η πρωτοφανής κρίση µπορεί να αποτελεί µία άνευ προη-
γουµένου δοκιµασία, αλλά δεν µας κάνει να ξεχνάµε τις δεσµεύ-
σεις µας. Είναι τελικά µία µεγάλη ευκαιρία. Με συγκεκριµένες
δράσεις, πρωτοβουλίες, νέους νόµους, νέες δοµές, αποδεικνύ-
ουµε ότι, όσα είπαµε προεκλογικά, τα εννοούµε απόλυτα.

Και οι προεκλογικές µας δεσµεύσεις είναι η λύση, όχι το πρό-
βληµα, όπως µερικοί εκ του πονηρού ισχυρίζονται. Αντιθέτως, η
κατάσταση κάνει ακόµα πιο επιτακτική την πραγµατοποίηση των
βαθιών ανατροπών που µας ζήτησε ο ελληνικός λαός -και δι-
καίως- για τις οποίες δεσµευτήκαµε. Αυτό κάνουµε. Και σας κα-
λούµε να δώσουµε αυτή τη µάχη. ∆ιότι φέτος –ναι- θα φτάσουµε
στους δηµοσιονοµικούς µας στόχους, αλλά αυτό δεν αρκεί. Οι
µεγάλες τοµές είναι απαραίτητες, για να σπάσουµε το φαύλο
κύκλο. 

Πρώτο βήµα είναι µαζί να πείσουµε για την έννοια της ισότη-
τας και του δικαίου απέναντι στο νόµο, την πολιτεία. Όπως π.χ.
µε το νέο φορολογικό νοµοσχέδιο. Ο κατάλογος των εξαιρέσεων
από τον κανόνα των προνοµιακών ρυθµίσεων, των φωτογραφι-
κών διατάξεων, που καταργούµε µε το φορολογικό νοµοσχέδιο
προκαλεί δέος, αποκαθιστώντας το δίκαιο στο κορυφαίο, για µια
πολιτεία θέµα της φορολογίας. Ξεκινώντας από τους ίδιους τους
εαυτούς µας, µε την κατάργηση της αυτοτελούς φορολόγησης
των Βουλευτών. 

Είναι το πρώτο και απαραίτητο βήµα, για να πείσουµε την κοι-
νωνία ότι αλλάζουµε εποχή και χτίζουµε µία νέα σχέση εµπιστο-
σύνης µαζί της, ότι αλλάζουµε το κράτος. Όπως κάναµε και µε
την εµπέδωση της αξιοκρατίας στις προσλήψεις, µέσω του
ΑΣΕΠ. Να πάψει το κράτος να δαπανά αλόγιστα ποσά για αχρεί-
αστες προσλήψεις, για την εξυπηρέτηση της εκλογικής πελα-
τείας. Έτσι, σεβόµαστε τα χρήµατα του ελληνικού λαού.

Αλλάζουµε το πρότυπο στην ελληνική κοινωνία, στέλνοντας
ένα σαφές µήνυµα στους νέους: η επιτυχία σας εξαρτάται από τη
δική σας προσπάθεια, τη δική σας αξία και όχι από τα «κονέ» µε
βουλευτικά ή κοµµατικά γραφεία. Αποκαθιστούµε την αξιοκρατία
και την εξέλιξη των στελεχών στη δηµόσια διοίκηση. ∆εν το κά-
νουµε µόνο για λόγους διαφάνειας και δικαιοσύνης. ∆εν το κά-
νουµε µόνο γιατί αυτό επιτάσσουν οι δικές µας αξίες. Είναι η
προϋπόθεση για µια κρατική µηχανή µάχιµη, αποτελεσµατική,
παραγωγική, που χρειάζεται τα καλύτερα στελέχη της, ανεξαρ-
τήτως πεποιθήσεων, στις θέσεις ευθύνης.

Αλλάζουµε εκ βάθρων τη δοµή του κράτους µε το σχέδιο
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». ∆εν το κάνουµε από ιδεοληψία, αλλά από βαθιά
πίστη, ότι το υδροκεφαλικό κράτος, το πελατειακό κράτος, χρει-
άζεται να χτυπηθεί στη ρίζα του. Να γίνει επιτέλους επιτελικό.
Και η αυτοδιοίκηση να παρέχει υπηρεσίες, κοντά στον πολίτη.

Μειώνουµε τα επίπεδα διοίκησης και αποκεντρώνουµε τις απο-
φάσεις. Έτσι, θα εξορθολογήσουµε τις δαπάνες, θα συγχωνεύ-
σουµε χιλιάδες οργανισµούς των ΟΤΑ, θα πετύχουµε
εξοικονόµηση πόρων, θα απελευθερώσουµε τοπικές αναπτυξια-
κές δυνάµεις, θα επιταχύνουµε τις διαδικασίες και, ταυτόχρονα
θα παρέχονται καλύτερες υπηρεσίες στον πολίτη τοπικά, κοντά
στο σπίτι, κοντά στη δουλειά.

Χτυπάµε την αδιαφάνεια, για να εµπιστευτεί ο πολίτης την πο-
λιτεία, µε την ανάρτηση όλων των αποφάσεων στο διαδίκτυο. ∆ί-
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νουµε στην κοινωνία, στον απλό πολίτη, το δικαίωµα να κρίνει και
να ελέγχει άµεσα την εξουσία –εµάς- και το πώς αυτή διαχειρί-
ζεται τα χρήµατά του, µε τριετείς προϋπολογισµούς, µε περιο-
ρισµό των δαπανών, της σπατάλης και της αδιαφάνειας.

Το φορολογικό νοµοσχέδιο που κατατίθεται µεθαύριο δεν δι-
στάζω να πω τη λέξη -µία πραγµατική επανάσταση, σε σχέση µε
ότι γνωρίζαµε έως τώρα. Φέρνουµε τα πάνω-κάτω, αλλάζοντας
κακώς κείµενα δεκαετιών. Όλοι θα φορολογούνται ισότιµα. Με
την κατάργηση όλων των χαριστικών ειδικών ρυθµίσεων αυτοτε-
λούς φορολόγησης. 

Τα κέρδη των µεγαλοµετόχων θα φορολογούνται όπως και το
εισόδηµα των µισθωτών- και όχι µε ευνοϊκότερους όρους, όπως
συνέβαινε µέχρι τώρα. Όπως είχαµε δεσµευτεί προεκλογικά, οι
ασθενέστεροι και η µεσαία τάξη, όχι µόνο δεν θα επιβαρυνθούν,
αλλά ελαφρύνονται µέχρι το ατοµικό εισόδηµα των 40.000 ευρώ.
Ελαφρύνονται και οι µικροϊδιοκτήτες, ενώ επιβαρύνεται η µεγάλη
ακίνητη περιουσία, όπως επιτάσσουν οι αρχές της κοινωνικής δι-
καιοσύνης που υπηρετούµε. Όσοι είχαν συνηθίσει στη φορολο-
γική ασυλία, θα περάσουν δύσκολες µέρες, αλλά θα
προσαρµοστούν. 

Θέτουµε σε εφαρµογή ένα πλήρες και ριζοσπαστικό οπλο-
στάσιο κατά της φοροδιαφυγής, µε τεκµήρια διαβίωσης, µε
έλεγχο των δαπανών και των πηγών τους, µε διασταυρώσεις, µε
αυστηρή φορολόγηση των off shore εταιρειών, µε δρακόντεια
µέτρα ενάντια σε όσους κλέβουν το κράτος, µε αποτέλεσµα να
πληρώνουν αναλογικά περισσότερα τα «συνήθη κορόιδα» -που
δεν µπορούν να κρύψουν τα εισοδήµατά τους- όπως είναι οι ερ-
γαζόµενοι και οι συνταξιούχοι.

Η φορολογική µας πολιτική αποτελεί µία ριζική τοµή, που η
Ελλάδα την χρειαζόταν εδώ και δεκαετίες, και φέρει ανεξίτηλο το
στίγµα της κοινωνικής δικαιοσύνης. Για να µπορεί ο κάθε Έλλη-
νας φορολογούµενος, που πληρώνει το φόρο του, να αισθάνεται
επιτέλους ότι τον σεβόµαστε, αλλά και για να αισθάνεται επιτέ-
λους υπερήφανος για τη χώρα και την πολιτεία.

Αλλάζουµε εκ βάθρων το τοπίο της ανάπτυξης και της επιχει-
ρηµατικότητας στη χώρα µας, για µια βιώσιµη και παραγωγική
οικονοµία. Γιατί σήµερα, έτσι όπως είναι η κατάσταση, βρίσκο-
νται σε δύσκολη θέση οι αδύναµοι οικονοµικά, οι χαµηλόµισθοι,
οι άνεργοι, και η οικονοµία µας δεν είναι ανταγωνιστική. Το γνω-
ρίζουµε. 

Έτσι, λοιπόν, για να µπορέσουν να βρουν πολλές περισσότε-
ρες ευκαιρίες, δουλειές, καλύτερες αµοιβές, προχωράµε σε
µέτρα, όπως είναι η ενίσχυση των µικρών και µεσαίων επιχειρή-
σεων µέσω του ΤΕΜΠΜΕ, ενώ επιταχύνουµε και απλοποιούµε το
ΕΣΠΑ, µε ένα νοµοσχέδιο που έχουµε ήδη καταθέσει. Επίσης,
καταθέτουµε σύντοµα νοµοσχέδιο, µε το οποίο θα πετύχουµε
δραστική σύντµηση του απαιτούµενου χρόνου για την ίδρυση
µιας επιχείρησης -χρόνου που συνήθως αναλίσκεται στη γρα-
φειοκρατία, και είναι αποτέλεσµα διαφθοράς, συναλλαγής. 

Όµως, η µεγαλύτερη τοµή θα είναι να πάµε σε ένα άλλο µο-
ντέλο ανάπτυξης. Γι’ αυτό, αντίστοιχη σύντµηση θα επιτευχθεί
και µε το νοµοσχέδιο για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, για
την προσέλκυση διεθνών επενδύσεων. Για την εξοικονόµηση
ενέργειας, από το νοικοκυριό µέχρι τα ξενοδοχεία και τα δηµό-
σια κτίρια, που θα ανοίξει δουλειές στον κατασκευαστικό κλάδο,
αλλά θα µειώσει και το λογαριασµό της ∆.Ε.Η. για τα νοικοκυ-
ριά. Για την οργάνωση της ανακύκλωσης των απορριµµάτων, που
θα αποτελέσει έναν ολόκληρο νέο βιοµηχανικό κλάδο και κλάδο
ανάπτυξης. Για την µετατροπή των Τ.Ε.Ι., των Πανεπιστηµίων και
των σχολείων, σε κέντρα που παράγουν νέα επαγγέλµατα, στα
οποία θα γίνεται και επανακατάρτιση των νέων, ώστε να µπορούν
να βρουν δουλειές µέσα από την «πράσινη» ανάπτυξη, τις λεγό-
µενες «πράσινες» δουλειές. Από τον τουρισµό µέχρι και τον
αγροτικό τοµέα. 

Μετατρέπουµε τον αγροτικό τοµέα σε έναν επικερδή κλάδο,
προς όφελος του αγρότη και των ανθρώπων που επιλέγουν να
µείνουν στην περιφέρεια, προτάσσοντας την αλλαγή της παρα-
γωγής µας σε προϊόντα αξίας, που θα εξάγονται, δε θα µένουν
απούλητα, µε τους αγρότες να περιµένουν επιδοτήσεις. 

Λεφτά του ελληνικού λαού –το ξέρουµε- χάνονται στη «µαύρη»
τρύπα της κερδοσκοπίας και της διαφθοράς. Μία από αυτές

είναι, δυστυχώς, ο χώρος της υγείας και αυτό είναι απαράδεκτο.
Εδώ, συγκρουόµαστε µε τα µεγάλα συµφέροντα που τον λυµαί-
νονται µέχρι τώρα και εφαρµόζουµε ένα δραστικό πρόγραµµα
καταπολέµησης της σπατάλης και της αδιαφάνειας, εξοικονο-
µώντας δισεκατοµµύρια ευρώ των Ελλήνων φορολογουµένων,
που τα µοιράζονταν οι προµηθευτές και τα ενδιάµεσα κυκλώ-
µατα, ώστε να µπορέσουµε επιτέλους να παρέχουµε καλύτερες
υπηρεσίες στους πολίτες. Ηλεκτρονικά συστήµατα από τη συ-
νταγογράφηση, µέχρι και την οργάνωση των νοσοκοµείων και
των προµηθειών, θα αξιοποιηθούν. Όχι ότι δεν υπήρχαν. Υπήρ-
χαν αυτά τα προγράµµατα, και υπήρχαν και αυτά τα µηχανήµατα.
Αλλά δεν υπήρχε η πολιτική βούληση να συγκρουστούµε µε πρα-
κτικές και συµφέροντα. Η Κυβέρνησή µας είναι έτοιµη να συ-
γκρουστεί µε αυτές τις πρακτικές και αυτά τα συµφέροντα, για
την προστασία του απλού πολίτη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Κάνουµε τη µεγάλη τοµή στην παιδεία µε το καινοτόµο σχο-

λείο, που βάζει πρώτο το µαθητή και του επιτρέπει να σκέφτεται
δηµιουργικά, να αξιοποιήσει τις σύγχρονες τεχνολογίες, να και-
νοτοµήσει, να αποκτήσει σύγχρονες και χρήσιµες γνώσεις, όπως
είναι βεβαίως οι ξένες γλώσσες, αλλά και να φύγει από την πα-
παγαλία, την αποστήθιση, την αποστεωµένη παιδαγωγική διαδι-
κασία, που τον αποξενώνει τελικά από το ίδιο το σχολείο, από
την ίδια τη µαθησιακή διαδικασία, έτσι ώστε να µπορούµε να δια-
µορφώσουµε υπεύθυνους πολίτες που θα έχουν δεξιότητες και
κλίσεις, σε µια ψηφιακή κοινωνία, µία διεθνοποιηµένη οικονοµία,
για να αντιµετωπίσουν τις πραγµατικές προκλήσεις του σήµερα. 

Παρά τις εξαιρετικά αρνητικές οικονοµικές συνθήκες, λαµβά-
νουµε στο µέτρο του δυνατού -και θα το κάνουµε και στη συνέ-
χεια- πρωτοβουλίες στήριξης των πιο αδύναµων, αλλά και της
µεσαίας τάξης. Προχωρήσαµε στην καταβολή Ενίσχυσης Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης, µε την οποία στηρίχθηκαν δυόµισι εκα-
τοµµύρια συµπολίτες µας. Τα βρήκαµε τα χρήµατα από τις πιο
κερδοφόρες επιχειρήσεις της χώρας και από τη µεγάλη ακίνητη
περιουσία. Έτσι εννοούµε εµείς την κοινωνική δικαιοσύνη. Και
σύντοµα, προχωράµε στην επιδότηση των θέσεων εργασίας,
διότι ένα µεγάλο πρόβληµα, από τα µεγαλύτερα της κοινωνίας
µας, είναι η ανεργία των νέων. Γι’ αυτό η επιδότηση θέσεων ερ-
γασίας και, βεβαίως, και των εισφορών για τους νέους ανέργους,
θα είναι µία ουσιαστική ανάσα γι’ αυτούς. Είναι πάνω από όλα
καθήκον µας να διαφυλάξουµε, αυτήν την εποχή της κρίσης, την
κοινωνική συνοχή. 

Για όλα αυτά, κυρίες και κύριοι, όχι µόνο προχωράµε µε δια-
βούλευση, αλλά ο διάλογος, η διαβούλευση, αποτελούν για µας
βασικό εργαλείο για να χτίσουµε κοινωνικές συµµαχίες, να
βρούµε τις καλύτερες, τις πιο δίκαιες, τις πιο αποτελεσµατικές,
τις πιο καινοτόµες, τις πιο ποιοτικές, αλλά παράλληλα και τις πιο
φθηνές σε κόστος ιδέες και προτάσεις, να αξιοποιήσουµε το κα-
λύτερο δυναµικό µας εντός και εκτός Ελλάδος, ώστε να κάνουµε
µία πραγµατική επανάσταση στη χώρα µας. 

Σε αυτήν την επανάσταση, σας καλώ και σας καλούµε να συµ-
µετέχετε. Ξέρουµε ότι µπορούµε, ότι η Ελλάδα µπορεί. Το απο-
δεικνύουµε. Το αποδεικνύουµε κάθε µέρα και θα το αποδεικνύουµε,
όχι µόνο στον ίδιο τον ελληνισµό, αλλά και σε όσους ποτέ δεν µας
πίστεψαν, σε όσους µας λοιδόρησαν, σε όσους µας αµφισβήτη-
σαν. Είναι η πρόκληση και το καθήκον µας, για µας, για τα στε-
λέχη της Κυβέρνησης, για τα στελέχη της κοινοβουλευτικής
οµάδας µας, του κινήµατός µας. 

Αυτή είναι η πρόκλησή µας και αυτή είναι και η πρόσκλησή µας
προς εσάς: να συµβάλλετε εποικοδοµητικά, όσο και κριτικά, σε
µία νέα πορεία της χώρας µας και του Ελληνισµού και, µαζί, να
τα καταφέρουµε. Και θα τα καταφέρουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Πρόε-
δρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσί-
πρας.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε µεγάλη προσοχή τον Πρωθυ-
πουργό και είχα την αίσθηση ότι απευθύνεται σε εθνικό κοινο-
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βούλιο µιας άλλης χώρας και όχι της Ελλάδας, µιας χώρας που
εδώ και αρκετούς µήνες αντιµετωπίζει µία οξύτατη κρίση χρέους
και δανεισµού, την οποία οι πολιτικές επιλογές της Κυβέρνησης
έχουν επιτείνει.

Η Κυβέρνηση, πριν από δύο µήνες περίπου, κατέθεσε ένα πρό-
γραµµα για τη σταθερότητα και την ανάπτυξη, όχι προς διαβού-
λευση ή προς έγκριση -ως θα όφειλε- στο Εθνικό Κοινοβούλιο,
αλλά σε µία δίωρη συζήτηση στην Επιτροπή Οικονοµικών Υπο-
θέσεων και µετά, απευθείας σχεδόν, στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι προέβλεπε για την
ανάπτυξη, το τρέχον έτος, το πρόγραµµα αυτό, για το οποίο προ-
καλέσαµε τη σηµερινή συζήτηση; Προέβλεπε -0,3%. 

Γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιες είναι οι επίση-
µες εκτιµήσεις σήµερα για το µέγεθος της ανάπτυξης της Εθνι-
κής Τράπεζας της Ελλάδος; Είναι -2%.

Γνωρίζετε ποιες είναι οι εκτιµήσεις σήµερα της «DEUTSCHE
BANK»; Με επίσηµη έκθεσή της την προηγούµενη εβδοµάδα ανα-
φέρει ότι η ανάπτυξη στη χώρα µας το έτος 2010 θα είναι στο -
4% και η ανεργία στο τέλος του έτους στο 20%.

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι σηµαίνει ύφεση -4%
και ανεργία κοντά στο 20%; ∆ιάλυση σηµαίνει. Κοινωνική χρεο-
κοπία σηµαίνει. 

Τι µεσολάβησε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, και από τις
δικές σας εκτιµήσεις για παροδική ύφεση, µικρή ύφεση του -
0,3% το Γενάρη, φτάνουµε σήµερα σε εκτιµήσεις –αξιόπιστες
υποθέτω- για -4%;

Τι µεσολάβησε, κύριε Πρωθυπουργέ και κύριε Υπουργέ των
Οικονοµικών; Εσείς ήσασταν Κυβέρνηση και το Γενάρη, δικό σας
ήταν αυτό το Πρόγραµµα που καταθέσατε, δικές σας οι εκτιµή-
σεις, δικές σας και οι επιλογές τους τελευταίους δύο µήνες.

∆εν χωράνε πάλι εδώ οι ίδιες δικαιολογίες «δεν γνωρίζαµε τα
µεγέθη, φταίει η δηµιουργική στατιστική, φταίνε οι προηγούµε-
νοι». Εντάξει, φταίνε οι προηγούµενοι και τους καταδικάζουµε κι
εµείς. Τους καταδίκασε και ο ελληνικός λαός για όσα έκαναν στη
χώρα την τελευταία πενταετία. Αλλά, αυτή η διαφορά στους δύο
αυτούς µήνες, πόθεν προκύπτει; Τι µεσολάβησε; 

Μεσολάβησαν οι δικές σας καταστροφικές για την ελληνική
οικονοµία και τον ελληνικό λαό, επιλογές της 3ης του Μάρτη,
κύριε Παπανδρέου και κύριε Παπακωνσταντίνου, επιλογές που
βυθίζουν την ελληνική οικονοµία σε βαθιά ύφεση, επιλογές που
βυθίζουν τη χώρα σε βαθύ σκοτάδι. 

Πώς µπορεί να ανασάνει η οικονοµία µε ύφεση -4 µονάδες,
κύριε Πρωθυπουργέ; ∆ιερωτώµαι. Και µιλάτε για ελπίδα, για
µέτρα αναγκαία που θα µας βγάλουν από την κρίση. Πού το εί-
δατε γραµµένο ότι µπορείς να αντιµετωπίσεις µία κρίση, µία
κρίση χρέους µονάχα µε περιοριστική πολιτική στα ελλείµµατα
και δίχως να λογαριάζεις την ανάπτυξη;

Για να εξυπηρετηθεί το χρέος, δεν απαιτούνται µόνο µικρά επι-
τόκια δανεισµού. Απαιτείται και ανάπτυξη, γιατί το πρόβληµα δεν
είναι µονάχα το µέγεθος του χρέους αυτό καθαυτό, αλλά η δυ-
νατότητα της οικονοµίας µίας χώρας να µπορεί να αποπληρώνει
το χρέος. 

Γι’ αυτό και συνήθως οι οικονοµολόγοι αναφέρονται στο περί-
φηµο κλάσµα, που στον αριθµητή έχει το χρέος και στον παρο-
νοµαστή έχει το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν. Και είναι
καθοριστικός ο παρανοµαστής. Αν µειωθεί ο παρονοµαστής και
µάλιστα τόσο πολύ όσο οι τελευταίες προβλέψεις, το κλάσµα θα
µεγαλώσει.

Και εδώ βρίσκεται το παράδοξο της πολιτικής που επιλέξατε.
Υποτίθεται ότι κόπτεστε να µειώσετε χρέη και ελλείµµατα, αλλά
µε τις επιλογές σας, όχι µόνο δε θα το καταφέρετε, αλλά θα επι-
δεινώσετε και το χρέος και τα ελλείµµατα. 

Ξέρετε τι είπε, κύριε Πρωθυπουργέ, ο οµοϊδεάτης σας, ο Γκόρ-
ντον Μπράουν -δεν είναι δικός µου οµοϊδεάτης, δικός σας είναι-
όταν του ζήτησαν να µειώσει τις δηµόσιες δαπάνες της Βρετα-
νίας κατά 20.000.000.000 ευρώ; Ότι αν το κάνει αυτό, θα κατα-
στραφεί η βρετανική οικονοµία.

Η Βρετανία είναι έξι φορές µεγαλύτερη από την Ελλάδα και
δεν το σκέφτεται καν να µειώσει τις δαπάνες κατά
20.000.000.000 και ζητάνε από την Ελλάδα και εσείς το αποδέ-
χεστε και το επιλέγετε, να µειώσετε τις δικές µας δαπάνες κατά

25.000.000.000 ευρώ σε τρία µόλις χρόνια. 
Και αντί έστω σε αυτό να αντιγράψετε τον οµογάλακτο σας,

τον κ. Μπράουν, επιλέγετε µε «Θατσερική» εµµονή, περιοριστικές
πολιτικές, πολιτικές ανεργίας και ύφεσης που θα δηµιουργήσουν
µεγαλύτερη επισφάλεια στα δηµόσια έσοδα. 

Γιατί, πώς να το κάνουµε, αν έχουµε ύφεση και µάλιστα τόσο
µεγάλη ύφεση το χρέος ως ποσοστό του Ακαθάριστου Εγχώριου
Προϊόντος θα µεγαλώσει. Θα µεγαλώσει ακόµα και αν καταφέ-
ρουµε –που το αµφισβητώ αυτό- να δανειστούµε φθηνότερα, που
δεν θα το καταφέρουµε και ξέρετε γιατί; Το βλέπετε, τα επιτόκια
δανεισµού παρά την επιδροµή που έγινε στην ελληνική κοινωνία
παραµένουν αµετάβλητα σε υψηλά επίπεδα και µάλιστα µε τά-
σεις ανόδου και ξέρετε γιατί δεν θα το καταφέρουµε; Γιατί από
δω και στο εξής δεν θα µπορούµε για πολύ να µιλάµε για κερ-
δοσκοπικά παιχνίδια. Βεβαίως υπήρξαν κερδοσκοπικά παιχνίδια,
άθλια. Εµείς τα επισηµάναµε, τα καταγγείλαµε και σας ασκήσαµε
και έντονη κριτική, διότι τα προκαλέσατε µε την ανεύθυνη κινδυ-
νολογία σας.

Όµως, από τις 3 του Μάρτη και µετά µπαίνουµε σε ένα νέο
κύκλο. Μπαίνουµε στην ύφεση και ξέρετε ότι οι κίνδυνοι που θα
κρατάνε υψηλά τα spreads, θα είναι αντικειµενικοί, δεν θα έχουν
να κάνουν µονάχα µε την κερδοσκοπία και τα κερδοσκοπικά παι-
χνίδια.

Κύριε Πρωθυπουργέ, πεντέµισι µήνες τώρα πράξατε τα ακρι-
βώς αντίθετα απ’ αυτά, που όχι µία σοσιαλδηµοκρατική κυβέρ-
νηση, απλά µία υπεύθυνη κυβέρνηση έπρεπε να πράξει για να
αντιµετωπίσει την κρίση του χρέους. Κινδυνολογήσατε, όταν δεν
έπρεπε να κινδυνολογείτε παραδίδοντας τη χώρα βορά στις κερ-
δοσκοπικές ορέξεις. Παλινδροµήσατε κατ’ εξακολούθηση ανά-
µεσα στον ευρωπαϊκό και στον υπερατλαντικό δρόµο. ∆είξατε
έλλειµµα διαπραγµατευτικής στρατηγικής, διαπραγµατευτικής
πυγµής και σταθερότητας. Και το χειρότερο, πήρατε µόνοι σας
την επιλογή της καταστροφής. Κάνατε την επιλογή µέτρο, που
βυθίζει τη χώρα, βυθίζει την οικονοµία, βυθίζει την ελληνική κοι-
νωνία σε βαθύ τέλµα. 

Και τώρα, για να υπερασπιστείτε τις επιλογές σας, έρχεστε και
µας λέτε, δεν υπάρχει κίνδυνος, δεν θα αφήσουµε τη χώρα να
χρεοκοπήσει. ∆ηλαδή, αυτά που έπρεπε να είχατε πει, πριν από
τις 3 του Μάρτη για να αποφύγετε τα κερδοσκοπικά παιχνίδια
και να έχετε διαπραγµατευτική ισχύ, τα λέτε τώρα αφού κάνατε
τις επιλογές. 

Πριν µας ρίξετε στο παγόβουνο έπρεπε να στρίψετε το τιµόνι,
κύριε Πρωθυπουργέ, και να σταµατήσετε τις κινδυνολογίες και
να πείτε ότι η χώρα δεν αντιµετωπίζει κίνδυνο χρεοκοπίας, γιατί
τώρα που πέσαµε στο παγόβουνο µετά τις 3 Μάρτη όσο και να
στρίβετε το τιµόνι δεν έχει νόηµα.

Πριν πάρετε αυτά τα µέτρα, η κατάσταση ήταν δύσκολη. Πη-
γαίναµε προς το παγόβουνο, ήταν φανερό αλλά υπήρχε η δυνα-
τότητα, υπήρχε η ελπίδα, γι αυτό άλλωστε σας ψήφισε ο
ελληνικός λαός, για να στρίψετε το τιµόνι. Εσείς, αντί να στρί-
ψετε το τιµόνι, πατήσατε γκάζι και το χειρότερο είναι ότι, κατα-
στρέφοντας την ελπίδα, καταστρέφετε και ό, τι µας έχει
αποµείνει. Η ελπίδα έχει αποµείνει στον ελληνικό λαό, ότι αυτή η
κρίση θα µπορούσε να γίνει ευκαιρία για µια άλλη δοµή. Να µην
πληρώνουν το µάρµαρο διαρκώς οι µη έχοντες, τα συνήθη υπο-
ζύγια, οι εργαζόµενοι, οι µισθωτοί, οι συνταξιούχοι.

Μέχρι να πάρετε αυτά τα µέτρα, κύριε Πρωθυπουργέ, η κρίση
χρέους ήταν υπαρκτή, δύσκολη, αλλά διαχειρίσιµη. Μετά απ’
αυτά τη µέρα ορόσηµο, την 3η του Μάρτη για τη σύγχρονη πο-
λιτική ιστορία της χώρας, πολύ φοβάµαι ότι αν δεν αλλάξετε τα-
κτική πως δεν θα είναι πια διαχειρίσιµη. 

Οφείλετε να πείτε στον ελληνικό λαό όλη την αλήθεια. Μην
κρύβεστε πίσω από το δάχτυλο σας. Στις κρίσιµες στιγµές δεν
µπορείτε να ασχολείστε µονάχα µε την επικοινωνιακή διαχείριση
της κρίσης. Στις δύσκολες στιγµές πρέπει να ασχοληθείτε µε την
πραγµατικότητα που µας ξεπερνά. ∆είτε κατάµατα την πραγµα-
τικότητα και πείτε στον ελληνικό λαό ότι µε τις επιλογές αυτές
µπαίνουµε σε ένα φαύλο κύκλο ύφεσης που πολύ σύντοµα θα
σας οδηγήσει στο να πάρετε και νέα µέτρα και ίσως ακόµα πιο
σκληρά.

Χρησιµοποιήστε, έστω τη δευτερολογία σας, κύριε Πρωθυ-
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πουργέ, για να µας πείτε επιτέλους ποιες θα είναι οι συνέπειες
των επιλογών σας της 3ης του Μάρτη. Θα ανθίσουµε ή θα βου-
λιάξουµε; Τι επίπτωση θα έχουν οι περικοπές στα εισοδήµατα,
ακόµα και των ασθενέστερων κοινωνικών στρωµάτων, τι επί-
πτωση θα έχουν οι περικοπές στις κοινωνικές δαπάνες και τις δη-
µόσιες επενδύσεις, οι αλλαγές στο ασφαλιστικό σύστηµα και
στις εργασιακές σχέσεις; 

Αντί να µας λέτε αυτά τα µελοδραµατικά περί εθνικής ευθύ-
νης και ότι δεν θα αφήσουµε τη χώρα να χρεοκοπήσει, πείτε την
αλήθεια για το µέχρι πού είστε διατεθειµένος να φτάσατε. Πόσες
φορές ακόµα εκτιµάτε ότι θα χρειαστεί να πάρετε νέα µέτρα και
ακόµα πιο σκληρά; 

Γιατί εµείς, κύριε Πρωθυπουργέ -και θα σας το πω ευθέως-
εκτιµάµε ότι από τη στιγµή που πήρατε την απόφαση να µπείτε
σ’ αυτήν την κατηφόρα, η κατηφόρα θα µεγαλώνει, ο κατήφορος
θα γίνεται ολοένα και µεγαλύτερος. 

Μας λέτε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι σε τρία χρόνια θα περά-
σουµε την κρίση και θα έχουµε µία άλλη Ελλάδα σε τρία χρόνια.
Μα, ήδη έχουµε µία άλλη Ελλάδα. Από τις 3 Μαρτίου και µετά
έχουµε µία άλλη Ελλάδα, την Ελλάδα της ανεργίας, την Ελλάδα
της νέας φτώχειας, την Ελλάδα της υπανάπτυξης. Αλήθεια κα-
ταλαβαίνετε ότι θα έχουµε το επόµενο διάστηµα επιδείνωση
όλων των κοινωνικών δεικτών; 

Οι κοινωνικές υπηρεσίες, που ούτως ή άλλως είναι οι χειρότε-
ρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα καταρρεύσουν µαζί µε το ασφα-
λιστικό σύστηµα που επιχειρείτε να αποδοµήσετε. Όσοι δεν θα
διαθέτουν µία στοιχειώδη οικονοµική ευµάρεια και θα χρειάζο-
νται φροντίδα και περίθαλψη, θα αφήνονται στην τύχη τους. Και
το κυριότερο, είµαστε µπροστά σε ένα νέο κύµα µετανάστευσης
για τη χώρα, ίσως αντίστοιχο µε αυτό της δεκαετίας του ’60, όχι
σε µέγεθος, αλλά ποιοτικά εξίσου κρίσιµο, της µετανάστευσης
του ανθού της ελληνικής κοινωνίας, των νέων επιστηµόνων που
δεν βρίσκουν προοπτική και ελπίδα σ’ αυτήν τη χώρα και φεύ-
γουν για να πάνε να συνεχίσουν τις σπουδές τους στο εξωτερικό.
Νέοι άνθρωποι στην ηλικία µου και µικρότεροι, φεύγουν απ’
αυτήν τη χώρα, µεταναστεύουν και οι επιλογές σας θα επιδει-
νώσουν αυτήν την τάση.

Μας λέτε, λοιπόν, ότι σε τρία χρόνια θα βγούµε απ’ την κρίση.
Να σας το πω αλλιώς, κύριε Πρωθυπουργέ. Το θέµα δεν είναι αν
σε τρία χρόνια θα ξεπεραστεί η κρίση. Οι κρίσεις εµφανίζονται
και ξεπερνιούνται. Το αναµενόµενο είναι ότι κάποια στιγµή θα
αρχίσει και πάλι να κινείται η οικονοµία. Το ζήτηµα είναι µε ποι-
ους όρους θα καταλήξουµε σ’ αυτό το γεγονός, σε πόσο χρόνο,
µε τι απώλειες σε κοινωνικά, οικονοµικά και πολιτικά δικαιώµατα,
µε πόση ανεργία; 

Με άλλα λόγια το ερώτηµα δεν είναι εάν ξεπερνά κανείς την
κρίση, αλλά µε τι κόστος την ξεπερνά, ποιους αφορά αυτό το κό-
στος και για πόσο χρόνο τούς αφορά. 

Το επισηµαίνω αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί εµείς
από την πρώτη στιγµή είπαµε, ότι για την έξοδο απ’ την κρίση
υπάρχουν δύο δρόµοι. Ο ένας είναι αυτός που ακολουθείτε, που
θέλει την κοινωνία διαλυµένη και τις κοινωνικές κατακτήσεις του
προηγούµενου αιώνα βορά στους κερδοσκόπους και ο άλλος
δρόµος είναι αυτός που θέλει την κοινωνία όρθια και προϋποθέ-
τει και ένα άλλο µοντέλο ανάπτυξης, ένα άλλο παραγωγικό µο-
ντέλο.

Η επιµονή στο σηµερινό θνησιγενές µοντέλο παραγωγής και
ανάπτυξης δεν αποτελεί επιλογή εξόδου από την κρίση. Όσο δεν
ανατρέπουµε τις δοµές, όσο δεν πολεµάµε τις αιτίες που µας
έφεραν ως εδώ, δεν πρόκειται να βρούµε λύση.

Και ως εδώ φτάσαµε µε τις επιλογές των Κυβερνήσεων τόσο
του ΠΑΣΟΚ όσο και της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Γιατί, η πραγµατική δοµική στρέβλωση του παραγωγικού και
αναπτυξιακού µοντέλου δεν έχει να κάνει µόνο µε την εγκληµα-
τική, όντως, διαχείριση της τελευταίας πενταετίας. Έχει να κάνει
µε το βασικό πυρήνα της πολιτικής και των επιλογών που ασκή-
θηκαν την τελευταία εικοσαετία σε αυτόν τον τόπο, από τις κυ-
βερνήσεις του κ. Μητσοτάκη, του κ. Σηµίτη, του κ. Καραµανλή
και τώρα από τις δικές σας επιλογές κ. Παπανδρέου που δίνουν
τη χαριστική βολή. 

Και αυτό εµείς δεν το επισηµαίνουµε τώρα. Σας το λέγαµε και

όταν όλοι σας καµαρώνατε για την ισχυρή Ελλάδα, για την
ισχυρή οικονοµία, που µπαίνει στην ΟΝΕ, που διοργανώνει Ολυ-
µπιακούς Αγώνες. Σας το λέγαµε όταν ο στόχος των κυβερνή-
σεών σας ήταν να διευκολύνουν το εύκολο κέρδος και το µεγάλο
τζίρο, όταν στηρίζατε την ανάπτυξη στην κατανάλωση και όχι σε
παραγωγικές επενδύσεις, όταν κεντρική σας επιλογή ήταν η οι-
κονοµική µεγέθυνση, δίχως να δίνετε δεκάρα για τα ποιοτικά της
χαρακτηριστικά, δίχως καµµία έγνοια για τη διεύρυνση της πα-
ραγωγικής βάσης, όταν επιλέγατε την τόνωση της κατανάλωσης
και την κάλυψη των βασικών αναγκών, µέσω του εύκολου δανει-
σµού και όχι µέσω της αναδιανοµής του πλούτου ή της δηµι-
ουργίας υποδοµών κοινωνικής στήριξης.

Σας τα λέγαµε και όταν µπαίναµε στην ΟΝΕ, όταν µπαίναµε
στο ευρώ δίχως στρατηγική, δίχως στρατηγική αναδιάρθρωσης
της παραγωγικής µας βάσης και δίχως αναπτυξιακό προσανα-
τολισµό. Όταν επιλέγατε την πριµοδότηση των εισαγωγών, ένα-
ντι της εγχώριας παραγωγής, όταν δεν είχατε εθνικό στρατηγικό
σχέδιο για την αγροτική οικονοµία και τη στηρίζατε µε επιδοτή-
σεις αποσυνδεδεµένες από την παραγωγή, όταν αντί να επεν-
δύετε στην παιδεία, στην έρευνα, στις νέες τεχνολογίες, στην
καινοτοµία επενδύσατε σε Ολυµπιακούς Αγώνες, που παρέσυ-
ραν µαζί τους και µίζες δεκάδων δισεκατοµµυρίων για ασφάλεια
που ποτέ δεν υπήρξε.

Σας τα λέγαµε, όταν για να καλύπτετε τρύπες στον προϋπο-
λογισµό, ξεπουλούσατε κοµµάτι-κοµµάτι το δηµόσιο πλούτο της
χώρας, την ενέργεια, τις αεροµεταφορές, τις τηλεπικοινωνίες,
στρατηγικής σηµασίας για τη χώρα κερδοφόρες επιχειρήσεις.
Έφυγαν έναντι πινακίου φακής σε ντόπια, κυρίως όµως σε ξένα
συµφέροντα, όπως ο ΟΤΕ, που ξεπουλήθηκε στη «DEUTSCHE
TELECOM» έναντι αστείου τιµήµατος και παρανόµως, βάσει της
κοινοτικής νοµοθεσίας, όπως αποκάλυψε την προηγούµενη
εβδοµάδα ερώτηση του Ευρωβουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νίκου Χου-
ντή. 

Και αυτό που σας ανέφερα µόλις τώρα για τον ΟΤΕ, είναι µο-
νάχα ένα δείγµα για τις ευθύνες και για το πώς φτάσαµε ως εδώ.
Φτάσαµε ως εδώ µε αλλεπάλληλα κύµατα αντιδραστικών πολιτι-
κών επιλογών σε όλα τα επίπεδα, επιλογών των οποίων βαριά ευ-
θύνη έχει ο κοινωνικοπολιτικός συνασπισµός εξουσίας της
τελευταίας εικοσαετίας, που όλοι σας, ΠΑΣΟΚ και Νέα ∆ηµο-
κρατία, υπηρετήσατε τα τελευταία είκοσι χρόνια. 

Ήσασταν κι εσείς, κύριε Πρωθυπουργέ, αναπόσπαστο µέρος
αυτού του συνασπισµού εξουσίας. Αλλά και σεις, κύριε Σαµαρά,
ήσασταν για ένα φεγγάρι και τώρα επανέρχεστε, διεκδικώντας
να ανασυγκροτήσετε το ένα σκέλος αυτού του κοινωνικοπολιτι-
κού συνασπισµού, παίρνοντας αποστάσεις από πρόσωπα, όχι
όµως κι από τις πολιτικές τους.

Αναφέροµαι, όµως, κυρίως σε εσάς, κύριε Παπανδρέου, γιατί
εµφανίζεστε σαν να αντιµετωπίσατε την ελληνική πραγµατικό-
τητα στις 4 του Οκτώβρη, σαν να πέσατε, στις 4 του Οκτώβρη,
από τον ουρανό µε αλεξίπτωτο σε αυτή τη χώρα, σαν να µην
έχετε καµµία κεντρική ευθύνη στις προηγούµενες κυβερνήσεις,
όπου ήσασταν υψηλόβαθµο στέλεχος. 

Αλλά, βεβαίως, κύριε Πρωθυπουργέ, εσείς δεν θα κριθείτε για
όσα συνέβησαν στο παρελθόν. Θα κριθείτε κυρίως, για όσα κρί-
σιµα συµβαίνουν στη χώρα τους τελευταίους πεντέµισι µήνες,
που έχετε την ευθύνη της διακυβέρνησης και της διαχείρισης της
κρίσης. ∆εν σας κατηγορεί κανείς για το πώς φτάσαµε ως την
άκρη του γκρεµού. Θα σας κατηγορήσει, όµως, ο ιστορικός του
µέλλοντος, γιατί µε τους χειρισµούς, τις παλινωδίες και τις επι-
λογές σας, µια χώρα που όντως έχει φτάσει στην άκρη του γκρε-
µού, εσείς της δώσατε µία και έπεσε στην άβυσσο. 

Και εξηγούµαι. Λέτε και ξαναλέτε ότι παραλάβατε χάος. Ας δε-
χθούµε ότι έτσι είναι. Σας ρωτάω: Εσείς τους πέντε-πεντέµισι
µήνες, που είστε στην Κυβέρνηση, τι έχετε κάνει για την ανά-
πτυξη και την απασχόληση; Απαριθµήστε µου, σας παρακαλώ,
στη δευτερολογία σας τις πρωτοβουλίες που πήρατε για την τό-
νωση της ανάπτυξης και της απασχόλησης τους πεντέµισι µήνες
τώρα που κυβερνάτε. Άραγε, έχετε κάποιο σχεδιασµό, που δεν
το βλέπω εγώ και σας εµποδίζει η κρίση να τον απλώσετε, να τον
ολοκληρώσετε; Άραγε, όλα πηγαίνουν µε βάση το σχεδιασµό
σας; 
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Είναι στο σχεδιασµό σας, λοιπόν, να είναι τα νοσοκοµεία χωρίς
διοικήσεις, την ώρα που οργιάζει η λεηλασία από τις φαρµακευ-
τικές εταιρείες και τους προµηθευτές; Και τι ειρωνεία! Η µονα-
δική σας κίνηση ήταν να περικόψετε τα κονδύλια για τις
εφηµερίες, µε αποτέλεσµα να τιναχθεί όλο το σύστηµα των εφη-
µεριών στον αέρα. 

Είναι στον προγραµµατισµό σας, στο σχεδιασµό σας να µην
έχει αρµοδιότητες ο Γραµµατέας επενδύσεων στο Υπουργείο Οι-
κονοµίας και να µην υπάρχει η Επιτροπή Αξιολόγησης, µε απο-
τέλεσµα τέσσερις χιλιάδες φάκελοι –λένε οι πληροφορίες µας-
για επενδύσεις να είναι ξεχασµένοι στα συρτάρια; Είναι δικό σας
σχέδιο το ΕΣΠΑ να είναι παγωµένο; 

Ακούστε τι άκουσα σήµερα στο ραδιόφωνο: Πέντε έως έξι δι-
σεκατοµµύρια ευρώ κάθονται και λιάζονται. Εάν τα χρήµατα
αυτά πέσουν στην αγορά η Κυβέρνηση θα εισπράξει, µόνο για
φέτος, από το Φόρο Προστιθέµενης Αξίας ένα δισεκατοµµύριο
ευρώ, µόνο για φέτος, χωρίς να κουνήσετε το δάχτυλό σας. ∆εν
το λέω εγώ, στέλεχος του κόµµατός σας σήµερα το πρωί, πρώην
Υπουργός, στο ραδιόφωνο το είπε, κύριε Πρωθυπουργέ.

Έχετε επιδείξει µεγαλύτερο ζήλο στην επιβολή των πιο σκλη-
ρών µέτρων, αλλά είστε ως Κυβέρνηση απολύτως βραδυφλεγής
σε πράγµατα αυτονόητα, πράγµατα τα οποία θα µπορούσαν να
αµβλύνουν, έστω κατ’ ελάχιστο, τις συνέπειες των επιλογών σας. 

Έχετε καταλάβει, όµως, ότι µε τους χειρισµούς σας, µε τις πα-
λινωδίες και τις αντιφατικές διαρροές στον Τύπο έχετε δηµιουρ-
γήσει προβλήµατα, ενδεχοµένως, µεγαλύτερα και από τα
προβλήµατα της κρίσης; 

Στο φορολογικό νοµοσχέδιο βλέπουµε, στη θέση της διαφά-
νειας και του ανέκδοτου της διαβούλευσης, ένα ατελείωτο γράψε
σβήσε. ∆ικαιολογηµένα, λοιπόν, κάποιοι µιλούν για µαθητευόµε-
νους µάγους. Για να καταλήξετε που; Σε ένα νοµοσχέδιο που θα
έπρεπε να έχει τον τίτλο «Κατάργηση του Αφορολογήτου και ο
έχων δύο χιτώνες προλαβαίνει να αποκτήσει και τρίτο». 

Χάνετε, δυστυχώς, την τελευταία ευκαιρία να δώσετε µία ει-
κόνα στοιχειώδους δικαιοσύνης. Την ίδια στιγµή που ο ελληνι-
κός λαός καλείται να πληρώσει εσείς καταργείτε το
αφορολόγητο µε την κατάργηση της αυτοτελούς φορολόγησης,
τις αποδείξεις και τους έµµεσους φόρους. Βάζετε χαράτσι στους
µη έχοντες και δίνετε δωράκια στους έχοντες και πάνε περίπατο
οι υποσχέσεις για πάταξη της φοροδιαφυγής. 

Και θέλω να σας πω κάτι, είναι ανήθικο αυτό. Τι είναι ανήθικο;
Είναι ανήθικο να βγαίνετε και να λέτε στους πατριώτες µισθω-
τούς να δώσουν ένα µισθό για την πατρίδα και την ίδια στιγµή
να µη µειώνετε τη φορολογία στις ανώνυµες επιχειρήσεις. Είναι
ανήθικο την ίδια στιγµή που καλείτε τους πατριώτες µισθωτούς
να δώσουν ένα µισθό για την πατρίδα, να εξακολουθούν να φο-
ροαπαλλάσσονται προκλητικά οι εφοπλιστές! Πείτε µας, γνωρί-
ζετε ποιο είναι το ύψος του ΦΠΑ, το οποίο τους επιστρέφεται
κάθε χρόνο; 

Και -επιτρέψτε µου- είναι ντροπή να λεηλατούνται οι µισθωτοί
και να υπάρχουν σήµερα µόλις τριάντα χιλιάδες Έλληνες πολίτες
φορολογούµενοι, οι οποίοι να δηλώνουν εισόδηµα πάνω από τα
100.000 ευρώ. Είναι ντροπή. Οι υπόλοιποι που είναι; Γιατί δεν
αναζητάτε στις µεγάλες περιουσίες τα φορολογικά έσοδα που
σας λείπουν και φτάνετε στο σηµείο να φορολογείτε ακόµα και
τις απολύσεις; Είναι βαρβαρότητα αυτό, κύριε Πρωθυπουργέ, να
φορολογείτε ακόµα και τις απολύσεις!

Κύριε Πρωθυπουργέ, οι δικές σας πρωτοβουλίες είναι αυτές
που οδηγούν τα πράγµατα από το κακό στο χειρότερο, όπως,
για παράδειγµα, η υπόθεση της προσφυγής ή η απειλή –δεν
ξέρω τι ήταν- στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. ∆εν το κατάλαβα
εγώ αυτό. ∆εν το κατάλαβα.

Είµαι σίγουρος ότι γνωρίζετε καλά τα έργα του ∆ιεθνούς Νο-
µισµατικού Ταµείου: Την κρίση της Ασίας το 1997, που την έκανε
παγκόσµια, τα έργα του στην Ευρώπη που είναι οµολογουµένως
εντυπωσιακά για το κεφάλαιο, καταστρεπτικά για τον κόσµο της
µισθωτής εργασίας. Στη Ρουµανία, στην Ουγγαρία, στη Λετονία,
που πλασάρεται και ως το παράδειγµα για τη δική µας περί-
πτωση, που υποχρεώθηκε να µειώσει τους µισθούς 20% και τις
συντάξεις 10%, να κλείσει σχολεία, νοσοκοµεία, να απολύσει δη-
µόσιους υπαλλήλους. Στην Αργεντινή, η οποία χρεοκόπησε όταν

πήγε στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. 
Αυτά τα ξέρετε πολύ καλά, κύριε Πρωθυπουργέ, διότι, γνω-

ρίζω, και ως Πρόεδρος της Σοσιαλιστικής ∆ιεθνούς ότι έχετε τη
δυνατότητα να συνοµιλείτε και µε αξιόλογους οικονοµολόγους,
όπως ο κ. Στίγκλιτς, σύµβουλός σας, ο οποίος έχει επανειληµ-
µένως τοποθετηθεί για το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και τις συ-
νέπειές του. Προς τι, λοιπόν, αυτή η τάση αυτοχειριασµού; Είναι
άραγε διαπραγµατευτικό ατού κανείς να κάνει µία µπλόφα, λέ-
γοντας ότι αν δεν µας βοηθήσετε θα πάµε να αυτοκτονήσουµε
µόνοι µας; ∆εν το καταλαβαίνω αυτό και ελπίζω να µην είναι επι-
λογή σας, κύριε Πρωθυπουργέ. 

Εµείς ξέρετε ότι έχουµε το όραµα µίας διαρκούς διεκδίκησης
και αναζήτησης επιλογής λύσης σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Βεβαίως,
ξέρω -έχουµε τοποθετηθεί και ξέρουµε πολύ καλά- ότι αυτή η
Ευρώπη και αυτό το µοντέλο Ευρώπης που εσείς οικοδοµήσατε,
δείχνει σήµερα τα όριά του. Γιατί δεν µπορεί να υπάρξει ευρω-
παϊκή ενοποίηση µονάχα βασισµένη στο κοινό νόµισµα, δίχως
πολιτική εµβάθυνση, δηµοκρατική εµβάθυνση, δίχως πολιτικό
έλεγχο της αγοράς, δίχως πολιτικό έλεγχο της Κεντρικής Ευρω-
παϊκής Τράπεζας, δίχως δυνατότητα ενός ισχυρού προϋπολογι-
σµού για να στηρίζει το νόµισµα. Ήταν επιλογές της Ευρωπαϊκής
∆εξιάς και της Ευρωπαϊκής Σοσιαλδηµοκρατίας αυτές, που οδη-
γούν σήµερα την Ευρώπη στο αδιέξοδο. 

Έχουµε τοποθετηθεί για την Ευρώπη και λέµε ότι αυτή η Ευ-
ρώπη που εσείς οικοδοµήσατε δεν έχει µέλλον, πρέπει να αλλά-
ξει, αλλά δεν είναι αυτή τη στιγµή λύση η εθελούσια έξοδος.
Τουλάχιστον εµείς, δεν το προκρίνουµε. Αν το προκρίνετε εσείς
ως επιλογή, να µας το πείτε. Σήµερα σας άκουσα να λέτε ότι δεν
είναι. Και δεν είναι για πολλούς λόγους. Εκεί έχουµε επενδύσει
τις πολιτικές µας, σε ευρωπαϊκές τράπεζες έχουµε το µεγαλύ-
τερο µέρος του χρέους µας -και είναι διαπραγµατευτικό ατού
αυτό- εκεί µπορούµε να διαπραγµατευτούµε και να δηµιουργή-
σουµε συµµαχίες µε άλλες χώρες, όπως τις χώρες του Νότου,
συµµαχίες που δεν αξιοποιήσατε. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής. Στη δευτερολογία
µου θα έχω τη δυνατότητα να αναπτύξω εκτενώς τις δικές µας
απόψεις για τον άλλο δρόµο. Γιατί εµείς πιστεύουµε ότι υπάρχει
άλλος δρόµος. Υπάρχει άλλη επιλογή διεξόδου, πέρα από την
καταστροφική επιλογή της 3ης του Μάρτη και των µέτρων που
µας βυθίζουν στην ύφεση. 

Εµείς έχουµε ένα διαφορετικό όραµα για τη χώρα, για µία Ελ-
λάδα της παραγωγής, της δηµιουργίας και όχι της «λαµογιάς»,
της διαφθοράς, για µία Ελλάδα µε σύγχρονη παραγωγική βάση,
µε παραγωγική εξειδίκευση, µε επένδυση στη νέα γενιά, στη παι-
δεία, στο κοινωνικό κράτος στην απασχόληση. Αυτό, όµως, προ-
ϋποθέτει άλλο µοντέλο ανάπτυξης. Αυτό προϋποθέτει, αυτό που
εµείς ονοµάζουµε οικονοµία των αναγκών. Αν δεν το διαπιστώ-
σουµε αυτό, δεν µπορούµε να αναζητήσουµε από κοινού λύσεις. 

Από τη στιγµή, λοιπόν, κύριε Πρωθυπουργέ, που δεν είστε
εσείς σε θέση να συγκρουστείτε και να διεκδικήσετε ένα διαφο-
ρετικό µοντέλο, να αρθείτε στο ύψος των περιστάσεων, η µόνη
λύση είναι να διεκδικήσει ένα διαφορετικό µοντέλο και µία δια-
φορετική προοπτική η ελληνική κοινωνία, ο ελληνικός λαός, οι
εργαζόµενοι, οι άνεργοι, οι µισθωτοί, οι συνταξιούχοι, οι πολίτες
που πίστεψαν και εξαπατήθηκαν πιστεύοντας ότι εσείς θα αλλά-
ξετε και σας βλέπουν τώρα να βουλιάζετε µαζί µας. 

Εµείς θα το διεκδικήσουµε αυτό το άλλο µοντέλο µε τη κοινω-
νία, µε το λαό, µε τους πολίτες, µε αυτούς που σας ψήφισαν και
τώρα αισθάνονται ιδιαίτερα εξαπατηµένοι από την επιλογή τους.
Θα το διεκδικήσουµε µαζί µε τη βάση τη δική σας που έχει αρχί-
σει πια να κοιτάει την πραγµατικότητα και να ζητάει εναγωνίως
έναν άλλο δρόµο. Και αυτό τον άλλο δρόµο θα τον διεκδικήσει η
ελληνική κοινωνία, διότι δεν µπορεί το µέλλον µας να είναι το
τέλµα και η κοινωνική χρεοκοπία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
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ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής τριά-
ντα µαθητές και µαθήτριες, τρεις εκπαιδευτικοί και οι γονείς-συ-
νοδοί τους από το ∆ηµοτικό Σχολείο Κεφάλου, Κω,
∆ωδεκανήσου. 

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας ∆ηµοκρατίας και Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης κ. Αντώνης Σαµαράς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε λίγες µέρες τόσο ο Πρωθυ-
πουργός, όσο και εγώ θα έχουµε την ευκαιρία να συναντηθούµε
µε τους Αρχηγούς των κρατών-µελών της Ευρώπης για το θέµα
της εξεύρεσης λύσης στη µεγάλη κρίση που δεχόµαστε. Γι’ αυτό
και σήµερα πιστεύω ότι δεν έχουµε περιθώριο να «βγάλουµε τα
µάτια µας». Κάτι τέτοιο θα ήταν και παιδαριώδες και ανεύθυνο. 

Πράγµατι την σηµερινή συζήτηση δεν την ακούµε µόνο εµείς
και ο ελληνικός λαός, την ακούνε και άλλοι από έξω, που δεν
έχουν τις καλύτερες προθέσεις και που µπορεί ό,τι ειπωθεί εδώ
πέρα να το χρησιµοποιήσουν για το δικό τους συµφέρον και όχι
για το συµφέρον της χώρας µας. Γι’ αυτό και θα αυτολογοκριθώ
στην κριτική µου. 

Βέβαια, είναι απαραίτητο να δούµε πώς φθάσαµε έως εδώ και
πού οδηγούµαστε µε το σηµερινό µείγµα οικονοµικής πολιτικής,
αλλά είναι, πράγµατι, πιο απαραίτητο να αποφύγουµε εκείνη τη
δηµόσια σύγκρουση που θα τροφοδοτούσε µία εικόνα αναξιοπι-
στίας, καθώς τα επιτόκια και τα spreads µένουν ψηλά εξαιτίας
της αναξιοπιστίας. Έφθασαν σήµερα τις 340 µονάδες βάσης,
όσο δηλαδή ήταν πριν παρθούν τα µέτρα του δεύτερου πακέτου
τον Μάρτιο. Αν δεν δείξουµε υπευθυνότητα πού θα πάµε; Στο
∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο; 

Εγώ δεν το θέλω, όπως δεν το θέλει και κανείς εχέφρων που
καταλαβαίνει και από συµβολισµούς και από πρόσφατα οικονο-
µικά αποτελέσµατα άλλων χωρών που προσέφυγαν στο Ταµείο.
Κάνω ό,τι µπορώ για να το αποφύγουµε, γιατί εδώ δεν διακυ-
βεύονται απλώς µικρότερα ή µεγαλύτερα επιτόκια δανεισµού,
διακυβεύεται πλέον η ευρωπαϊκή προοπτική της Ελλάδος. 

Εγώ, λοιπόν, πλάτες έβαλα και το αναγνωρίζουν και µέσα και
έξω από την Ελλάδα, ακόµα και επίσηµες εκθέσεις ξένων οίκων.
Έβαλα πλάτες, όχι στη Κυβέρνηση, η οποία µε τους χειρισµούς
της, όπως θα δούµε, έχει τεράστια ευθύνη που έχουµε φθάσει
µέχρι εδώ, αλλά έβαλα πλάτες για να αποφευχθούν τα χειρότερα
και για να βγούµε το ταχύτερο δυνατόν και όσο πιο ανώδυνα γί-
νεται από το αδιέξοδο. 

Μόνο που η Κυβέρνηση δεν βοήθησε, γιατί το µείγµα πολιτικής
που υιοθέτησε επιτείνει το αδιέξοδο. Και γιατί όταν εµείς βάλαµε
πλάτες, θυµάστε πώς εκείνη απάντησε, µε µία νέα εξεταστική
επιτροπή για να βγάλουµε τα άπλυτά µας και να γίνουµε θέαµα
στις Βρυξέλλες. Αλλά για σήµερα είπαµε ερρέτω. Ας έλθουµε
στο αντικείµενο της συζήτησης. 

Το λεγόµενο Πρόγραµµα Σταθερότητας και Ανάπτυξης που
κατέθεσε η Κυβέρνηση προτιµώ να µην το χαρακτηρίσω, όπως
αντιλαµβάνεσθε, γιατί κάθε πρόγραµµα, κάθε µακροχρόνιος σχε-
διασµός πρέπει να στηρίζεται σε αποδεκτές υποθέσεις εργασίας.
Αυτό που µας παρουσίασαν στηρίχθηκε στην υπόθεση ότι η
ύφεση φέτος θα είναι µόλις 0,3% και ύστερα το αναθεώρησαν
στο 1,2%.

Υπάρχει κανείς εδώ µέσα που να αποδέχεται αυτή την υπό-
θεση; Υπάρχει κανείς που να µην υποστηρίζει ότι η ύφεση θα
είναι πολύ µεγαλύτερη; Οι ελεγκτές της Ευρωπαϊκής Ένωσης µι-
λάνε για 2%, το ίδιο και η Τράπεζα της Ελλάδος σήµερα. Οι πε-
ρισσότεροι ιδιωτικοί οίκοι µιλάνε για ύφεση 4%. Υπουργός της
Κυβέρνησης υποστήριξε πριν από ένα µήνα ότι η ανεργία, την
τρέχουσα χρονιά, θα φθάσει το 20%. Γνωρίζετε σε τι ύφεση αντι-
στοιχεί τέτοια πρωτοφανής για τα ελληνικά δεδοµένα ανεργία; 

Επίσης, ένα τέτοιο πρόγραµµα, θα έπρεπε να οδηγήσει σε δη-
µοσιονοµική σταθερότητα. Όµως, αυτό που µας παρουσιάσατε
οδηγεί σε µεγαλύτερη ύφεση. Και µεγαλύτερη ύφεση φέρνει µεί-
ωση του ΑΕΠ, άρα µικρότερη φορολογητέα ύλη. Και όταν µειώ-
νεται η φορολογητέα ύλη, µειώνονται τα δηµόσια έσοδα, άρα θα

χρειαστούµε ακόµα περισσότερα µέτρα που θα φέρουν περισ-
σότερη ύφεση, λιγότερα πάλι δηµόσια έσοδα και υψηλά ελλείµ-
µατα, παρά τις θυσίες. 

Αυτό δεν οδηγεί σε δηµοσιονοµική σταθερότητα. Οδηγεί σε
ένα φαύλο κύκλο αποσταθεροποιητικό, περισσότερων ελλειµ-
µάτων, περισσότερου χρέους, περισσότερων εποµένως συ-
σταλτικών µέσων, µέσων και µέτρων µεγαλύτερης ύφεσης,
ακόµα µεγαλύτερων ελλειµµάτων και ακόµη µεγαλύτερων και
σκληρότερων µέτρων.

Το Πρόγραµµά σας, δηλαδή, κύριε Πρωθυπουργέ, επιβάλλει
σκληρές θυσίες, µέρος των οποίων απορροφά η ύφεση που το
ίδιο το Πρόγραµµα προκαλεί. Οι θυσίες πάνε, εν µέρει, για αυ-
ξηµένους τόκους και όχι για µειωµένα ελλείµµατα. Και αυτό
ισχύει κατά µείζονα λόγο και για τα συµπληρωµατικά µέτρα που
λήφθηκαν µετά την εξαγγελία του Προγράµµατος Σταθεροποίη-
σης και Ανάπτυξης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ δεν ήρθαµε για να εξα-
ντληθούµε στις συνήθεις κοµµατικές αντεγκλήσεις, όπως είπα.
Άλλωστε, το έχω ξαναπεί, οι κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας
έχουν και αυτές τις ευθύνες τους -το έχει παραδεχθεί προεκλο-
γικά ο τέως Πρωθυπουργός. Όντως άργησαν οι κυβερνήσεις της
Νέας ∆ηµοκρατίας να κάνουν τις απαραίτητες τοµές. Και βλέ-
πετε, αυτή είναι η άλλη µας µεγάλη διαφορά µε το ΠΑΣΟΚ. Το
ΠΑΣΟΚ είτε ως κυβέρνηση είτε ως αντιπολίτευση δεν έκανε ποτέ
την αυτοκριτική του, δεν βγήκε ποτέ δηµόσια να πει: «έκανα κά-
ποιο λάθος». 

Αλλά για να είµαστε δίκαιοι, δεν ήταν άτολµη σε όλες τις πε-
ριπτώσεις η δική µας κυβέρνηση. Σε όλες τις µεγάλες τοµές που
επιχείρησε, το ΠΑΣΟΚ ήταν αντίθετο ως αντιπολίτευση. Άλλες
τις µαταίωσε, άλλες τις περιόρισε και άλλες δεν κατάφερε να τις
εµποδίσει και σήµερα ως Κυβέρνηση επωφελείται από αυτές,
όπως ήταν η µεταρρύθµιση στο ασφαλιστικό, που εκκρεµούσε
εδώ και δεκαετίες και κατόρθωσε να περιορίσει τα ασφαλιστικά
ταµεία από εκατόν τριάντα, πλέον σε δεκατρία.

Ε, λοιπόν, εµείς δεν είµαστε ΠΑΣΟΚ. Εµείς δεν ασκούµε κα-
ταστροφική πολιτική για τη χώρα, προκειµένου να επωφελη-
θούµε σε βάρος της χώρας. Αυτή είναι η υπέρτατη
ανευθυνότητα. Και ο δρόµος της ανευθυνότητας έχει οδηγήσει
στη σηµερινή µηδενική αξιοπιστία και τη βαθιά ύφεση. 

Μέσα στο 2009, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµο-
κρατία αντιµετώπισε το ίδιο πρόβληµα που αντιµετώπισαν όλες
οι οικονοµίες της Ευρωζώνης. Η διεθνής ύφεση διόγκωσε το έλ-
λειµµα παντού στον κόσµο, σίγουρα και στην Ευρώπη. Κατά
µέσον όρο οι οικονοµίες της Ευρωζώνης είδαν το έλλειµµά τους
να εκτινάσσεται κατά έξι ποσοστιαίες µονάδες, από 0.5% που
ήταν πριν την κρίση ο µέσος όρος της Ευρωζώνης, σε 6,6% στο
τέλος του 2009.

Στην Ελλάδα το έλλειµµα αυξήθηκε ακριβώς τόσο, έξι ποσο-
στιαίες µονάδες, από κάτι λιγότερο του 3% το 2007, σε κάτι λι-
γότερο του 9% το 2009. Όµως, η Νέα ∆ηµοκρατία είχε ψηφίσει
έκτακτα εισπρακτικά µέτρα στα τέλη του Ιουνίου του 2009, όπως
είχε συµβεί και σε άλλες χώρες, όταν διαπίστωσαν το πρόβληµα.
Τα µέτρα ήθελαν δύο, τρεις µήνες µέχρι να φθάσουν τα εκκα-
θαριστικά στους φορολογούµενους. Όταν έφθασε η ώρα να πλη-
ρωθούν, η χώρα βρέθηκε σε προεκλογική περίοδο. 

Στις αρχές Οκτωβρίου η νέα Κυβέρνηση είχε όλο το χρόνο να
εφαρµόσει εκείνα τα µέτρα που είχε λάβει η προηγούµενη για να
συγκρατήσει το έλλειµµα κάτω από το 9%. Έκανε ακριβώς το
αντίθετο. Ματαίωσε τη ρύθµιση για τους ηµιυπαίθριους χώρους,
µαταίωσε µέχρι και τα µέτρα για τη φορολόγηση σκαφών ανα-
ψυχής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Παρέλυσε τη δηµόσια διοίκηση λόγω αυτής της απίστευτης

δηµόσιας διαβούλευσης για το διορισµό ακόµη και των γενικών
γραµµατέων στα Υπουργεία. Πάγωσε η αγορά, πάγωσαν τα
έργα, πάγωσε και ο φοροεισπρακτικός µηχανισµός του δηµο-
σίου. Το τελευταίο τρίµηνο του 2009 πραγµατοποιήθηκε, προ-
σέξτε, το 63,4% της συνολικής υστέρησης δηµοσίων εσόδων για
ολόκληρο το δωδεκάµηνο. 

Η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας είχε περιορίσει την υστέ-
ρηση γύρω στο 3,2% στο εννιάµηνο Ιανουαρίου-Σεπτεµβρίου.
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Είχε ετοιµάσει ολόκληρο το µηχανισµό για να µειωθεί η στέρηση
εσόδων ακόµη χαµηλότερα και το ΠΑΣΟΚ το τελευταίο τρίµηνο
την εκτίναξε σε 13,3% και 6,2% για ολόκληρο το χρόνο.

Καταθέτω και τα αναλυτικά στοιχεία από το Λογιστήριο του
Κράτους.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αντώ-
νιος Σαµαράς   καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής).

Στη συνέχεια, µετέθεσε πληρωµές της επόµενης χρονιάς στην
τρέχουσα και εισπράξεις της τρέχουσας χρονιάς στην επόµενη,
µε πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα τις πληρωµές των νοσοκο-
µείων. Έτσι, το έλλειµµα του 2009 αυξήθηκε άλλες τρεις µονά-
δες µε λογιστικό τρόπο και το εκτόξευσε η Κυβέρνηση από 9,5%
στο 12,7%. Πάλι καλά, γιατί πολλοί λένε ότι υπάρχουν και απο-
δεικτικά στοιχεία πως ήθελε να το εκτοξεύσει µέχρι και στο 14%.

Τι επεδίωξαν µε αυτή τη διπλή διόγκωση του ελλείµµατος; Το
έχω ξαναπεί. Επεδίωξαν να το εµφανίσουν υψηλότερο για το
2009, αποδίδοντας την ευθύνη αποκλειστικά στη Νέα ∆ηµοκρα-
τία, ώστε να το επαναφέρουν στο 9% το 2010 και να παρουσιά-
σουν τη στασιµότητα ως βελτίωση και έτσι να προλάβουν να
ικανοποιήσουν και ένα µέρος των προεκλογικών τους παροχών.
Είναι ίσως η µόνη φορά που µία χώρα έκανε ολόκληρο σύστηµα
δηµιουργικής λογιστικής όχι για να καλύψει το τρέχον έλλειµµα
αλλά για να το µεγαλώσει, ώστε να εξασφαλίσει τη δυνατότητα
µειωµένου ελλείµµατος. 

Την επόµενη χρονιά, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
ΠΑΣΟΚ δεν υπολόγισε την αντίδραση των αγορών. Τα spreads
ήταν γύρω στις 130 µε 135 µονάδες βάσης, όταν ανέλαβε το
ΠΑΣΟΚ τον περασµένο Οκτώβριο. Και όταν ένα µήνα αργότερα
ανακοινώθηκε ότι το έλλειµµα του 2009 θα ήταν διψήφιο, έφθα-
σαν τις 170 µονάδες βάσης. 

Οι αγορές ακόµη τότε φαίνεται να µην ανησυχούσαν ιδιαίτερα.
Είδαν ότι ξέφυγε το έλλειµµα, ότι έφθασε στα επίπεδα της Ιρ-
λανδίας και περίµεναν να πάρει η Ελλάδα κάποια µέτρα. Αλλά η
Ελλάδα δεν έπαιρνε µέτρα. Τι µέτρα να πάρει; Ούτε γενικούς
γραµµατείς, όπως είπαµε, δεν διόριζε στα Υπουργεία.

Και τότε ήταν που άρχισαν οι επιθέσεις των κερδοσκόπων. Και
σκαρφάλωσαν τα spreads πάνω από τις τριακόσιες µονάδες, για
να πλησιάσουν κάποια στιγµή το Γενάρη τις τετρακόσιες και να
παραµένουν σήµερα σε αυτό το απογοητευτικό ύψος που είπα
πριν.

Σας καταθέτω και το σχετικό πίνακα, που δείχνει την εξέλιξη
των spreads το τελευταίο πεντάµηνο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αντώ-
νιος Σαµαράς καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής).

Εν τω µεταξύ η Κυβέρνηση χρειάστηκε να δανειστεί µε αυξη-
µένο, βέβαια, επιτόκιο. Και αυτό το αυξηµένο κόστος δανεισµού
δηµιούργησε µία επιπλέον δαπάνη γύρω στα 300.000.000 ευρώ
ετησίως. Αυτά τα σχεδόν 300.000.000 ευρώ αυξηµένης δαπάνης
σε τόκους απορρόφησαν ήδη το µισό από τη µείωση των επιδο-
µάτων για το δηµόσιο. Ήδη η θυσία αυτή πήγε στο βρόντο, όχι
στην κάλυψη του ελλείµµατος, αλλά σε αυξηµένους τόκους λόγω
δανεισµού µε υψηλότερα επιτόκια.

Σας διαβάζω τι γράφτηκε στον Τύπο από κάποιον αναλυτή, ση-
µαντικό άνθρωπο, που παρακολουθεί τα πράγµατα και ο οποίος
δεν ανήκει στη Νέα ∆ηµοκρατία, ανήκει στο χώρο του ΠΑΣΟΚ
«Ποιο ήταν το σφάλµα του οικονοµικού επιτελείου της Κυβέρνη-
σης; Ήταν ότι ενώ είχε διαβάσει την κακή εικόνα της οικονοµίας,
το πατριωτικό θα ήταν πρώτα να καλύψει τις υποχρεώσεις δα-
νεισµού που είχε η χώρα και κατόπιν να δηµοσιοποιήσει την
πραγµατική κατάσταση».

Η Κυβέρνησή σας έκανε ακριβώς το αντίθετο. Για την ακρίβεια
πρώτα άφησε τα δηµοσιονοµικά να χειροτερέψουν, ύστερα τα
εµφάνισε ακόµη χειρότερα µε µεθόδους δηµιουργικής λογιστι-
κής, ύστερα δηµοσιοποίησε την άσχηµη εικόνα, τονίζοντάς την
µε δηλώσεις περί επικείµενης χρεοκοπίας και «Τιτανικού» και

ύστερα βγήκε να δανειστεί. Πώς να δανειστείς, όταν ο ίδιος έχεις
πυροβολήσει τα πόδια σου;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Και ύστερα αναρωτιέστε γιατί φθάσαµε ως εδώ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ποιος ήταν, κύριε Πρόεδρε;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Ο

κ. Κοτζιάς, πρώην Πρόεδρος του ΙΣΤΑΜΕ.
Εάν θέλετε να µάθετε ποιος φταίει για αυτή την κρίση δανει-

σµού, υπάρχει µία απλή σύγκριση αριθµών. ∆είτε µε τι επιτόκιο
δανείστηκε η Ελλάδα ολόκληρο το 2009 επί Νέας ∆ηµοκρατίας.
Ήταν 4,2% µεσοσταθµικά βάσει στοιχείων της Τραπέζης της Ελ-
λάδος. ∆είτε και µε τι επιτόκιο δανείστηκε µέχρι στιγµής η Ελ-
λάδα τους τρεις πρώτους µήνες του 2010. Είναι 5,6% βάσει των
ίδιων στοιχείων και µάλιστα µε τον τελευταίο δανεισµό στο 6,3%.
Εκείνο το «τα λεφτά υπάρχουν», που ακούστηκε παραµονές των
εκλογών, αυτό το µνηµείο λαϊκισµού, το πληρώνουµε ήδη πολύ
ακριβά.

Τι να πούµε, λοιπόν, για το Πρόγραµµα Σταθερότητας και Ανά-
πτυξης; Τρία µέτρα ως τώρα υλοποιήθηκαν. ∆ύο αποφασίστη-
καν τέλη Ιανουαρίου, ενώ τα είχαµε υποδείξει από αυτή την
Αίθουσα στα τέλη ∆εκεµβρίου: η αύξηση των εµµέσων φόρων
στον καπνό και το αλκοόλ, ένα µέτρο που πήρατε παρά την αντί-
θεση της Νέας ∆ηµοκρατίας και -αυτό ακόµη βρίσκεται έξω από
το ΠΣΑ- η αύξηση στη φορολογία καυσίµων. 

Και ύστερα ξεχάσατε το ΠΣΑ και πήρατε νέα µέτρα εκτός ΠΣΑ
από περικοπές επιδοµάτων και νέες περικοπές επιδοµάτων, αύ-
ξηση του ΦΠΑ, νέα αύξηση στα καύσιµα. Και ύστερα πήρατε και
άλλα νέα µέτρα, ακόµη πιο οδυνηρά για το λαό, ακόµη πιο επα-
χθή για την οικονοµία. Αποφασίσατε περικοπές που ισοδυναµούν
µε το 60% του 14ου µισθού και επιπλέον περικοπές στα επιδό-
µατα, που όλα µαζί αγγίζουν την πλήρη κατάργηση του 14ου µι-
σθού για µία πολύ µεγάλη οµάδα δηµοσίων υπαλλήλων.

Εµείς σας θυµίζουµε πού διαφωνούµε.
Για µας κόκκινη γραµµή στην οικονοµία είναι η αγοραστική δύ-

ναµη των χαµηλόµισθων και των χαµηλοσυνταξιούχων. Εµείς δεν
είµαστε λαϊκιστές. Αντιλαµβανόµαστε ότι χρειάζονται επώδυνα
µέτρα, αλλά δεν θα αφήσουµε να διαλύσετε την κοινωνία για να
εξυγιάνετε την οικονοµία. Οι χαµηλόµισθοι και οι χαµηλοσυντα-
ξιούχοι δεν ευθύνονται ούτε για τις σπατάλες του κράτους ούτε
για τη φοροδιαφυγή ούτε για την υπερχρέωση του δηµοσίου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Ψηφίσατε το ∆εκέµβρη το επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης

και ήδη το πήρατε πίσω. Ελπίζω –άκουσα- πως θα το ξαναδώ-
σετε. Με την αύξηση των έµµεσων φόρων που ήδη εξαγγείλατε,
µε τις νέες αυξήσεις στα καύσιµα που ετοιµάζετε και µε τις αυ-
ξήσεις στο ΦΠΑ, ναι, το πήρατε πίσω. Κάνετε λάθος, µεγάλο
λάθος. 

Χτυπώντας τους ασθενέστερους δεν χτυπάτε την σπατάλη,
χτυπάτε τις ζωτικές ανάγκες της κοινωνίας και πυροδοτείτε κοι-
νωνικές εκρήξεις. Χτυπώντας τα µεσαία σώµατα επιδεινώνετε
την ύφεση, πολλαπλασιάζετε τα λουκέτα, αυξάνετε την ανεργία,
ιδιαίτερα στα νέα παιδιά. Άντε να δούµε τότε, τί θα φορολογή-
σετε, κύριε Πρόεδρε! Πριονίζετε το αδύνατο κλαδί, πάνω στο
οποίο κρατιέται ολόκληρη η ελληνική οικονοµία. Επιπλέον, φρε-
νάρετε την κυριότερη δραστηριότητα, την οικοδοµική, που δίνει
απασχόληση και εισόδηµα σε εκατόν πενήντα επαγγελµατικούς
κλάδους και έσοδα στο κράτος από τη φορολόγησή τους. Με
τον τρόπο αυτό, δεν καταπολεµούµε την σπατάλη, προκαλούµε
ασφυξία σε ζωτικές λειτουργίες της οικονοµίας. 

Επίσης, κύριε Παπανδρέου, σας καλώ και σας καλούµε συνε-
χώς να πάρετε µέτρα τόνωσης της οικονοµίας, να δώσετε ανάσα
στις αγορές. Αφού δεν µπορούµε να αποφύγουµε µέτρα που
προκαλούν ύφεση, τουλάχιστον να δώσουµε ένα αντιστάθµισµα
τονωτικών ενέσεων, να µείνει ζωντανή η οικονοµική δραστηριό-
τητα, να µην κλατάρουν οι επιχειρήσεις για να παραχθεί εισό-
δηµα για τους πολίτες και έσοδα για το κράτος. 

Σας προτείναµε έγκαιρα µέτρα ανάσας για την οικονοµία. Ήδη
µε καθυστέρηση δύο µηνών, πήρατε δύο απ’ αυτά: Την ενεργο-
ποίηση του ΤΕΜΠΜΕ, ώστε οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις να µπο-
ρέσουν χαµηλότοκα να ξοφλήσουν κυρίως τα ασφαλιστικά τους
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ταµεία και δεύτερον τη διαδικασία για τη βιοκλιµατική βελτίωση
των σπιτιών. 

Σας έχουµε προτείνει όµως είκοσι τρία τέτοια µέτρα. Πήρατε
µε καθυστέρηση µόνο τα δύο. Θα υποχρεωθείτε να πάρετε και
άλλα. Πάρτε τα από τώρα. Έχουν µηδενικό ή πολύ χαµηλό δη-
µοσιονοµικό κόστος, φέρνουν όµως, πολλαπλάσια έσοδα. ∆εν
είναι µέτρα ανάπτυξης. ∆εν προτείναµε ακόµα αναπτυξιακή
στρατηγική. Προφανώς, δεν είναι η ώρα να το κάνουµε. Και µία
τέτοια στρατηγική –σας το λέω από τώρα- θα συµπεριλάµβανε
µείωση φορολογικών βαρών και απελευθέρωση της οικονοµίας
από στρεβλώσεις. Όµως, δεν είναι αυτά τα µέτρα τα οποία προ-
τείνουµε σήµερα. 

Σήµερα προτείνουµε µέτρα που απλά θα κρατήσουν την οικο-
νοµία ζωντανή, όχι µέτρα που θα αλλάξουν το υπόδειγµα, το µο-
ντέλο. Αυτά τα µέτρα θα τα φέρουµε αργότερα. Για να υπάρξει
όµως, αυτό το αργότερα πρέπει να επιβιώσουµε σήµερα. Όσο
νωρίτερα λαµβάνετε τα µέτρα µείωσης του ελλείµµατος, τόσο
λιγότερο οδυνηρά θα είναι. Όσο νωρίτερα πάρτε αυτά τα µέτρα
τόνωσης της αγοράς, τόσο πιο σύντοµη θα είναι η ύφεση και
τόσο πιο αποτελεσµατικά τα υπόλοιπα, τα δικά σας µέτρα. 

Χάνετε χρόνο, δεν το λέµε µόνο εµείς, σας το λένε και δικά
σας κορυφαία στελέχη. Με τον τρόπο αυτό σκοτώνετε την ψυ-
χολογία της αγοράς και η µισή αγορά είναι ψυχολογία. 

Συµπερασµατικά, λοιπόν, η υπερχρέωση της Ελλάδος, την
οποία πληρώνουµε δεν είναι έργο της Νέας ∆ηµοκρατίας, είναι
διαχρονικό έργο των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ και αυτή την
υπερχρέωση πληρώνουµε σήµερα. Φταίει και η Νέα ∆ηµοκρατία
που πολλές φορές διαχειρίστηκε απλά αυτό το σύστηµα, αντί να
το αλλάξει, αλλά ήταν το ΠΑΣΟΚ που το δηµιούργησε. 

Το διογκωµένο δηµόσιο τοµέα, που είναι πενταπλάσιος απ’ ό,τι
θα όφειλε να είναι σε µία ευρωπαϊκή χώρα, επίσης δεν τον δηµι-
ούργησε η Νέα ∆ηµοκρατία. Αυτή τη διόγκωση, που κατέστησε
το δηµόσιο τοµέα ανεξέλεγκτο, πανάκριβο και αναποτελεσµα-
τικό είναι που πληρώνουµε τώρα και είναι επίσης, δηµιούργηµα
του ΠΑΣΟΚ. Φταίει και η Νέα ∆ηµοκρατία, που όταν της δόθηκε
η ευκαιρία δεν τον περιόρισε, ή µάλλον τον περιόρισε λιγότερο
απ’ ό,τι έπρεπε γιατί δίστασε, αλλά και γιατί το ΠΑΣΟΚ αντέ-
δρασε λυσσαλέα κάθε φορά. 

Τα αυξηµένα spreads κυριάρχησαν επί των ηµερών του
ΠΑΣΟΚ, όχι επί των ηµερών της Νέας ∆ηµοκρατίας. Το αδιέξοδο
του πανάκριβου δανεισµού εµφανίστηκε επίσης, επί των ηµερών
του ΠΑΣΟΚ, όχι επί των ηµερών της Νέας ∆ηµοκρατίας. Η αρ-
νητική ψυχολογία και το σύνδροµο του «Τιτανικού» επί των ηµε-
ρών του ΠΑΣΟΚ δηµιουργήθηκαν και µε ευθύνη του, όχι επί των
ηµερών της Νέας ∆ηµοκρατίας. 

Τέλος, κύριε Παπανδρέου, βρεθήκατε στην εξουσία επειδή
εσείς εκβιάσατε εκλογές. Ποιος λιποτάκτησε λοιπόν, κύριε Πα-
πανδρέου; Εσείς εκβιάσατε προσφυγή στις εκλογές, το ξεχά-
σατε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Και µάλιστα µε πρόσχηµα τη συνταγµατικότητα, την οποία αµ-

φισβήτησε δηµόσια δικό σας στέλεχος, ο συνταγµατολόγος ο κ.
Τσάτσος. Τα µέτρα που παίρνετε σήµερα είναι πολύ χειρότερα
από εκείνα που καταγγέλλατε τον περασµένο Σεπτέµβριο, γιατί
θελήσατε να περάσετε µία ακόµη χρονιά παροχών από δανεικά.
Ήρθε όµως, η επίθεση των αγορών και χάλασε τα σχέδια σας.
Θελήσατε να διασώσετε το σύστηµα που εσείς εδραιώσατε και
στα χέρια σας έµελλε να καταρρεύσει και κοντέψατε να οδηγή-
σετε την Ελλάδα σε χρεοκοπία.

Θα πω τέλος δύο λόγια, κύριε Πρόεδρε, για το φορολογικό
νοµοσχέδιο. ∆ίνετε –υποτίθεται- ελαφρύνσεις σε όσους έχουν ει-
σόδηµα µέχρι 40.000 ευρώ. Οι ελαφρύνσεις αυτές κορυφώνο-
νται σε όσους έχουν εισόδηµα 22.000 ευρώ. Αυτή είναι η µέγιστη
ελάφρυνση. Και ξέρετε πόσο φθάνει; Φθάνει µόλις µέχρι τα 340
ευρώ το χρόνο, η µέγιστη ελάφρυνση. Και αυτά τα χρήµατα τα
έχετε πάρει ήδη πολλαπλά, µέσα από την αύξηση της έµµεσης
φορολογίας του ΦΠΑ στα καύσιµα, το φόρο κ.λπ.. Αν τέτοια είναι
η µέγιστη φοροελάφρυνση, καταλαβαίνει κανείς, τί πρόκειται να
γίνει µε τους υπόλοιπους φορολογούµενους!

Η Ελλάδα για παράδειγµα, µέχρι ένα µήνα περίπου, ήταν η ει-
κοστή χώρα σε τιµή αµόλυβδης σε όλη την Ευρώπη. Σήµερα είναι

τρίτη. Καταλαβαίνετε τί φορολογική αφαίµαξη γίνεται.
Τέλος, το φορολογικό σας νοµοσχέδιο είναι και εξόχως αντια-

ναπτυξιακό. Σε 108 σελίδες εισηγητική έκθεση, µόνο οι 2,5 σελί-
δες αναφέρονται σε αναπτυξιακά µέτρα και αυτές σε γενικότητες
περί νεανικής επιχειρηµατικότητας, περί πράσινης ανάπτυξης,
περί ευρεσιτεχνών, ευρυζωνικότητας κ.λπ.. Για να µην αναφερθώ
σε αληθινές ακρότητες, που περιέχει το φορολογικό σας νοµο-
σχέδιο, έχει δίκιο ο κ. Τσίπρας, όταν είπε, ότι φτάσατε στο σηµείο
να φορολογείτε ως εισόδηµα, αποζηµιώσεις απόλυσης. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Σήµερα δεν ισχύει;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):

Είναι ανήθικο να θεωρείτε την αποζηµίωση εισόδηµα. Όπως, επί-
σης είναι ανήθικο και ακραίο ακόµα και αντικοινωνικό –αν θέλετε-
να θεωρείτε ότι θα πρέπει να θεωρηθούν για σας, τα αναπηρικά
καροτσάκια, είδη πολυτελείας και να τα φορολογείτε και αυτά
ανάλογα, λες και είναι πολυτελή αυτοκίνητα. 

Ορίστε –αν θέλετε- και σχετική απόφαση του Πανελλήνιου Συν-
δέσµου Παραπληγικών και Κινητικά Αναπήρων.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. ΑΝΤΩ-
ΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Με δύο λόγια µειώνετε το διαθέσιµο εισόδηµα πολλών και µει-
ώνετε το πραγµατικό εισόδηµα όλων. Φέρνετε ύφεση, περισσό-
τερη ύφεση και άλλη ύφεση.

Τέλος, ανοίξατε το δρόµο για έξω-ευρωπαϊκές λύσεις, που
εµείς προσπαθούµε να αποφύγουµε. Φέρατε την Ελλάδα σε
πολύ δεινή θέση και τώρα φλερτάρετε µε το ∆ιεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο. ∆εν παίζετε µόνο µε τον ελληνικό δανεισµό, αλλά
παίζετε µε τη θέση της χώρας στην Ευρώπη. Και το χειρότερο
είναι ότι εξακολουθείτε µε δηλώσεις αντιφατικές, να επιτείνετε
τη σύγχυση των διεθνών αγορών. 

Μόλις την περασµένη Παρασκευή δηλώσατε, ότι η Ελλάδα βρί-
σκεται πολύ κοντά στην αδυναµία δανεισµού, πράγµα που ισο-
δυναµεί µε αδυναµία αναχρηµατοδότησης του χρέους δηλαδή,
µε χρεοκοπία. Την εποµένη, το Σάββατο δηλώσατε ότι η Ελλάδα
δεν θα χρεοκοπήσει. Με αυτά και µε αυτά τα spreads εκτινάχτη-
καν ξανά από εκεί που βρίσκονταν πριν πάρετε τα τελευταία οδυ-
νηρά µέτρα, πάνω από τις 300 µονάδες. 

Προσπαθήσατε να πιέσετε την Ευρώπη αφήνοντας να διαφα-
νεί ότι έχετε και την επιλογή να καταφύγετε στο ∆ιεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο, ώστε να τους αναγκάσετε να σας στηρίξουν, για
να µην πάτε στο Ταµείο. ∆εν σας το λέµε µόνο εµείς. Σήµερα,
γνωστός κεντρικός αρθρογράφος σε εφηµερίδα που στηρίζει µό-
νιµα την παράταξή σας γράφει τα εξής. Και αν θέλετε να µε ρω-
τήσετε πάλι ποιος, σας λέω: Πρετεντέρης. «Η ιστορία θα
αναζητήσει κάποτε το λαµπρό εγκέφαλο που έµπλεξε στην υπό-
θεση το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο είτε επειδή το θεωρούσε
σωστό είτε επειδή πίστευε ότι θα το χρησιµοποιούσε ως µπλόφα
για να πείσει την Ευρωπαϊκή Ένωση. Τελικά το ∆ιεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο απεδείχθη περίπου αυτοεκπληρούµενη προφη-
τεία. Λέγε-λέγε, το βάλαµε στο παιχνίδι». Τα ίδια λέει και ο
διεθνής Τύπος τα ίδια λένε και οι δικοί σας Υπουργοί. 

Άλλωστε στις 11 Φεβρουαρίου στο κοινό ανακοινωθέν της Συ-
νόδου Κορυφής, οι Ευρωπαίοι ηγέτες είχαν υποσχεθεί ότι αν
λαµβάνατε επιπλέον µέτρα περιστολής του ελλείµµατος, θα βοη-
θούσαν την Ελλάδα. Τα µέτρα τα λάβαµε, εκείνοι το αναγνώρι-
σαν επανειληµµένα και δηµόσια. Ρωτάω, λοιπόν, που είναι η
στήριξή τους; Γιατί δεν τους ζητάτε να τιµήσουν την υπογραφή
τους στην υπόσχεσή τους; 

Αυτό το λέει και ο Σαρκοζί στη δική του επιχειρηµατολογία
υπέρ ηµών. Εσείς, όµως, µπερδέψατε την Ευρώπη µε λίγο ∆ΝΤ,
αντί να εστιάσετε την προσοχή σας στη δική τους υποχρέωση,
που είναι και δική τους υπογραφή. 

Είναι αλήθεια, βέβαια, ότι οι περισσότεροι Ευρωπαίοι δεν θα
ήθελαν να πάει µία χώρα της Ευρωζώνης στο ∆ιεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο. Είναι αλήθεια, αλλά υπάρχουν και κάποιοι που ίσως
θα το ήθελαν. Χώρια που όσοι το θέλουν, µπορεί να είναι και
ισχυροί κύκλοι µέσα σε µία µεγάλη χώρα, όπως είναι η Γερµανία.
Και τώρα κινδυνεύουµε να συνεργαστούν Ευρώπη και ∆ιεθνές
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Νοµισµατικό Ταµείο, για να µας δανείσουν. Αντί να χρησιµοποι-
ήσουµε τον ένα διεθνή θεσµό ως µέσο για να πιέσουµε τον
άλλον, προκαλέσαµε την πιθανή τους συνεργασία, κάτι που επί-
σης απεύχοµαι. 

Γιατί αυτή η εµπλοκή δεν είναι καλή µακροχρόνια ούτε για την
Ευρώπη, ούτε για το ευρώ, ούτε για τη θέση της Ελλάδας στην
Ευρώπη. Χώρια που τώρα σας θέτουν πρόσθετο όρο για έναν τέ-
τοιο δανεισµό, να ζητήσετε τα χρήµατα, δηλαδή να οµολογήσετε
ότι δεν µπορεί η Ελλάδα να δανειστεί από τις αγορές µε αποδε-
κτά επιτόκια. Και αν το κάνετε, λένε, θα σας δανείσουν, αλλά θα
σας ζητήσουν, προφανώς, νέα σκληρότερα, άµεσα ή στο εγγύς
µέλλον µέτρα, που δεν τα αντέχουν ούτε η κοινωνία ούτε η οι-
κονοµία. Και όλα αυτά, πριν ακόµα εφαρµοστούν για τον ελλη-
νικό λαό τα σκληρά µέτρα, που ήδη πήρατε και που επίσης δεν
τα αντέχουν ούτε η κοινωνία ούτε η οικονοµία. 

Για το καλό της χώρας, το ξέρετε, κύριε Παπανδρέου, κάνω
ό,τι µπορώ για να αποτρέψω τα χειρότερα. Είπα και λέω στους
συνοµιλητές µου στην Ευρώπη δύο πράγµατα. «Ως πολιτικός»,
τους λέω, «ανησυχώ για τις κοινωνικές εκρήξεις και γι’ αυτό προ-
σπαθώ, µε αυτόν τον τρόπο, να αποκλείσω νέα περιοριστικά
µέτρα». Έρχοµαι εγώ, η Αντιπολίτευση και τους λέω ότι «ανη-
συχώ για τις κοινωνικές εκρήξεις»! «Ως οικονοµολόγος», τους
λέω, «ανησυχώ για το φαύλο κύκλο της ύφεσης, δηλαδή µεγα-
λύτερων ελλειµµάτων και εποµένως ακόµη σκληρότερων µέ-
τρων, άρα µεγαλύτερης ύφεσης και νέων ελλειµµάτων». 

Βρίσκω απέναντί µου ανθρώπους που καταλαβαίνουν απόλυτα
τι τους λέω, αλλά όχι όλους. Η Ευρώπη δεν είναι µόνον ένα
πράγµα. Τα διαφορετικά κράτη έχουν διαφορετικές προτεραιό-
τητες και η ελληνική κρίση ενεπλάκη ήδη στον εσωτερικό διά-
λογο και τις πολιτικές αντιθέσεις µεγάλων χωρών, πράγµα που
καθιστά τη βοήθεια πιο δύσκολη, χώρια που αυτές οι καθηµερι-
νές δηλώσεις, δικών σας και άλλων, δεν βοηθούν.

Προσπαθώ να πετύχουµε δανεισµό µε χαµηλότερο επιτόκιο.
Νοµίζω, προσωπικά, ότι θα το πετύχουµε. Προσπαθώ, ακόµα, να
αποφύγουµε την εµπλοκή του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου.
Τα πράγµατα εδώ τα έχετε κάνει δύσκολα. ∆εν αναφέροµαι σε
λεπτοµερή ανάλυση ως προς τις δυνατότητες παροχής εκ µέ-
ρους της Ένωσης εγγυήσεων, που θα ήταν η καλύτερη λύση -δί-
νουν την εγγύηση και δεν γίνεται καν εκταµίευση, γιατί αυτόµατα
θα έπεφταν στην αγορά τα spreads για το νέο χρέος- εγγυήσεων
που θα µείωναν και την πιστωτική ασφυξία, γιατί θα είχαν τη δυ-
νατότητα οι τράπεζες να πάνε και να πάρουν λεφτά.

Συµφωνώ, κατ’ αρχάς, µε τη βασική λογική της πρότασης Μπα-
ρόζο, ο οποίος ξεκάθαρα απορρίπτει τη λογική του ∆ιεθνούς Νο-
µισµατικού Ταµείου, επιµένει στην ανάγκη να βρεθεί ευρωπαϊκή
λύση άµεσα, λέει ότι αυτό επιβάλλει το καλό της Ευρωζώνης και
όχι µόνον της Ελλάδος και προτείνει µηχανισµό συντονισµένου
διµερούς δανεισµού. Ο µηχανισµός αυτός δεν παραβιάζει το
άρθρο που αναφέρατε νωρίτερα στην οµιλία σας, το bailout, δη-
λαδή το άρθρο 125 της Ευρωσυνθήκης, που απαγορεύει τη διά-
σωση. Το άρθρο 125 αφορά την απαγόρευση της διάσωσης από
την Ευρωζώνη µιας συγκεκριµένης χώρας. Όµως, όταν είναι δι-
µερής και εθελοντικός ο δανεισµός, δεν εµπίπτει στο άρθρο 125,
που απαγορεύει τη διάσωση. 

Προσπαθώ, εποµένως, να αποφύγουµε τα νέα σκληρότερα
µέτρα. Προσπαθώ να πείσω ότι εάν πάρουµε µέτρα τόνωσης,
µέτρα-ανάσες, θα έχουµε καλύτερα αποτελέσµατα στην περι-
στολή του ελλείµµατος. Και εδώ πάλι δεν βοηθάτε. Εγώ, παρ’
όλα αυτά, και πάλι µεθαύριο, στη Σύνοδο των Αρχηγών του Ευ-
ρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος να ξέρετε ότι θα κάνω το καθήκον
µου. 

Κύριε Παπανδρέου, στον τοµέα της οικονοµίας έχετε γίνει σί-
γουρα πια εύκολος στόχος για την Αντιπολίτευση. Κάθε µέρα
αποδεικνύετε ότι δεν είχατε κανένα σχέδιο. Και ο πειρασµός είναι
πολύ µεγάλος για όποιον θα ήθελε να αποδοµήσει µε στοιχεία
την Κυβέρνησή σας. ∆εν θα το κάνω σήµερα, λίγες ηµέρες πριν
από τη Σύνοδο Κορυφής, αλλά ούτε και θα σας αφήσω να ρί-
χνετε αλλού το φταίξιµο για ευθύνες αποκλειστικά δικές σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Πιστεύω ότι πέσατε θύµατα του παραδοσιακού λαϊκισµού σας,

που βρίσκεται στο γονίδιο, ίσως, του κόµµατός σας. Τώρα, το

καταλάβατε, ελπίζω, αλλά είναι κάπως αργά για τη δική σας αξιο-
πιστία, όχι όµως αργά για την Ελλάδα. Σε ένα πράγµα συµφω-
νούµε, πάντως. Την Ελλάδα δεν θα την αφήσουµε να
χρεοκοπήσει. Λάθη, ξελάθη, ο καθένας θα κάνει το καθήκον του.
Την Ελλάδα δεν θα την αφήσουµε να χρεοκοπήσει.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Σαµαρά, κύριε
Πρόεδρε της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας ∆ηµοκρατίας,
την Ελλάδα δεν θα την αφήσουµε να χρεοκοπήσει, αλλά… 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):
Αλλά ο χρόνος χρεοκόπησε!

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το χρόνο, αυτόν πώς
θα µπορέσουµε να τον τηρήσουµε; ∆εν σας διέκοψα, βέβαια.
Όµως, από εδώ καταµέτρησα επακριβώς. Ο κύριος Πρωθυ-
πουργός υπερέβη το χρόνο που εδικαιούτο µόνο κατά δύο
λεπτά. Ο κ. Τσίπρας υπερέβη το χρόνο που εδικαιούτο κατά τέσ-
σερα λεπτά. Είναι ακριβώς καταγεγραµµένα. Εσείς υπερέβητε
το χρόνο που δικαιούστε κατά έντεκα λεπτά. Την επόµενη φορά
είµαι σίγουρος ότι θα καταβάλετε προσπάθεια, ώστε να µην
έχουµε την παραµικρή χρεοκοπία και σε σχέση µε το χρόνο.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):
Να είστε βέβαιος ότι θα το κάνω. Όµως, παράκληση εκ µέρους
όλης της Νέας ∆ηµοκρατίας είναι, όταν λέµε στις 18.00’, να µην
ξεκινάµε στις 19.00’, γιατί έτσι χρεοκοπούµε συνολικά ως Βου-
λευτές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συµφωνώ και µ’ αυτό.

Όµως, θα ήθελα να σας πω, επίσης, ότι ο Πρωθυπουργός ήταν
εδώ από τις 17.00’. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Και εµείς ήµασταν εδώ. 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εγώ ήµουν εδώ, επί-

σης, όλη την ώρα. Έβλεπα από το κύκλωµα ποια ήταν η εικόνα
της Αίθουσας και πρέπει να πω, κύριε Σαµαρά –και αυτό αφορά
όλες τις πτέρυγες- ότι και εις την από εδώ πτέρυγα ήταν πολύ
αραιά η παρουσία και γι’ αυτό περιµέναµε, για να συµπληρωθούν
οι παρουσίες στα έδρανα.

Το λόγο έχει η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας και
Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αλέκα Παπαρήγα.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Κύριε
Πρόεδρε, µε την ευκαιρία, θα ήθελα να σας πω ότι εάν ξεκινά η
συζήτηση µε όσους είµαστε στην Αίθουσα στις 18.00’ και δεν έχει
σηµασία η εικόνα προς τα έξω, τότε όλοι θα µάθουν να είναι εδώ
στις 18.00’. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Καταγράφω αυτήν την
παρατήρησή σας µε πάρα πολύ ενδιαφέρον και πράγµατι, την
επόµενη φορά, µε όσους παρίστανται θα ξεκινήσουµε. ∆ιότι και
ο Πρωθυπουργός περίµενε και οι Αρχηγοί των κοµµάτων περί-
µεναν. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Έχει δίκιο σ’ αυτό, κύριε Πρόε-
δρε. Συµφωνούµε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Οµοφώνως, λοιπόν,
όλοι οι παρόντες και µη παρόντες συµφωνούµε την επόµενη
φορά, ανεξαρτήτως του αριθµού των παρουσιών, να ξεκινή-
σουµε τη συνεδρίαση.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξέρετε πολύ καλά ότι δια-
φωνούµε οριζοντίως, καθέτως, ριζικά µε την Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ. Ωστόσο, εµείς δεν αισθανόµαστε σαν απατηµένοι σύ-
ζυγοι -δεν προσδιορίζω το φύλο του συζύγου βέβαια- µε την εξής
έννοια. Το ΠΑΣΟΚ τηρεί το προεκλογικό του πρόγραµµα. Βε-
βαίως, υπάρχουν κάποιες τροποποιήσεις. Εάν είχε υπ’ όψιν του
να πάρει τα µέτρα σε ενάµισι ή δύο χρόνια, ορισµένα µέτρα τα
παίρνει σε τέσσερις ή πέντε µήνες. Εάν είχε υπ’ όψιν του µέσα
στην τετραετία να ολοκληρώσει ορισµένα αντιλαϊκά, αντεργατικά
και βάρβαρα µέτρα, τα παίρνει σε λιγότερο χρονικό διάστηµα ή,
εν πάση περιπτώσει, υπάρχουν ορισµένα συν και πλην.

∆εν θα συµφωνήσω µε την αυτοκριτική που πολλές φορές έχει
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κάνει ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, λέγοντας ότι «ξέρετε, αυτά τα
µέτρα αναγκαζόµαστε να τα πάρουµε και είναι έξω από τα ιδεο-
λογικά µας όρια». Καθόλου έξω δεν είναι. Για άλλη µια φορά θα
σας πούµε ότι αυτή η πολύκροτη και σηµαντική για την εποχή
της διακήρυξη τής 3ης του Σεπτέµβρη ούτε καν στο οστεοφυ-
λάκιο δεν υπάρχει. Μέσα στο ιδεολογικό σας πλαίσιο είναι τα
µέτρα που παίρνετε, προσαρµοσµένα βεβαίως και στη φάση της
κρίσης και στη συγκεκριµένη συγκυρία.

Εµείς είµαστε ριζικά αντίθετοι µε όλα τα λεγόµενα αντικρι-
σιακά µέτρα, που παίρνει η Κυβέρνηση, όχι γιατί είναι βάρβαρα
αντιλαϊκά, βεβαίως γι’ αυτό, αλλά και µε την όλη γραµµή, µε τη
στρατηγική της. Με αυτήν την έννοια δεν πρόκειται να σταθούµε
σ’ ένα – ένα µέτρο που παίρνει για τον δέκατο τρίτο και δέκατο
τέταρτο µισθό, για τις εργασιακές σχέσεις κ.λπ.. Άλλωστε, δεν
είναι πρωτόγνωρα µέτρα. Απλώς να πούµε µε µία φράση ότι ορι-
σµένα από αυτά που παίρνετε εγγίζουν και τα όρια της πολιτικής
διαστροφής. Κυριολεκτικά. ∆εν είναι απλώς βάρβαρα και αντι-
λαϊκά, είναι πρωτότυπα και δείχνουν και ένα είδος πολιτικής δια-
στροφής. ∆εν ξέρω αν είναι ερασιτεχνισµός, αλλά ερασιτεχνισµός
µέσα στο πλαίσιο βάρβαρων, κυριολεκτικά, επιλογών. ∆εν πρό-
κειται να µπούµε στη λογική σταθεροποίηση ή ανάπτυξη, ∆ιεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο ή Ευρωενωσιακή λύση…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν ακούµε τίποτα.

Όποιος δεν ενδιαφέρεται να ακούσει, να βγει από την Αίθουσα.
Εµείς τους σεβόµαστε όλους.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): ∆εν
πειράζει. Πρώτη φορά γίνεται; ∆εν ενδιαφέρονται οι άνθρωποι!
∆εν ενδιαφέρονται να ακούσουν τον αντίπαλο. ∆ιαµορφώνουν
γνώµη από τα δηµοσιογραφικά επιτελεία και γι’ αυτό –το ξέρεις
πάρα πολύ καλά- λέµε και σε µέλος του κόµµατος «να ακούς από
το πρωτότυπο και τον αντίπαλο». Γιατί, καµµιά φορά, µέσα στη
δηµοσιογραφική δουλειά, κάτι παραλείπεις, δεν βάζεις εισαγω-
γικά και µπερδεύεσαι. ∆εν τους ενδιαφέρει. Τα δηµοσιογραφικά
επιτελεία θα τους µεταφέρουν τι λέει το ΚΚΕ. Από το πρωτότυπο
χρειάζεται. Να πολεµάς το πρωτότυπο, όχι τα αντίγραφα. Εν
πάση περιπτώσει, ασ’ τους να µιλάνε. Καινούργιο είναι; Εν πάση
περιπτώσει. Τώρα έχασα και τον ειρµό µου µε τη φωνή σου, Θα-
νάση Παφίλη. 

∆εν πάµε, λοιπόν, στη λογική Ευρωενωσιακή λύση ή λύση του
∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου ή να βρούµε το παραγωγικό µο-
ντέλο, να αλλάξει το παραγωγικό µοντέλο της Ελλάδας ή ότι η
κρίση, όπως άκουσα τον κ. Τσίπρα, γεννήθηκε µέσα στη στρα-
τηγική και το παραγωγικό µοντέλο της εικοσαετίας. 

Βεβαίως, υπάρχουν ειδικοί λόγοι για την εικοσαετία, για την
όξυνση της κρίσης ή τη µορφή που εκδηλώθηκε, αλλά εµείς εδώ
το έχουµε ξεκαθαρίσει και είναι θέµα θεµελιακό αυτό. Είναι µέσα
στο DNA του ίδιου του καπιταλιστικού συστήµατος η κρίση αυτή.
Και, τουλάχιστον, τρεις κρίσεις είχαµε πριν από αυτήν. Στα τέλη
της δεκαετίας του ’80 και αρχές δεκαετίας του ’90, ύφεση
υπήρχε στην Ελλάδα, ήταν παραµονές κρίσης, όχι µε αυτήν την
οξύτητα που έχει τώρα, και υπήρχε και στις άλλες καπιταλιστικές
χώρες. Εκείνη την περίοδο, όµως, είχε διέξοδο να µεταφερθεί η
κρίση, που δεν την έχει τώρα, γιατί αυτή είναι η πορεία του κα-
πιταλιστικού συστήµατος. Από κρίση σε κρίση θα βγαίνει µε πολύ
χαµηλότερη ανάκαµψη, µε πολύ χειρότερες συνθήκες, όχι µόνο
εναντίον των εργαζοµένων, αλλά και το ίδιο σαν καπιταλιστικό
σύστηµα. Πώς δόθηκε διέξοδος στις αρχές της δεκαετίας του
’90; Με τις ιδιωτικοποιήσεις που ξεκίνησε η κυβέρνηση Μητσο-
τάκη, τις συνέχισε η κυβέρνηση Παπανδρέου και πάει λέγοντας.
Έδωσε µία διέξοδο στην καπιταλιστική κρίση, στην ύφεση. 

∆εύτερον, µε τις νέες αγορές που προέκυψαν από τις πρώην
σοσιαλιστικές χώρες και από την καπιταλιστική παλινόρθωση. Τα
ελληνικά κεφάλαια βρήκαν διέξοδο στα Βαλκάνια, έφτασαν µέχρι
την Αρµενία και αλλού -διέξοδος ήταν αυτή- µε την ανατροπή
των εργασιακών σχέσεων, µε την απελευθέρωση της αγοράς, η
οποία συµπεριλάµβανε και την απελευθέρωση εργασίας κ.λπ.,
να µην τα λέµε αναλυτικά, τις νέες εργασιακές σχέσεις και όλα
αυτά τα νέα πρότυπα που έφερε η Ευρωπαϊκή Ένωση. Εποµέ-
νως αυτά τώρα εξαντλούνται στις συνθήκες του καπιταλισµού

και άλλη λύση δεν υπάρχει. 
Εδώ που τα λέµε, αυτά που προτείνει η Κυβέρνηση, αυτά που

προτείνονται σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση και παγκόσµια, µε
διαφορές από χώρα σε χώρα, γιατί κάθε χώρα δεν βρίσκεται
ακριβώς στο ίδιο επίπεδο ή στην ίδια θέση µέσα στο παγκόσµιο
καπιταλιστικό σύστηµα και στο ευρωπαϊκό, αν πάρουµε και ιδι-
αιτερότητες που µπορεί να υπάρχουν, αλλά είναι δευτερεύου-
σες σε σηµασία οι εθνικές ιδιοµορφίες, αυτά τα µέτρα είναι
λογικά για τη διέξοδο από την κρίση από την σκοπιά των µονο-
πωλίων, από την σκοπιά του κεφαλαίου. ∆εν είναι παράλογα.
Εδώ, ακούστηκε το εξής πράγµα. Η διαχείριση φταίει; Η διαχεί-
ριση που κάνει το ΠΑΣΟΚ και η Νέα ∆ηµοκρατία; ∆ηµιουργεί
κρίση η παγκόσµια καπιταλιστική και µε τέτοια όξυνση όπου στην
κορυφή της κρίσης βρίσκεται η πιο υπερχρεωµένη χώρα, οι Ηνω-
µένες Πολιτείες, δηλαδή η πρώτη τη τάξει χώρα, η ηγεµονική,
στο πλαίσιο του παγκόσµιου καπιταλισµού; ∆ηµιουργείται κρίση
από κακή διαχείριση; Η καλή ή η κακή διαχείριση µπορεί να αµ-
βλύνει επί µέρους ζητήµατα ή αν θέλετε, να βοηθήσει στο αργο-
πόρηµα της εκδήλωσης της κρίσης. 

Εν πάση περιπτώσει, καλοί είναι και οι υψηλοί τόνοι, καλή είναι
και η κριτική, αλλά στοιχειώδη πράγµατα δεν µπορούµε να τα
αγνοούµε. Μπορεί να είσαι µε το καπιταλιστικό σύστηµα, µε γεια
σου µε χαρά σου, µπορεί να µην είσαι, αλλά δεν µπορεί να λέµε
ότι η κρίση είναι αποτέλεσµα διαχείρισης. Η διαχείριση καθορί-
ζεται ανάλογα µε το σύστηµα. ∆ηλαδή, να το πούµε καθαρά.
Ήθελε η Νέα ∆ηµοκρατία την κρίση; Ή θέλει το ΠΑΣΟΚ την
κρίση; Όχι. Με την πολιτική του βοηθάει να εκδηλωθεί η κρίση
του συστήµατος. Αλλά, βεβαίως, όλα τα κόµµατα και τις πτέρυ-
γες της Βουλής βοηθάει αυτό το πράγµα, να πάµε στη διαχεί-
ριση, για να αθωώσουµε το καπιταλιστικό σύστηµα, να
αθωώσουµε τα µονοπώλια, να αθωώσουµε την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Και εµείς, δεν φάσκουµε και αντιφάσκουµε εδώ. Εµείς,
δεν καταψηφίσαµε την Συνθήκη του Μάαστριχτ, απλώς. Εµείς εί-
παµε και το λέµε και σήµερα και το βροντοφωνάζουµε ακόµη πιο
πολύ, η Ελλάδα, η Γαλλία, όλες οι χώρες, ανεξάρτητα του µεγέ-
θους τους, του µεγέθους της αγοράς ή της ιεραρχίας µέσα στο
καπιταλιστικό σύστηµα, η κάθε µία από αυτές µπορεί να σταθεί
µόνη της χωρίς την Ευρωπαϊκή Ένωση, από την σκοπιά, βεβαίως,
του λαϊκού συµφέροντος. Γιατί, είναι γεγονός ότι δεν µπορεί να
σταθεί µόνη της από την σκοπιά της κυρίαρχης τάξης, από την
σκοπιά των συµφερόντων των µονοπωλίων. ∆εν µπορεί να στα-
θεί µόνη της η κάθε χώρα. Και το «µόνη της» δεν σηµαίνει περι-
χαράκωση από διεθνείς συνεργασίες. Κάθε άλλο.

Σήµερα παραδόθηκε στον κ. Πετσάλνικο η έκθεση της Τράπε-
ζας της Ελλάδας και το κεντρικό της µήνυµα. Πολυσέλιδη, όσο
µπόρεσα να τη διαβάσω. Θα σταθώ σε δύο σηµεία. Λέει: «Το
2009 το έλλειµµα της γενικής κυβέρνησης, όπως εγκαίρως είχε
προειδοποιήσει η Τράπεζα της Ελλάδας …». Κι έχουµε κάθε λόγο
να πιστεύουµε ότι είχε ειδοποιήσει και το ΠΑΣΟΚ, αλλά δεν έχει
σηµασία, εµείς δεν θα του κάνουµε κριτική τι ήξερε ή τι δεν
ήξερε. Ήξερε, αλλά αφήστε το αυτό τώρα, δεν µπορούµε να το
αποδείξουµε, αν και τα ήξερε! Εν πάση περιπτώσει. Κόµµα εξου-
σίας είναι. Εµάς δεν µας επισκέφτηκε ο κ. Προβόπουλος να µας
δώσει τα στοιχεία, αλλά µε το ΠΑΣΟΚ είχε συνάντηση προεκλο-
γικά. Εν πάση περιπτώσει. 

Συνεχίζω λοιπόν: «Το 2009, το έλλειµµα της γενικής κυβέρνη-
σης, όπως εγκαίρως είχε προειδοποιήσει η Τράπεζα της Ελλά-
δος, έφτασε το 12,9 και το δηµόσιο χρέος της στο 115% του
ΑΕΠ». Και λέει παρακάτω: «Τα δηµόσια ελλείµµατα και το χρέος,
βεβαίως, είναι υψηλά και σε άλλες χώρες του κόσµου, σε αντί-
θεση όµως µε την Ελλάδα, εκεί χρηµατοδοτούνται, κυρίως, από
εγχώριους αποταµιευτικούς πόρους. Η χαµηλή αποταµίευση δεν
επιτρέπει να χρηµατοδοτηθεί από εγχώριες πηγές το δηµόσιο
χρέος, µε αποτέλεσµα να διογκώνεται το εξωτερικό χρέος και να
διευρύνεται το έλλειµµα ισοζυγίου συναλλαγών». Παρακάτω ανα-
φέρει: «Μετά από µία δεκαετία θετικών επιδόσεων το ΑΕΠ το
2009 µειώθηκε κατά 2%, επηρεαζόµενο, κυρίως, από τη µεγάλη
πτώση των επενδύσεων, αλλά και της ιδιωτικής κατανάλωσης και
των εξαγωγών». 

Τι βγαίνει εδώ, διαβάζοντας αυτές τις σειρές της έκθεσης, που
πιστεύουµε ότι αποτυπώνουν την αντικειµενική πραγµατικότητα,
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ανεξάρτητα από ποια ιδεολογική και πολιτική οπτική στέκεται ο
∆ιοικητής της Τράπεζας της Ελλάδας; ∆εν έχουµε εσωτερική
αποταµίευση. ∆ηλαδή, οι επιχειρηµατίες –αυτή είναι µία εξή-
γηση- επενδύουν και στην Ελλάδα και εκτός Ελλάδας. Μάλιστα,
εξαγωγές κεφαλαίων έχουµε. Άρα κερδοφορία έχουµε. Το Ακα-
θάριστο Εθνικό Προϊόν αναπτύσσεται στην Ελλάδα, δυναµώνει
και η τάση του πάνω από το µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Άρα έγιναν επενδύσεις. Το λέω γι’ αυτούς που λένε σταθερο-
ποίηση ή ανάπτυξη, να δώσουµε βάρος στις επενδύσεις. Αυτή η
πολιτική έχει δοκιµαστεί. Έπεσε η ιδιωτική –και εννοούµε η λαϊκή-
αποταµίευση.

Παρακάτω, για να µην το διαβάσω αναλυτικά, ο κ. Προβόπου-
λος λέει γιατί το ‘ριξε ο λαός στον καταναλωτισµό. Καλά, µε συγ-
χωρείτε. Εδώ µειώθηκε η αγοραστική ικανότητα ενός µεγάλου
µέρους των εργαζοµένων. Γιατί ανέβηκαν τα δάνεια και οι πι-
στωτικές κάρτες; Είναι παλαβό και τρελό να µπορείς να αποτα-
µιεύσεις είτε κάτω από το µαξιλάρι σου –που κανείς δεν κάνει
τέτοια αποταµίευση- ή να έχεις αποταµίευση στην τράπεζα και να
πηγαίνεις να κάνεις καταναλωτικά δάνεια είτε για στεγαστικά είτε
για επισκευές είτε για άλλες καταναλωτικές ανάγκες. 

Άρα, λοιπόν, γιατί έπεσε η λαϊκή αποταµίευση; Γιατί δεν πε-
ρίσσευε. Εποµένως εδώ απαντάει και επιβεβαιώνει τις δικές µας
εκτιµήσεις, που λέµε ποιος είναι ο χαρακτήρας της κρίσης. 

Εν πάση περιπτώσει αυτό το ερώτηµα: «Πρώτα θα σταθερο-
ποιήσουµε, πρώτα θα κλείσουµε τα ελλείµµατα και µετά θα ανα-
πτύξουµε» ή «Πρώτα θα αναπτύξουµε για να βγάλουµε χρήµατα
για να κλείσουµε τα ελλείµµατα», είναι πλαστό δίληµµα. Όχι γιατί
κάθε φράση δεν έχει αντικειµενικά χαρακτηριστικά, αλλά γιατί
για να γίνει ανάπτυξη πρέπει να «ξεζουµιστεί» ακόµα περισσό-
τερο ο λαός. ∆εύτερον, για να γίνει η σταθεροποίηση το ίδιο: είτε
στο ένα σκέλος πας είτε στο δεύτερο, είτε και συνδυασµένα. 

Εν πάση περιπτώσει κρίση τι σηµαίνει; Η κρίση έρχεται ύστερα
από υπερσυσσώρευση κεφαλαίων, είτε σε µορφή χρηµατική είτε
σε µορφή εµπορευµάτων. Αυτό επιβεβαιώνεται στην Ελλάδα και
παγκόσµια, παντού. ∆εν έχει σηµασία από ποιο κρίκο ξέσπασε η
κρίση, αν είναι η Lehman και τα στεγαστικά δάνεια, ή κάπου
αλλού είναι κάτι άλλο. Σηµαίνει υπερσυσσώρευση κεφαλαίων,
όπου ακριβώς αυτή η υπερσυσσώρευση περιέχει και προβληµα-
τικό κεφάλαιο µέσα. Αυτό είναι σύµφυτο µε τον καπιταλισµό,
αφού έχει σαν αρχή ανισόµετρη ανάπτυξη, χρηµαταγορές και
όλα αυτά, που είναι µέσα στη λογική του καπιταλιστικού συστή-
µατος, από τότε που ο Μαρξ έγραψε το κοµµουνιστικό µανιφέ-
στο και το Κεφάλαιο. Άλλο ότι τώρα η όξυνση και η µεγέθυνση
είναι τεράστια. 

Εποµένως, πρέπει ένα µέρος του κεφαλαίου να απαξιωθεί, να
έρθει στα ίσα του. Απαξίωση κεφαλαίου και εµπορευµάτων ση-
µαίνει το εξής πράγµα: ότι επιχειρήσεις θα κλείσουν, θα εξαγο-
ραστούν, θα φύγουν από την αγορά, άρα οι εργαζόµενοι θα
απολυθούν. Αλλά σηµαίνει και άλλα πράγµατα η απαξίωση των
κεφαλαίων: Την υποτίµησή τους. Σηµαίνει ότι τα αναπασχόλητα
κεφάλαια δεν µπορούν να ξαναµπούν στην παραγωγική διαδικα-
σία, γιατί θα έχουν χαµηλότερη κερδοφορία, ή ακόµα και απου-
σία κερδοφορίας. 

Άρα, η «µανούβρα» αυτή δεν λύνεται µε το θέµα ανάπτυξη.
Κάθε χώρα για να βγει από την κρίση κάνει ανάπτυξη, αλλά εδώ
πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε. Εδώ υπάρχει απελευθέρωση αγο-
ράς. Ανάπτυξη σηµαίνει ότι θα οξυνθεί ο ανταγωνισµός. Ο ένας
θα διώχνει τον άλλον, σε κρατικό και κυβερνητικό επίπεδο και,
κυρίως, ανάµεσα στους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Η αναπτυξιακή προοπτική που έχει η Κυβέρνηση -η «πράσινη»
ανάπτυξη ή η παραγωγή τεχνολογιών ανάπτυξης, κ.λπ.- είναι σε
τοµείς που από χέρι η ανταγωνιστικότητά της -ακόµα και αν βελ-
τιωθεί η παραγωγικότητά και η ανταγωνιστικότητα- είναι µειω-
µένη, γιατί εδώ είναι κολοσσοί. 

Εποµένως, το θέµα είναι ένα και µοναδικό, όχι σταθεροποίηση-
ανάπτυξη είτε ανάπτυξη-σταθεροποίηση κ.λπ. ή ποιος ιµπερια-
λιστικός οργανισµός ή ποιες χώρες θα µας δώσουν λεφτά. Το
θέµα είναι το εξής: Ο πλούτος που παράγεται σε αυτόν τον τόπο.
Λίγος, πολύς ή µεσαίος δεν έχει σηµασία, υπάρχει ένας πλού-
τος. Όχι πώς διανέµεται. Η διανοµή είναι ανάλογη µε το ποιος
έχει την ιδιοκτησία. Πού είναι η ιδιοκτησία; Από τη στιγµή που

είναι στα µονοπώλια, στους επιχειρηµατίες, από τη στιγµή που
είναι στο κεφάλαιο και η σταθεροποίηση και η ανάπτυξη και τα
ελλείµµατα θα έχουν συγκεκριµένη τροχιά. 

Αν θέλετε, σε περίοδο κρίσης αναδεικνύεται το ζήτηµα: Αστική
εξουσία ή εργατική, λαϊκή εξουσία. Ακριβώς τώρα, ο λαός ούτε
πρέπει να φοβηθεί ούτε να είναι αµέτοχος, ούτε απαθής, ούτε
να καταδικάζει γενικώς όλα τα κόµµατα εξουσίας. ∆εν φτάνει
αυτό. Τώρα πρέπει να ανασυνταχθεί και ανεξάρτητα αν σήµερα
µπορεί να γίνει ριζική αλλαγή ή δεν µπορεί να γίνει ριζική αλλαγή
-µε την τρέχουσα έννοια- αλλά µπορεί να γίνει στην πορεία, πρέ-
πει να συνειδητοποιήσει ότι προς τα εκεί πρέπει να τείνει. Να
διεκδικεί, να αντιδρά, να δυσκολέψει, να παρθούν µέτρα. ∆εν ση-
µαίνει ότι δεν πρέπει ο λαός να έχει άµεσες διεκδικήσεις, δεν
λέµε αυτό, αλλά πρέπει να τείνει προς τα εκεί. 

Θα βάλουµε και µια άλλη πλευρά. Λέει: «Φταίνε οι πιστωτές».
Ένα θέµα είναι γιατί έχουµε ελλείµµατα και χρέη. Η κερδοφορία
έκανε αυτήν την αφαίµαξη, αυτή τα δηµιούργησε. Ένα δεύτερο
θέµα, λέει: «Οι δανειστές είναι κακοί». Μα οι δανειστές και οι πι-
στωτές τι είναι; Είναι τράπεζες, είναι διάφοροι άλλοι επιχειρη-
µατικοί όµιλοι, διάφοροι επιχειρηµατικοί οίκοι, οι οποίοι ακόµα
και αυτοί, που κάνουν την αξιολόγηση και την εκτίµηση, βάζουν
εγγύηση κεφάλαιά τους. ∆εν µπορούν να µην παρακολουθήσουν
τί γίνεται µε την εξόφληση. Μάλιστα, όσο µεγαλώνει το δάνειο,
όσο µεγαλώνουν οι δανειοδοτήσεις, τόσο µεγαλώνουν και τα ει-
σοδήµατα αυτών των ιδρυµάτων. Όταν φτάσουν σ’ ένα σηµείο,
όπου καταλαβαίνουν και βλέπουν ότι δεν θα τα πάρουν πίσω,
τότε, βεβαίως, παρεµβαίνουν. Όχι γιατί είναι ανθέλληνες, όχι
γιατί η Ελλάδα είναι µαύρο πρόβατο, αλλά γιατί ενδιαφέρονται
για πάρτη τους. 

Ο κ. Σαρκοζί έγινε φιλέλληνας; Όχι, θέλει τη συµµαχία της Ελ-
λάδος, γιατί τον ενδιαφέρει αυτή η ένωση -δε θυµάµαι πώς τη
λένε- των µεσογειακών χωρών, τον ενδιαφέρει να µπει στις µε-
σογειακές χώρες και θέλει βοηθό την Ελλάδα. Η Γερµανία θέλει
να αυτονοµηθεί; Θέλει να γίνει ο αποκλειστικός ηγεµόνας; Έχει
άλλα ενδιαφέροντα και παίζει σε παγκόσµιο επίπεδο. Θέλει να
υποτιµηθεί το ευρώ, γιατί αυτό την βολεύει για τις εξαγωγές, για
να ανταγωνιστεί το γουάν; Ο καθένας σκέφτεται για πάρτη του
και αυτή είναι η συµµαχία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που µας
σώζει. 

Θα σας διαβάσω µια, πραγµατικά, αποκαλυπτική περιγραφή
σε άρθρο της «WASHINGTON POST» και το δηµοσίευσε η «ΚΑ-
ΘΗΜΕΡΙΝΗ», δεν το αλίευσε από τον «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ», όχι ότι θα
ήταν κακό αυτό, αλλά µπορεί να πείτε ότι τα αλλάξαµε. Γράφει:
«Καθώς παρακολουθώ το σάλο, που έχει προκληθεί γύρω από
τον ρόλο της wall street στην ελληνική κρίση, ένα από τα πράγ-
µατα που µε εκπλήσσουν είναι το γεγονός ότι κάποιοι εκπλήσ-
σονται µε την συµπεριφορά της wall street. Είστε εξοργισµένοι
που η wall street βοήθησε την Ελλάδα να κρύψει µέρος του χρέ-
ους της και µετά άρχισε να βάζει στοιχήµατα ότι το χρέος δεν
θα ξεπληρωθεί. Καλώς ήρθατε στον πραγµατικό κόσµο των αγο-
ρών του 2010». Αυτή είναι η αγορά: Αγορά ίσον καπιταλισµός. 

Η wall street δεν προσπαθεί να βλάψει την Ελλάδα, θέλει
απλώς να βγάλει χρήµατα. Αν υπήρχε η δυνατότητα να βγει κέρ-
δος µε τη δηµιουργία επενδυτικών εργαλείων, που θα έκαναν την
Ελλάδα πιο εύπορη και λιγότερο χρεωµένη, η wall street θα τα
δηµιουργούσε µε χαρά. Αυτό είναι η ουσία. 

Παρακάτω, άλλα στοιχεία. Επίσης, ανακάλυψε η Νέα ∆ηµο-
κρατία ότι φταίει το ΠΑΣΟΚ στους πέντε µήνες και το ΠΑΣΟΚ
ανακάλυψε ότι φταίει η πενταετία της Νέας ∆ηµοκρατίας –το
γνωστό δίδυµο της αντιπαράθεσης- για να εγκλωβίζεται ο λαός.
Οι τόκοι εξυπηρέτησης του δηµοσίου χρέους µόνο την τελευταία
δεκαετία έχουν ως εξής: 1999 9,7 δις. ευρώ, 2000 10.000.000.000
ευρώ, 2002 9,5 δις ευρώ, 2006 9,5 δις ευρώ, 2007 9,8 δις ευρώ,
2008 11,2 δις ευρώ, 2009 12,3δις ευρώ. Μιλάµε για ένα ποσό
110,5 δις ευρώ, που αντιστοιχούν στο ΑΕΠ ενός εξαµήνου. Γιατί
µιλάµε για σταθεροποίηση και ανάπτυξη; 

Για να δούµε και κάτι άλλο. Η Συνθήκη του Μάαστριχτ -που
την ψηφίσατε όλοι-έβαζε ζήτηµα ότι ο δανεισµός πρέπει να γί-
νεται από τράπεζες; Αυτό είναι µέσα στην Συνθήκη του Μάα-
στριχτ. Οι τράπεζες, οι οποίες έχουν τα πλεονάσµατα, τα
συσσωρευµένα κεφάλαια των επιχειρήσεων, των βιοµηχάνων,
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των εφοπλιστών και άλλων, αποκτούν έτσι και µια σχετική αυτο-
νόµηση στο σύστηµά σας. Τι θα κάνουν αυτό το πλεονασµατικό
κεφάλαιο; Θα το φυλάνε εκεί αναπασχόλητο; ∆ανείζουν κράτη,
δανείζουν χώρες, δανείζουν επιχειρηµατίες. Και αυτό λένε οι επι-
χειρηµατίες: «Όλο το ποσόν µου δεν το βάζω σε παραγωγική
επένδυση. Ένα µέρος θα το κάνω παραγωγική επένδυση, ένα
µέρος θα το κάνω µετοχές, γιατί γρήγορα θα κερδοσκοπήσω».
Όλα αυτά για να έχουν περισσότερο κεφάλαια να τα ξαναβάλουν
στην παραγωγή, διότι κάνουν ταµιευτήριο από την υπεραξία και
τη ληστεία των εργαζοµένων. 

Αυτά είναι µέσα στο σύστηµά σας, τώρα τα ανακαλύψατε; Πώς
θέλετε, δηλαδή, εµείς, οι οποίοι είµαστε πολέµιοι του καπιταλι-
στικού συστήµατος, να τα ανεχτούµε όλα αυτά και να λυπηθούµε
και να πούµε: «Πω-πω χρέος, ελλείµµατα, κάτι πρέπει να γίνει,
να περικόψουν οι εργαζόµενοι». Ούτε 1 ευρώ. 

Τέλος, είναι βρώµικο αυτό που γίνεται, όπου τα «παπαγαλά-
κια», καθοδηγηµένα από τα κόµµατα εξουσίας, βγαίνουν στην τη-
λεόραση και αρχίζουν: Πόσα έχει φάει ο υδραυλικός, πόσα έχει
φάει ο µηχανικός, πόσα έχει φάει ο ηλεκτρολόγος, πόσα έχει
φάει ο γιατρός κ.λπ.. 

Ναι, υπάρχει φοροδιαφυγή στα ενδιάµεσα στρώµατα. Υπάρ-
χει σ’ ένα σηµαντικό σχετικά µέρος. Όµως να πούµε και φοροα-
παλλαγές και φοροδιαφυγή. Στην ουσία η κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας κατέβασε από το 35% στο 25% τη φορολόγηση του
µεγάλου κεφαλαίου, το ΠΑΣΟΚ το πηγαίνει στα 20% -στα 24%
και σταδιακά στα 20%- και στην πραγµατικότητα µε όλα όσα δίνει
στο κεφάλαιο, η πραγµατική του φορολόγηση είναι 12% έως
13%. Και φορολογεί τώρα µέχρι και τους τόκους των στεγαστι-
κών δανείων. Τους βγάζει µάλλον και τους θεωρεί τεκµήριο
καλής διαβίωσης. 

Όµως, να ξεκαθαρίσουµε το εξής πράγµα: Αν δεν αφήνατε τη
φοροδιαφυγή αυτή, ξέρετε ότι και αυτούς από τα ενδιάµεσα
στρώµατα θα τους είχατε απέναντί σας. Και αναφέροµαι σε όλα
τα κόµµατα εξουσίας. Ήταν ένας τρόπος εξαγοράς ή ένας τρό-
πος να τους κλείσετε το στόµα, να µη φωνάζουν. 

Εµείς έχουµε καθαρή θέση. Λέει, µα θα αφήσουµε τους ταξι-
τζήδες να φορολογούνται µόνο για 16.000 ευρώ και να θεωρεί-
ται ότι το εισόδηµά τους το αφορολόγητο είναι 16.000 ευρώ το
χρόνο; Εµείς λέµε κατ’ αρχάς 20.000 ευρώ το χρόνο. Για το ζευ-
γάρι, 40.000 ευρώ και από 5.000 ευρώ αφορολόγητο για κάθε
παιδί. Και από εκεί και πέρα, βεβαίως, ό,τι παραπάνω φορολό-
γησέ το.

Αλλά ας βάλουµε και µία άλλη πλευρά. Αυτό το σύστηµα το
καπιταλιστικό, µπορεί να κάνει δίχως ενδιάµεσους; Οι ενδιάµε-
σοι πρέπει να βγάλουν ποσοστό κέρδους. 

∆ιαφηµιστικές εταιρείες, επιτροπές µελέτης, εργολαβίες. Για
να φτάσει το προϊόν από την παραγωγή στον καταναλωτή, θα
περάσει από σαράντα κύµατα. Ή θα έχεις κοινωνικοποιηµένη πα-
ραγωγή και κρατικό εµπόριο. ∆εν καταργούνται οι ενδιάµεσοι.
Και οι ενδιάµεσοι δεν θα βγάλουν χρήµα; Από πού τα αφαιρούν
οι ενδιάµεσοι; Ένα µέρος θα επιβαρύνει τον καταναλωτή, οι εν-
διάµεσοι, οι αόρατοι. 

Εδώ υπάρχουν πλασιέ φαρµάκων. Αφού η παραγωγή είναι στα
χέρια των πολυεθνικών, δεν θα κάνουν ένα δίκτυο πωλητών; Ορι-
σµένα από τα επαγγέλµατα είναι µέσα στις συνθήκες του καπι-
ταλισµού. Και δεν τα βάζουµε µε τον πωλητή και τον υπάλληλο,
κάποιο επάγγελµα πρέπει να βρει, τι θα κάνει, ναρκέµπορος θα
γίνει; Ορισµένα επαγγέλµατα είναι παρασιτικά και χρειάζονται
µόνο µέσα στο καπιταλιστικό σύστηµα. ∆εν θα υπάρχει ανταγω-
νισµός; Όλο αυτό το διαφηµιστικό όργιο, πραγµατικά χιλιάδες
παιδιά του λαού δουλεύουν στον τοµέα της διαφήµισης, ενώ θα
έπρεπε να δουλεύουν σε άλλους τοµείς πιο παραγωγικούς, πιο
ουσιαστικούς, µε περισσότερο κοινωνικό χαρακτήρα. 

∆ηµιουργείτε, λοιπόν παρασιτικές υπηρεσίες, παρασιτικά εν-
διάµεσα επαγγέλµατα και µετά έρχεστε και γίνεστε κριτές, ότι
είναι τα µεσαία στρώµατα. Ένα µέρος των µεσαίων στρωµάτων,
ναι, φοροδιαφεύγει και δεν πρόκειται να πάψει µε όλους τους
τρόπους να επιβιώνει σαν πλασιέ των µονοπωλίων, αλλά ένα µε-
γάλο µέρος αυτών των ελευθεροεπαγγελµατιών, όπως λέτε, θέ-
λετε να τους ξεπαστρέψετε. Εµείς, τουλάχιστον, τους το λέµε,
εµείς θέλουµε να σας κάνουµε κρατικούς υπάλληλους µε στα-

θερό χρόνο εργασίας, µε καλό µισθό και µε όλα τα ζητήµατα και
τα κοινωνικά προβλήµατα λυµένα. Αυτή είναι η θέση µας, δεν
χρειάζεται να είναι αυτοαπασχολούµενοι και ελευθεροεπαγγελ-
µατίες. Κρατικός υπάλληλος, πείτε το δηµόσιο υπάλληλο, πείτε
το όπως θέλετε. 

Αλλά θέλετε να τους ξεπαστρέψετε –και αυτή είναι η γραµµή
η παγκόσµια και στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ιδιαίτερα αφορά
χώρες µε µεγάλο αριθµό µεσαίων στρωµάτων, για να έλθουν οι
εταιρείες. Να έλθει η εταιρεία, όπου ο υδραυλικός θα είναι µι-
σθωτός ή θα τον έχουν και µε το µπλοκάκι, να έλθουν οι µεγάλες
δικηγορικές εταιρείες που θα εµφανιστούν, όπως και οι εταιρείες
των υδραυλικών, οι εταιρείες των ηλεκτρολόγων, οι µεγάλες εται-
ρείες ταξί ή εταιρείες που συνδέουν πάρα πολλά επαγγέλµατα.
Εποµένως, εµείς τους λέµε καθαρά, ένα µέρος από εσάς δεν
χρειάζεται να είστε αυτοαπασχολούµενοι. Να γίνετε δηµόσιοι
υπάλληλοι µε ωράριο 8-3 και µε λυµένα όλα τα προβλήµατά σας.
Κάποιοι µικροϊδιοκτήτες χρειάζεται να µείνουν, συνεταιρισµός,
λαϊκός συνεταιρισµός και όχι αυτοί οι συνεταιρισµοί που υπάρ-
χουν.

Τώρα, λοιπόν, βάζετε τους υδραυλικούς και λέτε, «καλά εσείς,
οι κοµµουνιστές, δεν θέλετε;». Όχι, δεν θέλουµε να φοροδια-
φεύγουν. Γιατί όταν φοροδιαφεύγουν, αλλοιώνεται και η συνεί-
δησή τους. Αλλά δεν µπορούµε να µπούµε στο ίδιο στρατόπεδο
µε εσάς για να εφαρµόσουµε την οδηγία Μπολγκενστάιν. Γιατί
εκεί πάει το πράγµα. Ή να κρύψουµε από πού γίνεται η µεγάλη
ληστεία και η νόµιµη κλοπή και να κρύψουµε τους συνεταίρους
της νοµιµοποιηµένης και ανοικτής και επίσηµης κλοπής. Και ελ-
πίζουµε και αυτοί οι αυτοαπασχολούµενοι να καταλάβουν ότι δεν
µπορεί να θέλουν να συντηρούν αυτήν την κατάσταση. Πρέπει
να κάνουν επιλογή, ή µε τον ένα δρόµο ανάπτυξης ή µε τον
άλλον.

Τελειώνω λέγοντας το εξής. Ένα ζήτηµα κεντρικό, δεν είναι
µόνο οι συνέπειες οι οικονοµικές. Η Κυβέρνηση είναι στο παρά
πέντε συµφωνίας για τη διχοτόµηση του Αιγαίου. Και προσέξτε,
όταν λέµε διχοτόµηση του Αιγαίου, δεν είναι διανοµή του Αι-
γαίου. Παραχωρεί η Κυβέρνηση –και αν θέλει ας το διαψεύσει
και να το διαψεύσει στις λεπτοµέρειες- υπάρχει δηµοσίευµα της
κ. Κύρας Αδάµ στην «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ», το διέψευσε ο κ. Βενι-
ζέλος και η κ. Αδάµ είπε ότι όχι µόνο ισχύει, αλλά είναι και χει-
ρότερο αυτό. ∆ηλαδή, τι γίνεται; Όλη η περιοχή των γκρίζων
ζωνών που έχει η Τουρκία επιβάλλει και στο ΝΑΤΟ, η περιοχή
εκείνη που ζητάει η Τουρκία αποστρατικοποίηση -Λέσβος,
Σάµος, Ικαρία και άλλα νησιά- η περιοχή αυτή κηρύσσεται ου-
δέτερη, πετούν µόνο νατοϊκά αεροπλάνα, απαγορεύεται να πε-
ράσουν ελληνικά και τουρκικά µε εξαίρεση κάποια ζητήµατα
αεράµυνας. 

Άρα, το επόµενο βήµα είναι η αποστρατικοποίηση. Και κοι-
τάξτε να δείτε, εδώ τι σηµαίνει; Ότι η άµυνα της χώρας συρρι-
κνώνεται, όπως και η προστασία των συνόρων. ∆ηλαδή, ο
εικοστός πέµπτος παράλληλος σταµατάει εκεί και δεν πάει πιο
ανατολικά. Και εδώ είναι σοβαρό, δεν είναι απλώς εκχώρηση
κυριαρχικών δικαιωµάτων. Εδώ πρόκειται για υπονόµευση της
αµυντικής ικανότητας της χώρας, για να µην πω ότι ήδη έχει
συµφωνηθεί, µέσα στο πλαίσιο της ένταξης των ∆υτικών Βαλ-
κανίων στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κάτι τέτοιο, που θα οξύνει την
πάλη των αγορών. Έχει συµφωνηθεί να λυθεί το ζήτηµα της
ένταξης της FYROM, χωρίς να µπει σαν όρος να φύγουν τα
αλυτρωτικά και το όποιο όνοµα θα πάρει –ξέρετε τη θέση µας
για το όνοµα- να θεωρείται γεωγραφικός όρος. Για να µην
πούµε ότι έχει ενταχθεί και το Κυπριακό, σ’ ένα νέο σχέδιο Ανάν
και, βεβαίως, να λυθεί όπως πάει να λυθεί, το θέµα του Αφγα-
νιστάν.

Η Ελλάδα σε αυτήν την περίπτωση δεν είναι θύµα. Εµπλέκεται
πιο βαθιά στους ανταγωνισµούς και τις αντιθέσεις και στην πο-
λιτική στρατιωτική και οικονοµική διαπάλη για τις αγορές και τί-
ποτε δεν αποκλείει αύριο να είναι θύµα. Εµείς δεν την
αντιµετωπίζουµε σαν θύµα. Η επίσηµη πολιτική είναι συµµετοχή
σε όλα αυτά τα παιχνίδια.

Και εµείς το έχουµε βάλει δυο φορές για την Ώρα του Πρω-
θυπουργού. Τη µια φορά σωστά αναβλήθηκε γιατί ήταν η ορκω-
µοσία του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας. Και την περασµένη
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Παρασκευή δεν ήρθε ο Πρωθυπουργός. Εµείς θέλουµε στον
Πρωθυπουργό να βάλουµε το ζήτηµα. ∆εν µας εφησυχάζει η διά-
ψευση του κ. Βενιζέλου, είναι θέµα Πρωθυπουργού και αναπλη-
ρωτή Υπουργού. Αυτά λύθηκαν, όπως λύθηκαν, στις ΗΠΑ. Και αν
δεν έχει υπογραφεί αυτή η συµφωνία επίσηµα είναι πρώτον, γιατί
ίσως κάποια αµερικάνικα συµφέροντα έχουν µεταξύ τους ίσως οι
επιχειρήσεις για το πετρέλαιο, γιατί 20% θα πάρει η Ελλάδα, 20%
η Τουρκία και 60% οι αµερικάνικες εταιρείες. Και εκεί ίσως κά-
ποια διχογνωµία υπάρχει ανάµεσα στους Αµερικανούς, αλλά ψά-
χνουν και το περιτύλιγµα, να πάρουµε το δάνειο και µετά να
πούµε, µα δεν θέλετε να κάνουµε συνεκµετάλλευση του Αιγαίου
µε την Τουρκία; Κοιτάξτε να δείτε, δεν είναι το θέµα της συνεκ-
µετάλλευσης. Το θέµα είναι η αποστρατικοποίηση των νησιών.
Θέλουµε απάντηση σήµερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε την κ.
Παπαρήγα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, εξήντα µαθητές και µαθήτριες
και πέντε εκπαιδευτικοί από το 1ο Γενικό Λύκειο Κέρκυρας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και τώρα, το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΛΑΟΣ κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Με το τελευταίο πεντάλεπτο της οµιλίας
της αξιοτίµου Γραµµατέως του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας, βλέπω τον κ. Τασούλα να λέει ότι «γέρνουµε και προς το
ΚΚΕ τώρα» µε αυτά που άκουσα τα πατριωτικά. 

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Τέτοιος κίνδυνος δεν υπάρχει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Και χαίροµαι που τ’ ακούω. Χαίροµαι να
ακούω να µιλάτε πατριωτικά, πραγµατικά σας το λέω. 

Βέβαια, άκουσα πάρα πολλή κουβέντα σήµερα, όπως και εσείς
όλοι. Αυτό που δεν άκουσα από κανέναν, να µου λέει τα
10.000.000.000 που θέλει αυτός ο κύριος εκεί, σε δέκα ηµέρες
πού θα τα βρούµε. Πού θα τα βρούµε; Σε δέκα µέρες θέλει
10.000.000.000 για να πληρώσει. ∆εν άκουσα καµµιά κουβέντα.
Λόγια, λόγια, λόγια ο καθένας είπε το ποίηµά του. ∆έκα θέλει.
Και το θέµα είναι, αυτά τα δέκα θα τα πληρώσει ο ελληνικός λαός
µε 6,5%; 

Έχει κανείς κάποια πρόταση για να βρει τα 10.000.000.000 που
θέλει αυτός ο κύριος µε 5%, µε 4,5%, µε το µέσο όρο που είναι
3,5% σε όλο τον κόσµο; ∆εν ακούω κάποια πρόταση. Αυτή είναι
η ουσία. Η Ελλάδα χρειάζεται λεφτά. Η Ελλάδα δεν µπορεί να
ζήσει. Η Ελλάδα δεν επιβιώνει, εάν δεν δανειστεί. Και ο δανει-
σµός γίνεται πιο δύσκολος. Περί αυτού πρόκειται.

Το θέµα είναι εάν συµπαραστέκεσαι σ’ αυτήν την προσπάθεια
ή γυρίζεις την πλάτη. Και σήµερα εγώ θέλω να καλωσορίσω τον
απόντα Αρχηγό της Νέας ∆ηµοκρατίας. Του πήρε τρεις µήνες
για να καταλάβει ότι χρειάζεται µια αυτολογοκρισία και ότι πρέ-
πει να προσέλθει σε µία προσπάθεια. ∆εν είναι προσπάθεια του
Παπανδρέου. Είναι προσπάθεια που κάνει το έθνος. Και συµβαί-
νει να είναι στο τιµόνι ο Παπανδρέου. Θα µπορούσε να είναι ο
Σαµαράς ή ο Καραµανλής ή οποιοσδήποτε άλλος εδώ µέσα.
Αφού, λοιπόν, επί τρεις µήνες εσείς όλοι της Νέας ∆ηµοκρατίας
µας κατηγορούσατε ότι είµαστε λαγοί, δεκανίκια κ.λπ., έρχεστε
σήµερα και λέτε αυτολογοκρισία, γιατί τα πράγµατα είναι πάρα
πολύ σοβαρά. Χαίροµαι, γιατί µε καθυστέρηση τριών µηνών ο κ.
Σαµαράς αντελήφθη τα πραγµατικά περιστατικά της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Το ζήτηµα που µπαίνει είναι αν ναι ή όχι στο ∆ιεθνές Νοµι-

σµατικό Ταµείο. Υπάρχει κανείς που να το θέλει µέσα στην Αί-
θουσα; Έρχεται µόνο του. ∆εν πάει ο κ. Παπανδρέου. ∆εν πάει
κανείς από µας τους πολιτικούς Αρχηγούς. Έρχεται. Και ρωτώ
για πείτε µου σε ποιο ποσοστό επιτοκίου είµαστε έτοιµοι να
πούµε δεν πάµε στην αγορά και πάµε στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό

Ταµείο; Εάν αύριο βρούµε λεφτά µε 8% θα πούµε προτιµούµε να
πάρουµε µε 8% παρά να πάµε στον µπαµπούλα; Εάν είναι 9% και
10% θα πούµε επιµένουµε µε 10% να πάρουµε λεφτά και να µην
πάµε στον µπαµπούλα; Επιτέλους! Ας δούµε τα πράγµατα κατά-
µατα. Αυτό µου θυµίζει την κ. Ασπασία στη γειτονιά µου που είχε
καρκίνο, είχε αδυνατίσει, είχε µείνει η µισή και τα παιδιά της δεν
δεχόντουσαν τι είναι. Η µαµά έχει αυτό, η µαµά έχει εκείνο, η
µαµά έχει το άλλο. Βγαίνει µια ηµέρα ο µεγάλος γιος της οικο-
γένειας και λέει ξεκάθαρα η µαµά έχει καρκίνο. Η Ελλάδα έχει
καρκίνο. Να τελειώσει η υπόθεση. 

Από εκεί και πέρα να δούµε πώς µπορούµε να τη σώσουµε.
Αλλά να κάνουµε τη γνωµάτευση. Μη λέµε ότι βήχει, ότι έχει
βρογχίτιδα. Το αντιλαµβανόµαστε ή δεν το αντιλαµβανόµαστε
αυτό; Θέλουµε να συµφωνήσουµε πάνω σε αυτό ή όχι; Και ο κα-
θένας όπως θέλει προσέρχεται σε αυτήν την προσπάθεια. 

Και, βεβαίως, κύριε Πρωθυπουργέ, κανείς όταν καλεί κάποιον
στο σπίτι του δεν του λέει να φέρει γλυκά. Αν κάποιος έχει τρό-
πους φέρνει γλυκά. ∆εν µας ζητήσατε εσείς όρους να σας στη-
ρίξουµε ή να µη σας στηρίξουµε. Εµένα, τουλάχιστον, δεν µε
πιάσατε από το λαιµό να µου πείτε, κοίταξε θέλω στήριξη. Αντε-
λήφθην την πραγµατική διάσταση των πραγµάτων και είπα εντά-
ξει, είµαι εδώ να βοηθήσω και αυτό κάνω. 

Πριν από µία-µιάµιση ώρα ο κ. Τρισέ, είχε πάει στην ανάκριση
των Βουλευτών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Το λέω για σας,
κύριε Πρωθυπουργέ. Η κ. Τζαβέλα µε την επιµέλεια την οποία
έχει του είπε τα εξής: Το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα δεν αντι-
µετωπίζει απολύτως κανένα πρόβληµα. Εάν όµως και εφόσον στο
µέλλον προκύψει κάποιο πρόβληµα τι θα κάνει η Κεντρική Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα; Απάντηση για να την ακούσουν οι Έλληνες
και οι Ελληνίδες που τρέχουν στις τράπεζες. Θα εφαρµόσουµε
τους κανόνες και θα προστρέξουµε αµέσως. Άρα, δεν υπάρχει
πρόβληµα, για όλα αυτά τα παπαγαλάκια που κυκλοφορούν διά-
φορα και στέλνουν κόσµο στα µηχανήµατα για να πάρει λεφτά.
Τωρινή δέσµευση από τον Τρισέ. Και µάλιστα η εµµονή της δικής
µας Ευρωβουλευτού ήταν, θέλω δήλωση. Και απήντησε, ναι, δή-
λωση. Άρα δεν υπάρχει αυτή η επικινδυνότητα για να τρέχει ο
κόσµος προς τα εκεί. Αυτό ακούστηκε από τον ισχυρότερο άν-
θρωπο της Ευρώπης που σήµερα είναι ο Τρισέ και δεν είναι κά-
ποιος Πρωθυπουργός.

Μεθαύριο, κύριε Πρωθυπουργέ, θα συναντήσετε έναν Μπα-
ρόζο εξαιρετικά φοβισµένο. Όσοι ζήσαµε στο Ευρωκοινοβούλιο,
τον ξέρουµε τον άνθρωπο. Αυτό που βλέπω αυτές τις δύο-τρεις
ηµέρες δεν το έχω ξαναδεί στο πρόσωπο του αγέρωχου Μπα-
ρόζο. Έτριζε ο Μπαρόζο όταν περπατούσε. Φοβάται και φοβάται,
γιατί είναι σ’ ένα δίληµµα. Ή αξιοπιστία της Ευρώπης που περ-
νάει από τη συµβολή της και τη βοήθεια προς την Ελλάδα ή θα
γίνει υποχείριο της κυρίας κ. Μέρκελ. Εκεί είναι η ιστορία και εκεί
είναι ο φόβος του κ. Μπαρόζο. Τι θα ακολουθήσει η Ευρωπαϊκή
Ένωση; Και εκεί στέκεται η Ελλάδα. Και πρέπει να είµαστε προ-
ετοιµασµένοι και για το ένα και για το άλλο.

Όσον αφορά την αλήθεια και την πραγµατικότητα, σαφέστατα
ο Έλληνας είναι εργατικός, δουλεύει. Αυτό φαίνεται από το πώς
δουλεύει στο εξωτερικό, σε µια ξένη χώρα. Εδώ τον ξεµάθαµε
τον Έλληνα να δουλεύει και τον ξεµάθαµε η αλήθεια είναι µετά
το 1981 µε κάτι επιδοτήσεις κ.λπ.. Ο Έλληνας αν αποφασίσει να
δουλέψει, δουλεύει. Αν αποφασίσει να βάλει κάτω το κεφάλι το
βάζει. Και µην ξεχνάτε ότι εµείς στην ορθοδοξία έχουµε µια αγία
που λέγεται Αγία Υποµονή. Και ο Έλληνας έχει υποµονή, αρκεί να
πειστεί για προθέσεις και για σχεδιασµούς που δεν νοµίζω σή-
µερα ότι έχει πειστεί.

Εµείς βοηθάµε. Το έχουµε ξεκαθαρίσει. ∆εν ντρεπόµαστε να
το πούµε. Αλλά, κύριε Πρωθυπουργέ, να βοηθάει όλη η Κυβέρ-
νησή σας. Εδώ διαπιστώνω ότι υπάρχουν δύο κυβερνήσεις σε
διάφορα µετερίζια. ∆εν νοµίζω ότι αυτό βοηθάει. Να υπάρχει µία
κυβέρνηση που να υλοποιεί ένα πρόγραµµα, γιατί αυτό που συµ-
βαίνει µου θυµίζει τις κακές ηµέρες της τελευταίας περιόδου της
Νέας ∆ηµοκρατίας. ∆ιαβάζω και κάποιες διαρροές. Και εν πάση
περιπτώσει όταν θέλουµε αυτήν τη στιγµή να υπάρχει κάποια
οµοψυχία δεν µπορεί στο εσωτερικό σας να βράζετε. ∆είτε το
αυτό και προσπαθήστε να επιβάλετε αυτό που πρέπει.

Πριν προχωρήσω στα οικονοµικά θα ήθελα µία δέσµευση από
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εσάς, κύριε Πρωθυπουργέ, εάν πρόκειται την Πέµπτη στις Βρυ-
ξέλλες να συναντήσετε τον κ. Γκρουέφσκι. Υπάρχει ένα πρόβληµα.
Και, βεβαίως, αν είστε αποφασισµένος να παρακολουθήσετε τις
οδηγίες των Αµερικανών. Είναι βασικό να το ξέρει αυτό το ελληνικό
Κοινοβούλιο πριν πάτε επάνω. Είναι τεράστιο θέµα. 

Επίσης, θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα και πιστεύω ότι θα
µπορούσε να είναι εδώ ο αξιότιµος Υπουργός Εθνικής Άµυνας
για να το επιβεβαιώσει. Η χθεσινή εµπλοκή µε τα τουρκικά πο-
λεµικά δεν είχε καµµία σχέση µε καµµία άλλη. Για όσους ξέρετε,
κούµπωσε το λέιζερ. Το λέιζερ είναι το τελευταίο δέκατο πριν
φύγει ο πύραυλος. Εκεί έφτασε χθες η προκλητικότητα της
Τουρκίας. Το κούµπωσε το ελικόπτερο. Αυτό σηµαίνει ότι η
Άγκυρα όπως έχω προείπει εδώ µέσα επιζητά ένα θερµό επει-
σόδιο για την εσωτερική κατανάλωση. Ο Ερντογάν έχει πρό-
βληµα. ∆εν είναι τυχαίο ότι πενήντα πέντε αξιωµατικοί µεταξύ
των οποίων και αρχηγοί Ενόπλων ∆υνάµεων και Σωµάτων είναι
στις φυλακές. Θέλει διέξοδο. Και αυτή η διέξοδος µπορεί να είναι
προς τα εδώ, γιατί δεν µπορεί να είναι προς κάποια άλλη πε-
ριοχή. Άρα, νοµίζω ότι όλοι αντιλαµβάνονται ότι πρέπει να είναι
εξαιρετικά τεταµένη η προσοχή της Ελλάδος για να µη βρεθούµε
σε κάποιο στρίµωγµα τύπου Ιµίων.

Έρχοµαι τώρα στα οικονοµικά. Γιατί φταίει η Ελλάδα; Όταν
πριν από δεκαπέντε χρόνια µπήκε το όραµα να µπούµε και εµείς
στην ΟΝΕ εδώ ο αξιότιµος πρώην Πρωθυπουργός κ. Σηµίτης και
οι Υπουργοί είχαν ένα επιχείρηµα. Να πάµε για να δέσουµε το
νόµισµά µας, για να µην έχουµε υποτιµήσεις και διολισθήσεις
που µας κουράζουν. Το επιχείρηµα το ακούω εδώ. ∆εν µας είπε
κανείς και δεν φταίει, βεβαίως, σ’ αυτό ο Σηµίτης, ότι θα διπλα-
σιαστεί το εύρος του νοµίσµατος. Εµείς µπήκαµε στην Ευρώπη
µε 0,87 του δολαρίου, που σηµαίνει ότι µπορούσαµε να κάνουµε
αυτές τις εξαγωγές. Αυτό σήµαινε ότι ο Αµερικανός ερχόταν εδώ
µε 1 δολάριο και έτρωγε τρία σουβλάκια. ∆εν µας είπε κανείς ότι
αυτό θα πάει στο 1,60 που εγώ δεν θα µπορούσα να πουλήσω τί-
ποτα σαν Ελλάδα στην Ευρώπη. Γιατί όσο και αν πηγαίνει ψηλά
το ευρώ και δύο προς ένα να γίνει µε το δολάριο, η Μερσεντές
θα πουλάει Μερσεντές, η Γαλλία θα πουλάει γαλλικά αρώµατα,
η Ιταλία θα πουλάει Άλφα Ροµέο και Λάντσια. Εµείς όταν ακρι-
βαίνει το ευρώ δεν µπορούµε να πουλήσουµε τίποτα. Άρα µας
ξελίγωσαν αυτοί που είναι στην ατµοµηχανή του ευρώ. Και αυτοί
που µας ξελίγωσαν είναι κατ’ αρχάς οι Γερµανοί. Εκεί είναι το
πρόβληµα. ∆εν είµαστε εµείς οι κακοί. ∆εν είµαστε εµείς οι τε-
µπέληδες.

Ήµασταν ολίγο σπάταλοι, δεν χωρά αµφισβήτηση εκεί.
Έπρεπε να µαζέψουµε και δεν έπρεπε να περιµένουµε την κρίση
για να τα µαζέψουµε και έπρεπε να νοικοκυρέψουµε τον τόπο.
Το κάναµε λίγο άγαρµπα, το κάναµε λίγο άδικα ενδεχοµένως,
αλλά η πραγµατικότητα είναι ότι µας ξελίγωσε το ακριβό ευρώ. 

Φώναζα, φώναζα, φώναζα στο Ευρωκοινοβούλιο. Έλεγα µε
µαθηµατική ακρίβεια ότι θα πτωχεύσει κάποια χώρα της Ευρώ-
πης. Και υπελόγιζα ότι µπορεί να είναι η δική µας. ∆εν µπορού-
σαµε να παρακολουθήσουµε αυτήν την κούρσα. Όσο κατεβαίνει
το ευρώ, τόσο αναπνέουµε εµείς. Και µακάρι να έρθει η στιγµή
του ένα προς ένα. Θα µπορέσουµε να κάνουµε εξαγωγές. 

Η ελληνική ντοµάτα έχει την τριπλάσια τιµή από αυτήν που έχει
η ντοµάτα της Τυνησίας στην αγορά του Μονάχου. Πείτε µου µια
νοικοκυρά που θα αγοράσει ελληνική ντοµάτα, πείτε µου! 

Ο καθένας από εσάς είναι από ένα µέρος της Αµερικής. Ο ένας
είναι από το Ντάλας, παραδείγµατος χάριν, ο άλλος είναι από
την Αϊόβα κ.λπ.. Θέλει, λοιπόν, να κάνει τουρισµό στη Μεσόγειο.
Γιατί να έρθει στην Ελλάδα και να µην πάει στην Τυνησία, στην
Τουρκία, στην Αίγυπτο, σ’ αυτές τις ακτές που τα πράγµατα είναι
µόνο εκ νοµίσµατος το ½ της τιµής, µόνο εκ νοµίσµατος. Σε λίγο,
όταν θα βλέπουµε αµερικανό τουρίστα, θα τον δείχνουµε: «αµε-
ρικανός τουρίστας»!

Αυτά, λοιπόν, είναι τα πραγµατικά περιστατικά που µας κού-
ρασαν. Αυτά είναι τα πραγµατικά περιστατικά που µας έφεραν
σ’ αυτήν τη δύσκολη θέση. Και φοβόµαστε να πούµε απέναντι
εις την Γερµανία «Εσύ µας έφερες εδώ», να το πούµε σε µια Γερ-
µανία, κύριε Πρωθυπουργέ, η οποία έχει πάρει µε τον ένα ή τον
άλλο τρόπο, τα εξής πράγµατα από την Ελλάδα: Πρώτα απ’ όλα
τα ναυπηγεία της χώρας. Θυµάστε πώς τα πήρε. Θα µπορούσε

κάλλιστα να µας πει η κ. ∆ιαµαντοπούλου πόσες διευκολύνσεις
έγιναν τότε. 

Μας πήρε το αεροδρόµιο «HOCHTIEF», το οποίο ονοµάζουµε
«Ελευθέριος Βενιζέλος». Αν είχαµε µείνει στο παλιό αεροδρόµιο
µε κάποιες προεκτάσεις, δεν θα έπεφτε έξω η Ολυµπιακή, η
οποία πλήρωνε ελλιµενισµό –κρατηθείτε!- δεκατρείς φορές πα-
ραπάνω από ό,τι έδινε στο Ελληνικό. Ξελιγώθηκε η Ολυµπιακή
και έπεσε έξω. 

Τους δώσαµε τους δρόµους. Η «HOCHTIEF» κάνει όλο τον
άξονα µέχρι τη Θεσσαλονίκη. Τους δώσαµε τις τηλεπικοινωνίες.
Τους δώσαµε το προϊόν της καθηµερινής αγοράς. Όταν πάτε και
ψωνίζετε από το «LIDL», από το «MEDIA MARKT», από το «PRAK-
TIKER», τα λεφτά πηγαίνουν στη Γερµανία. Μας παίρνει το 60%
των χρηµάτων. Το 60% του λιανεµπορίου πάει στη Γερµανία. 

Εποµένως τι µας έδωσε η Ευρώπη; Ό,τι µας έδωσε, το πήρε σε
πολλαπλάσιο πίσω. Γιατί εµείς να είµαστε κατηγορούµενοι; Και
γιατί να φαντάζουµε ως επαίτες; Ευτυχώς το διευκρίνισε ο Πρω-
θυπουργός. ∆εν έχει καµµία όρεξη κανένας Έλληνας να αισθαν-
θεί έτσι. Απαιτούµε, δεν επαιτούµε! Απαιτούµε µια άλλη
συµπεριφορά. Αν θα την βρούµε µέσα στην Ευρώπη, δεν νοµίζω. 

Όλο αυτό το όνειρο κυνήγησε η Νέα ∆ηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ, µε το δήθεν Σύνταγµα που απερρίφθη, ευτυχώς. Το υπο-
κατάστατο του Συντάγµατος δυστυχώς πέρασε. Και πώς πέρασε
το υποκατάστατο; Αφού πτώχευσαν την Ιρλανδία, µετά της είπαν
«ψήφισε “ναι”». 

Έγινε κράτος; ∆εν µας έλεγαν «ενιαίο Σύνταγµα, ένα κράτος»;
∆εν µας έλεγαν «ένα νόµισµα, ένα κράτος»; Είδατε καµµία δοµή;
Είδατε αλληλεγγύη που έχει, παραδείγµατος χάρη, η Κόρινθος
µε την Αρκαδία, η Ευρυτανία µε την Αιτωλοακαρνανία; Είδατε
µια τέτοια συνοχή; Στο πρώτο φύσηµα του Βοριά, διελύθη η Ευ-
ρώπη. 

Και δεν είναι η πρώτη φορά που διαλύεται το πείραµα. Σας θυ-
µίζω ότι έτσι διελύθη και η Ιερά Συµµαχία πριν από δύο αιώνες.
Λάθος πόνταραν κάποιοι στην Ενωµένη Ευρώπη και όλα αυτά.
Ωραία οράµατα, όµως χειροπιαστή ουσία καµµία. 

Πώς θα βγούµε από το τέλµα; Εγώ σας λέω ότι τα λεφτά θα
βρεθούν, είτε µε τον έναν τρόπο είτε µε τον άλλο τρόπο. Ξέρετε
για πόσο καιρό φτάνουν; Μέχρι τον Σεπτέµβρη. Μετά; Ξανά ∆ιε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο δεν υπάρχει! Μετά τι θα κάνουµε; 

Η Ελλάδα χρειάζεται φέτος 55.000.000.000. Του χρόνου µε τα
τοκοχρεολύσια θα θέλει παραπάνω και µετά παραπάνω. Τι θα κά-
νουµε; Κάθε χρόνο θα ψάχνουµε να βρούµε και ένα άλλο ∆ιε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο να µαζέψουµε λεφτά; Τι θα κάνουµε;
∆εν ακούω απάντηση. Λέµε να σταθούµε τώρα. Σε τέσσερις
µήνες πού θα πάµε; 

Βέβαια, για να ξέρετε τι σηµαίνει ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο,
θα σας πω ότι όταν µπαίνουν αυτοί δεν φεύγουν εύκολα. ∆εν θα
τους φέρουµε τώρα εδώ και θα κάτσουν ένα, δύο, τρία χρόνια και
θα περάσει η κρίση. Την τελευταία φορά που ήρθαν –τότε, όπως
λέγονταν, η ίδια συνέχεια είναι- µετά τον ατυχή πόλεµο του 1897,
έµειναν µέχρι το 1970. Το 1970 έφυγαν οι τελευταίοι από τη
χώρα. Το λέω αυτό για να ξέρουµε πόσο σοβαρό είναι το θέµα. 

Όταν έλεγε ο Πρωθυπουργός ότι «χάνουµε εθνική κυριαρχία»,
αυτό εννοούσε, σε οικονοµικό επίπεδο, άλλο τώρα ότι από τα γε-
γονότα µπορεί να έρθουν τα πράγµατα σε περισσότερο εθνικές
καταστάσεις και αβαρίες. Αντιλαµβάνοµαι και το δύσκολο ρόλο
της συναντήσεως των Βρυξελλών µε τον κ. Γκρουέφσκι. 

Εσείς, όλοι οι άλλοι, κάνετε ό,τι θέλετε. Εµείς βέβαια -πρέπει
να το ξεκαθαρίσω- ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός το όνοµα ή
παράγωγο δεν το δεχόµαστε. Να το ξεκαθαρίσουµε, δεν το δε-
χόµαστε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Περιµένω µάλιστα στη δευτερολογία του να ακούσω τον αξιό-

τιµο απουσιάζοντα Αρχηγό της Νέας ∆ηµοκρατίας –δεν αντι-
λαµβάνοµαι γιατί απουσιάζει, δεν είχα καµµία διάθεση να τον
µαλώσω, τέλος πάντων δικό του θέµα είναι αν απουσιάζει- να µας
πει επιτέλους αυτή η «κόκκινη», η «γαλάζια» γραµµή ή όπως αλ-
λιώς λέγεται, ποια είναι. 

∆ίνουµε το όνοµα ή παράγωγο, ναι ή όχι; Γιατί αν θυµάµαι
καλά –υπάρχουν εδώ και παλιοί κοινοβουλευτικοί- το 1993 «τού-
µπαρε» την κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, του κ. Μητσο-
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τάκη, ακριβώς γι’ αυτόν το λόγο. Αυτός ο λόγος ισχύει ή εξέλιπε
πλέον; Να ακούσει ο ελληνικός λαός µέχρι πού περπατάει ο κα-
θένας και πού πηγαίνει. 

Εµείς ξεκαθαρίζουµε σ’ όλους τους τόνους ότι σ’ αυτό θα εί-
µαστε απέναντι και αν υπήρξε από εµάς, αν θέλετε, µια συστολή
και στο κυρίαρχο θέµα –που θα το βρούµε µπροστά µας- των µε-
ταναστών δεν µαζέψαµε τον κόσµο εδώ απέξω για πιθανούς κιν-
δύνους που όλοι αντιλαµβάνεστε, για το θέµα όµως της
εκχωρήσεως του ονόµατος θα βγούµε όλοι στο δρόµο, από τον
πρώτο µέχρι τον τελευταίο. Αυτό το λέω για να γίνει σαφής η το-
ποθέτησή µας. 

Συνεχίζω, λοιπόν. Στην κ. Μέρκελ, λοιπόν –για να γυρίσω σ’
αυτό που έλεγα πριν λίγο- δεν της δώσαµε µόνο αυτά, της δώ-
σαµε και τα υποβρύχια, ένα υποβρύχιο που έγερνε για πάρα
πολλά χρόνια και το οποίο η Νέα ∆ηµοκρατία φρόντισε να µην το
ακουµπήσει καθόλου, γιατί δεν κατήγγειλε τη σύµβαση. Τι κά-
νατε δηλαδή; Αφήσατε την καυτή πατάτα να την πάρει το
ΠΑΣΟΚ. Αυτό κάνατε. Γιατί δεν καταγγείλατε τη σύµβαση; Γιατί
αφήσατε αυτό το πράγµα και έτρεχε; Ήταν πάρα πολύ βολικό. Η
«THYSSEN» εξυπηρετείτο από αυτό. 

Και εσείς, του ΠΑΣΟΚ, εφόσον βρήκατε αγοραστή στο Άµπου
Ντάµπι, γιατί χρειαζόταν να πάρετε το υποβρύχιο που γέρνει; Για
να το πουλήσετε εσείς. Γιατί να το πουλήσετε εσείς και δεν αφή-
νατε να το πουλήσουν τα ίδια τα ναυπηγεία; Γιατί έπρεπε να το
παραλάβουµε εµείς; 

Και τώρα τι έχουµε πάθει, κύριε Πρωθυπουργέ; Όλοι πρέπει να
λέµε «τι καλό που είναι το υποβρύχιο; Έγερνε λίγο, το φτιάξαµε».
Γιατί αν πούµε ότι αυτό το υποβρύχιο δεν είναι καλό και είναι φέ-
ρετρο –όπως είπε ο κ. Μεϊµαράκης- δεν θα πιάσουµε
350.000.000, θα πιάσουµε 50.000.000. Έτσι, λοιπόν, ο καθένας
µπαίνει µέσα στον αυτοπεριορισµό του. ∆εν είναι και τίποτα το
υποβρύχιο! 

Και εκεί που είχαµε δώσει –ας είναι καλά ο κ. Τσοχατζόπου-
λος- το 80% της αξίας των υποβρυχίων που ακόµα δεν έχουµε
παραλάβει –και µιλάµε για χρόνια πίσω, όταν σας λέω για τον κ.
Τσοχατζόπουλο- ερχόµαστε τώρα και παίρνουµε άλλα δύο. 

Βεβαίως, αν κάναµε µια καλή έρευνα αγοράς, θα µπορούσαµε
να τα βρούµε, κύριε Πρωθυπουργέ, στη Νότιο Κορέα πολύ φθη-
νότερα. Είπαµε όµως εκείνες τις ηµέρες των διαπραγµατεύσεων
«ας γίνει, εφόσον αισιοδοξούµε και ελπίζουµε ότι η κ. Μέρκελ θα
µας κλείσει το µάτι και θα κάνει το κάτιτι της». Από τη στιγµή που
η κ. Μέρκελ έχει τσιτώσει τα ποδάρια κάτω, δεν µπορώ να κατα-
λάβω γιατί να σας δώσουµε τώρα και 1.000.000.000 από πάνω;
Αυτό είναι το θέµα και το ζητούµενο που µας απασχολεί. Πρέπει
όλοι να δούµε µε σοβαρότητα τα θέµατα.

Είπατε για τα νοσοκοµεία. Τα νοσοκοµεία θα µπορέσουν να
δουλέψουν µε το 50% του κοστολογίου που έχουν, αν τα δώσετε
σ’ ένα µάνατζερ. Πείτε «Ο Ευαγγελισµός» κοστίζει τόσα. Τα µισά
τα δίνω, θέλω µάνατζερ». Και θα δείτε ότι θα τα λειτουργήσουν,
µπορούν να τα λειτουργήσουν.

Η κλοπή στα νοσοκοµεία είναι µεγαλύτερη από αυτή που έγινε
στη «SIEMENS», ατελείωτη κλοπή. Μπαίνει µέσα το φορτηγό µε
τα φάρµακα, κωλώνει για να ξεφορτώσει και δεν ξεφορτώνει
ποτέ τα φάρµακα, παρά µόνο το τιµολόγιο. Υπάρχει ένα κανάλι
και ο καναλάρχης έχει το βίντεο που το δείχνει αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού) 

Το είπα τότε στον αξιότιµο Υφυπουργό κ. Γιαννόπουλο και δεν
το διέψευσε σε µια εκποµπή. Αυτά συµβαίνουν και τα αφήνουµε
και περνάνε, για να µην πάω στη λογική του φαρµάκου. Έχετε
υπ’όψιν σας ότι το φάρµακο κοστίζει 0,10 λεπτά του ευρώ και το
αγοράζει ο πολίτης 5 ευρώ, λες και δεν µπορούµε εµείς να κά-
νουµε µια ελληνική βιοµηχανία φαρµάκων. Υπάρχουν άνθρωποι
που, αν ενισχυθούν, µπορούν να προχωρήσουν προς αυτήν την
κατεύθυνση. Το έχω πει και άλλη φορά. Πληρώνουµε ακριβά τα
φάρµακα για να πέφτουν τρίποντα και ο νοών νοείτω. 

Έρχοµαι στο θέµα µε την Εκκλησία. Κύριε Πρωθυπουργέ, µε
την Εκκλησία ξεκινήσατε έναν διάλογο. Είδατε τον Αρχιεπίσκοπο
στις 2-3 Νοεµβρίου, συµφωνήσατε σ’ ένα πλαίσιο, ο δίπλα σας
καθήµενος, κύριος Υπουργός, έστειλε και µια επιστολή την οποία
την καταθέτω στα Πρακτικά, που λέει ξεκάθαρα: «Η διατήρηση

του ΕΤΑΚ αφορά το έτος 2009 και µόνο και θα καταργηθεί στη
συνέχεια, όπως και η έκτακτη εισφορά. Θεωρούµε συνεπώς αυ-
τονόητο ότι o διάλογος στο πλαίσιο της Επιτροπής για τα ζητή-
µατα, αναφορικά µε τη φορολογία της Εκκλησιαστικής
περιουσίας θα ξεκινήσει σε µηδενική βάση.»

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Γιατί δεν έγινε αυτός ο διάλογος; Γιατί αυτό το «αποφασί-
ζουµε και διατάσσουµε» εις την Εκκλησία; Για ποιο λόγο; Μιλάτε
µε όλους τους φορείς. Με την Εκκλησία δεν µπορείτε να µιλή-
σετε; ∆ηλαδή, ωθείτε τα πράγµατα σε γεγονότα του 1987; ∆εν δι-
δαχθήκατε τίποτα από τότε; Η Εκκλησία θέλει να συµβάλει, θέλει
να βοηθήσει. Αλλά, από κει και πέρα, όµως εσείς αποφασίζετε
µόνοι σας. Ένα 3% που έγινε 20%, αυθαιρέτως. Γιατί δεν µιλάτε;
Φοβάστε να µιλήσετε µε τον Αρχιεπίσκοπο; Συµπαθέστατος είναι
και εν πάση περιπτώσει, έχει τα καλύτερα αισθήµατα για σας,
κύριε Πρωθυπουργέ, όπως µου έλεγε σήµερα το πρωί. Σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ, αντιλαµβάνοµαι τον φόρτο των υποχρεώ-
σεών σας. ∆είτε τον Αρχιεπίσκοπο. Να µην βάλουµε φωτιά στην
Εκκλησία. ∆εν πρέπει να βάλουµε φωτιά στην Εκκλησία. Η Εκ-
κλησία, θέλει να προσφέρει. Να θυµίσω: διακόσιες εξήντα χιλιά-
δες στρέµµατα η Σχολή Ευελπίδων, Εκκλησία. Τριακόσια
στρέµµατα στην Μεσογείων για να γίνει το «Σωτηρία» -που δεν
έχει γίνει- και βάσει της υπογραφής του πρωτοκόλλου ξαναεπι-
στρέφουν στην Εκκλησία. ∆εν είναι η Εκκλησία αυτή, η οποία,
είναι ο εχθρός του τόπου. Μην αντιµετωπίζετε την Εκκλησία της
Ελλάδος σαν να είναι η «SIEMENS». Και εν πάση περιπτώσει, επι-
τρέψτε µου να έχω εγώ µία ιδιαιτερότητα λόγω της Ορθοδοξίας
και εις τον τίτλο του κόµµατος, γιατί εσείς την κάνατε Εκκλησία
«καθολικώς διαµαρτυροµένη»! Ελάτε λοιπόν, σ’ ένα διάλογο. Μι-
λήστε µαζί, µιλήστε για να υπάρξει ένα αποτέλεσµα. 

Και έρχοµαι σε µερικά τσιτάτα που ακούω. Λέει, µην φορολο-
γήσουµε τις απολύσεις την αποζηµίωση. Ποιος το θέλει; ∆ηλαδή,
να φορολογήσουµε τον φουκαρά που παίρνει 1000 ευρώ, 800
ευρώ, 2.000 ευρώ ή 3.000 ευρώ; Για ελάτε λοιπόν, στο «golden
boy», το οποίο θα πάρει 160.000 αποζηµίωση και θα πιάσει δου-
λειά την άλλη εβδοµάδα σ’ ένα άλλο «µαγαζί». Αυτός δεν πρέπει
να πληρώσει; Σας ερωτώ. ∆εν µιλάµε για τον άλλο που παίρνει
1.000 ευρώ, 2.000 ευρώ, 3.000 ευρώ, 4.000 ευρώ αποζηµίωση,
γιατί δούλεψε πέντε χρόνια σε µία επιχείρηση. Ο άλλος που είναι
«golden boy» και φεύγει, γιατί βρήκε καλύτερη δουλειά και οδη-
γείται από την επιχείρησή του σε απόλυση και παίρνει 100.000
αποζηµίωση και την άλλη εβδοµάδα προσλαµβάνεται από τον
αντίπαλο, αυτός δεν πρέπει να πληρώσει; Όλα, λοιπόν, έχουν το
µέτρο τους. ∆εν είναι µαύρο, άσπρο. Ας έχουµε την ευελιξία να
παρακολουθούµε τα πράγµατα, γιατί διαφορετικά, έχω την αί-
σθηση, ότι θα στριµωχθούµε σε άσχηµες ατραπούς. 

Και έρχοµαι στους επιχειρηµατίες. Οποία κατάρα για την Αρι-
στερά. ∆ηλαδή ο επιχειρηµατίας είναι συνώνυµο της κατάρας.
Είναι δύο οι οµάδες των Ελλήνων. Είναι εκείνος ο Έλληνας που
µπορεί να ζήσει τον εαυτό του και να έχει άλλους δέκα, είκοσι,
πενήντα, να βοηθήσει να ζήσουν, είναι ο υδραυλικός, ο δικηγό-
ρος που µπορεί µόνος του να ζήσει τη ζωή του και υπάρχουν και
κάποιοι Έλληνες –δεν είναι κακό αυτό- που δεν µπορούν µόνοι
τους να επιβιώσουν και θέλουν να πάνε ή στο δηµόσιο ή σ’ έναν
ιδιωτικό φορέα. Αυτόν, λοιπόν, ο οποίος φορτώνεται κάποιους
από τον δηµόσιο τοµέα και τους παίρνει στον ιδιωτικό, αυτόν να
του βγάλουµε τα µάτια; Σε αυτόν πρέπει να βγάλουµε τα µάτια;
Ή να του δώσουµε το δικαίωµα να προσπαθήσει να επιχειρεί κα-
λύτερα και αρτιότερα, για να προσλαµβάνει όλο και περισσότε-
ρους; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Το επιχειρείν, δεν είναι κατάρα, κύριοι της Αριστεράς, είναι ευ-

λογία. Και όσο, λοιπόν, εµείς δαιµονοποιούµε τις επιχειρήσεις,
τόσο αύριο το πρωί οι επιχειρήσεις δεν θα ανοίγουν, τόσο θα αυ-
ξάνεται η ανεργία, τόσο θα µπαίνουµε στο φαύλο κύκλο. Γιατί το
κεφάλαιο την κοπανάει, όπως την κοπάνησε ο κ. Λαναράς. Οι
άνεργοι µείνανε στην Νάουσα, ο φτωχός, έµεινε στην Νάουσα. Ο
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Λαναράς λάκισε. Και λάκισε για πολλούς λόγους. Και δε λέω ότι
λάκισε επειδή κάποιοι, ξέρω γω, είχαν αρχίσει να ζητούν τα µύρια
όσα και του έκλειναν κάθε µέρα το εργοστάσιο, αλλά και αυτό
συνέβαλε. 

Και έρχοµαι στο θέµα της φοροδιαφυγής και να το ακούσετε
κι εσείς, κύριε Πρωθυπουργέ, θέλω µόλις τριάντα δευτερόλεπτα
την προσοχή σας. Όλοι µέσα στην Αίθουσα, όλοι, ή σχεδόν όλοι
είµαστε φοροδιαφυγάδες και θα σας πω πώς. Όλοι µας ή σχεδόν
όλοι µας, έχουµε αγοράσει ένα διαµέρισµα ή δύο διαµερίσµατα
ή τρία διαµερίσµατα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Όχι, όλοι.
ΑΝΤΩΝΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι, δεν έχουµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Σχεδόν όλοι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Εµείς, δεν πουλήσαµε. Να δηλώσετε

τα δικά σας τα σαράντα οκτώ διαµερίσµατα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Υπάρχουν ανάµεσά µας και άνθρωποι που
δεν αξιώθηκαν να µπορέσουν να βάλουν ένα κεραµίδι πάνω στο
άλλο. ∆εν είναι κακό αυτό. ∆εν είναι κακό να υπάρχουν άνθρω-
ποι, που δεν έχουν.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Είναι πολλοί, είναι πολ-
λοί, κύριε Πρόεδρε, είναι πολλοί.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Αλλά οι περισσότεροι, λοιπόν, έχουν αγο-
ράσει ένα διαµέρισµα και ακούστε το. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ:…(∆εν ακούστηκε)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Ροντούλη, σας

παρακαλώ, µιλάει ο Αρχηγός του Κόµµατος σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Ακούστε λίγο, ενδιαφέρει εκείνους που
έχουν αγοράσει έστω κι ένα σπίτι, όσοι, έχετε αγοράσει ένα σπίτι.
Πήγαµε στο συµβολαιογράφο, πληρώσαµε µε την αντικειµενική
τιµή που µας έδωσε η Εφορία και δώσαµε άλλα εκατό από πάνω
στον κατασκευαστή. Το έχουµε κάνει όλοι όσοι έχουµε αγοράσει,
επιτέλους, διαµέρισµα. 

ΑΝΤΩΝΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι, δεν το έχουµε κάνει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Όσοι έχουµε αγοράσει. Εσείς δεν µπορέ-
σατε, κυρία Αντωνίου, να αγοράσετε διαµέρισµα. Σας εύχοµαι
κάποια στιγµή να µπορέσετε να αγοράσετε. Εποµένως, λοιπόν,
αφήστε τα αυτά. Συζούµε µε τη φοροδιαφυγή. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριοι συνάδελφοι, σας

παρακαλώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Όταν πάς, λοιπόν, και αγοράζεις ένα δια-
µέρισµα και λέει η αντικειµενική αξία εκατόν είκοσι χιλιάδες και
δίνεις διακόσιες είκοσι χιλιάδες, συµµετέχεις στη φοροδιαφυγή.
Και ο κατασκευαστής. Αυτά τα εκατόν είκοσι, είναι µαύρα και αν
έχει τριάντα διαµερίσµατα η πολυκατοικία έχει 3,5 εκατοµµύρια
µαύρα. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα. 

Λέω, λοιπόν, αφού όλα αυτά τα χρόνια συζήσαµε µε την πα-
ραοικονοµία, τώρα, που έχουµε ανάγκη την παραοικονοµία, ερ-
χόµαστε και αποστασιόµεθα. Και λέω: Όχι, πόθεν έσχες στην
οικοδοµή, κύριε Πρωθυπουργέ. Όχι, πόθεν έσχες. Να µπει µπρος
η οικοδοµή. Είναι τριακόσια επαγγέλµατα. Θα βγούµε επάνω, θα
µπορέσουµε να δουλέψουµε. Λέει, σήµερα, ο κ. Προβόπουλος
µε την έκθεσή του ότι έχουµε ύφεση 2%, που σηµαίνει το 19% µε
21% εξατµίστηκε. Λιγότερος ο τζίρος, λιγότερο το ΦΠΑ. Βάλτε
µπρος την οικοδοµή να έχουµε µία στοιχειώδη τροπή ανάπτυ-
ξης. Αυτό είναι η οικοδοµή. Θα µας βγάλει τώρα από το τέλµα.
Αφήστε, λοιπόν. Όχι πόθεν έσχες στην οικοδοµή, εάν θέλετε να
πάρουν µπρος οι µηχανές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, στο σηµείο αυτό, έχει ζητήσει το λόγο ο Υπουργός
Εθνικής Άµυνας, πέραν των δύο Υπουργών, οι οποίοι έχουν προ-
γραµµατιστεί για να µιλήσουν σε λίγο ο κ. Παπακωνσταντίνου,
Υπουργός Οικονοµικών και η κυρία Κατσέλη, Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας. 

Κατά τον Κανονισµό, δεν προβλέπεται η παρέµβαση η οποία
θα είναι πεντάλεπτη, κύριε Βενιζέλο και το κάνω κατά παρέκ-
κλιση. 

Ορίστε, κ. Βενιζέλο, έχετε το λόγο για πέντε λεπτά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κύριε Πρόεδρε, παρακολούθησα µε προσοχή την αγόρευση του
κ. Προέδρου του ΛΑ.Ο.Σ και ήθελα πριν από οτιδήποτε άλλο να
χαιρετήσω το γεγονός ότι ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, το-
ποθετήθηκε στην υποεπιτροπή εξοπλισµών την προηγούµενη
εβδοµάδα υπέρ της απόφασης της Κυβέρνησης να συνάψει τη
συµφωνία πλαίσιο µε τη Γερµανική πλευρά και την «ABU DHABI
MAR», για το ζήτηµα των υποβρυχίων και το µέλλον των ναυπη-
γείων. 

Έδωσε όµως µε την τοποθέτησή του ο κ. Καρατζαφέρης
προηγουµένως, την αίσθηση ότι οδηγηθήκαµε, για πολιτικούς
λόγους προκειµένου να εξευµενίσουµε την Καγκελάριο Μέρκελ,
σε µία απόφαση που µε αµιγώς επιχειρησιακούς και οικονοµι-
κούς όρους µπορεί να µην υπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον. 

Θέλω λοιπόν, να εξηγήσω προς το Σώµα, ότι µετά τις εκλογές
του Οκτωβρίου, παραλάβαµε σε σχέση µε τα ναυπηγεία και τα
υποβρύχια έναν τεράστιο γόρδιο δεσµό. Βρήκαµε τις συµβάσεις
κατασκευής και εκσυγχρονισµού των υποβρυχίων να έχουν κα-
ταγγελθεί µε πρωτοβουλία της Γερµανικής πλευράς, που ζη-
τούσε αποζηµίωση και συµβατική και αδικοπρακτική. Βρήκαµε
τα ναυπηγεία στο πρόθυρο της πτώχευσης και του κλεισίµατος.
Βρήκαµε να απειλούνται χίλιες διακόσιες θέσεις εργασίας άµε-
σες και εκατοντάδες άλλες, έµµεσες, µέσω υπεργολάβων. Βρή-
καµε το δηµόσιο ταµείο να έχει δώσει όλα αυτά τα χρόνια
2.000.000.000 ευρώ για τα υποβρύχια, χωρίς να έχουµε παρα-
λάβει ούτε ένα υποβρύχιο νέο ούτε ένα υποβρύχιο εκσυγχρονι-
σµένο. Βρήκαµε τέσσερα υποβρύχιά µας, εγκλωβισµένα στο
Σκαραµαγκά και ένα, επί χρόνια εγκλωβισµένο στο Κίελο, χωρίς
η προηγούµενη κυβέρνηση να δηλώνει ότι το παραλαµβάνει ή το
απορρίπτει, χωρίς να έχει πάρει κανένα νοµικό µέτρο προστα-
σίας του δηµοσίου συµφέροντος. Αντιθέτως, είχε διαµορφώσει
τις προϋποθέσεις µιας µακροχρόνιας διαιτητικής δίκης στο ∆ιε-
θνές Εµπορικό Επιµελητήριο, µε κίνδυνο για τα λεφτά του δη-
µοσίου, για τα υποβρύχια, για τους εργαζόµενους, για την
ναυπηγική υποδοµή της χώρας. 

Αναλάβαµε την ευθύνη της διαχείρισης. Θέσαµε ένα διαφανές
διαδικαστικό πλαίσιο, επικαλούµενοι και τη βοήθεια µιας µεγά-
λης διεθνούς ελεγκτικής εταιρείας, όπως είναι η «LASAR». Και
καταλήξαµε σε µία λύση που δεν αφορά καθόλου, µα καθόλου
την αραβική πλευρά, γιατί η οικονοµική διαπραγµάτευση έγινε
και θα γινόταν µε τη γερµανική πλευρά, αφού ούτως ή άλλως
αυτή ήταν, είναι και θα είναι η υποκατασκευάστρια των υποβρυ-
χίων και η κάτοχος της σχετικής τεχνογνωσίας. Και η λύση µει-
ώνει το ναυπηγικό πρόγραµµα του Πολεµικού Ναυτικού κατά ένα
υποβρύχιο, κάτι που είναι ήδη µία πολύ δραστική περικοπή. Αντί,
λοιπόν, τα υποβρύχια να είναι επτά, είναι έξι. 

Λύνουµε το θέµα του «Παπανικολής» µε τον τρόπο που γνω-
ρίζετε, παραλαµβάνοντάς το για να το πουλήσουµε σε άλλη
χώρα, σε τιµή αρµόζουσα στην αξία του, γιατί το έχουµε πλη-
ρώσει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ως λαός από τον ιδρώτα των
πολιτών 464.000.000 και η γερµανική πλευρά δέχεται να το κο-
στολογήσει µόνο 300.000.000, ενώ οι δοκιµές έχουν ολοκληρω-
θεί από το 2008 και δεν έχουµε απαντήσει στη γερµανική πλευρά
από το 2008 µε ένα ναι ή µε ένα όχι. 

Άρα δεν µπορούσαµε να χαρίσουµε µονοκονδυλιά 163.000.000
στους Γερµανούς, οι οποίοι µπορεί να πετύχαιναν πολύ καλύ-
τερη τιµή µόνοι τους, χωρίς τη δική µας παρουσία. Καταργούµε
τον εκσυγχρονισµό των υποβρυχίων τύπου 209, τα οποία έχουν
ήδη ηλικία περίπου τριάντα πέντε ετών, γιατί είναι µία άχρηστη
επένδυση σε παλαιό υλικό και ο πρώτος εκσυγχρονισµός κόστισε
-ούτε λίγο ούτε πολύ- 390.000.000. 

Και αυτό που κάνουµε είναι, αντί του εκσυγχρονισµού δύο υπο-
βρυχίων που αποµένουν, να τα πάρουµε νέα του πιο σύγχρονου
τύπου -και από πλευράς τεχνικής και από πλευράς οπλικής- κα-
ταβάλοντας, µε βάση τη τιµή εκσυγχρονισµού που είναι περίπου
390.000.000 απολογιστικά, περίπου 100.000.000 για το καθένα
παραπάνω. Έχουµε, δηλαδή, 400.000.000 περίπου ο εκσυγχρο-
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νισµός, 500.000.000 τιµή κατά αποκοπή, χωρίς αντισταθµιστικά,
χωρίς περαιτέρω προσαρµογές, χωρίς νέα διαπραγµάτευση, µε
ασφάλεια συναλλαγών και ασφάλεια δικαίου, 500.000.000. Πα-
νηγυρίζει το Ναυτικό, δεν το περίµενε κανείς αυτό. 

Έχουµε και ένα πρόγραµµα πληρωµών, το οποίο είναι σαφές.
Ξεκινάµε από φέτος και θα τελειώσουµε σε εννέα χρόνια. Ξεκι-
νάµε µε 300.000.000, αλλά σταδιακά πάµε 300-200, 200-150, 100-
50, ξέρουµε τι δίνουµε κάθε χρόνο. Η οροφή µας είναι η
συµφωνηµένη µε το Υπουργείο Οικονοµικών. 

Και όλα αυτά γίνονται για πρώτη φορά. Τίθενται ενώπιον της
Βουλής προκαταβολικά και εγκρίνονται, όχι µόνο από τη πλειο-
ψηφία του ΠΑΣΟΚ, αλλά και µε την ψήφο του ΛΑΟΣ, που είναι
άξιο συγχαρητηρίων, λόγω της υπεύθυνης στάσης του. Τίθενται
ενώπιον όλων των πτερύγων, όλων των παραγόντων. Ο καθένας
µπορεί να πει, αν έχει κάτι να πει. 

Όλα αυτά θα πάρουν τη µορφή µιας αναλυτικής σύµβασης, η
οποία θα εµφανιστεί ενώπιον της Βουλής, θα συζητηθεί διεξο-
δικά, θα κυρωθεί, διότι πρέπει η Βουλή να τοποθετηθεί για το αν
κρίνει συµφέρουσα την επιλογή αυτή. ∆ιότι η επιλογή αυτή δεν
είναι µια επιλογή της Κυβέρνησης, είναι µια επιλογή που κάνει
αναγκαστικά η Κυβέρνηση για να σπάσει το γόρδιο δεσµό.

Άρα, λοιπόν, θέλω να διευκρινίσω, απευθυνόµενος προς τον
κύριο Πρόεδρο του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, ότι οι επι-
λογές µας έγιναν µε πρώτο κριτήριο τις ανάγκες τις επιχειρη-
σιακές και αµυντικές του Πολεµικού Ναυτικού. ∆εύτερον, έγιναν,
µε κριτήριο το σεβασµό του δηµοσιονοµικού βάρους των Ελλή-
νων πολιτών και στο πλαίσιο του δηµοσιονοµικού µας προγράµ-
µατος. 

Τρίτον, έγιναν, για την εξυπηρέτηση των συµφερόντων της ελ-
ληνικής πολεµικής βιοµηχανίας. Τέταρτον έγιναν, για τη διαφύ-
λαξη των θέσεων των εργαζοµένων. Και αν αυτό έχει και κάποια
επιρροή στην οικονοµική και άρα και στην πολιτική αξιοπιστία
της χώρας διεθνώς, είναι καλοδεχούµενο, αλλά δεν ενεργήσαµε
εκβιαζόµενοι από έξω. Ενεργήσαµε πιεζόµενοι από καταστάσεις,
την ευθύνη των οποίων πρέπει να την αναζητήσουµε στο εσωτε-
ρικό της χώρας. 

Αλλά δεν είναι ο ρόλος µας εδώ τώρα να αναζητούµε ευθύνες
ούτε να κρυβόµαστε. Ο ρόλος µας είναι να επιλύουµε προβλή-
µατα. Και επιλύουµε προβλήµατα προς όφελος του λαού, προς
όφελος των Ενόπλων ∆υνάµεων και προς όφελος της διπλωµα-
τικής αξιοπιστίας της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα µόλις ένα λεπτό
… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μισό λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε, ακούστε µε πρώτα. 

Κατ’ αρχάς, σύµφωνα µε το άρθρο 143 παράγραφος 3 που
ρυθµίζει τα της συζητήσεως σε προ Ηµερησίας ∆ιάταξης συζή-
τηση στη Βουλή όπως απόψε, δεν προβλέπεται η παρέµβαση
από πλευράς των εχόντων το δικαίωµα λόγου. Θα πρέπει, δη-
λαδή, να περιµένετε τη δευτερολογία σας. 

Θα κάνω, όµως, µία εξαίρεση εκτός των ορίων, θα έλεγα, των
όσων ορίζει το άρθρο αυτό και θα σας δώσω δύο λεπτά, γιατί
έχετε και τη δυνατότητα της δευτερολογίας σας, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Εξάλλου µί-
λησα λιγότερο από όλους και δικαιούµαι αυτή την επιείκεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Και εσείς υπερέβητε το
χρόνο που εδικαιούστο. 

Ορίστε, κύριε Καρατζαφέρη, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριε Υπουργέ, θέλετε να διερευνήσουµε
σοβαρά την υπόθεση αυτή; Πείτε µου, λοιπόν, ο συνάδελφός σας
Υπουργός του ΠΑΣΟΚ όταν έδωσε τα λεφτά αυτά, πόσες εγ-
γυητικές πήρε; Ούτε µία. Για να γίνει στην Αµφιθέα ένα αποχω-
ρητήριο σ’ ένα σχολείο, ζήτησαν εγγυητική επιστολή 3.000 από
τον εργολάβο. Εσείς δώσατε εκατοµµύρια. Πόσες εγγυητικές πή-
ρατε; Τίποτα. 

Οι άλλοι, λοιπόν, οι οποίοι βεβαίως δεν έκαναν καλό χειρισµό,
έπρεπε να καταγγείλουν την υπόθεση -µην πείτε ότι δεν τα είπα-

για να µην πάρετε «την καυτή πατάτα», δεν είχαν και σταθερό
έδαφος να πατήσουν, γιατί δεν είχαν τις εγγυητικές. 

Άρα, πάσχει εξ αρχής η όλη διαδικασία. Όταν, λοιπόν, εµείς
είπαµε ότι είχαµε πολλές επιφυλάξεις –ο κ. Κοραντής τις κατέ-
θεσε- είχαµε κατά νου ότι η κ. Μέρκελ, εν πάση περιπτώσει ανά-
µεσα στα ηρεµιστικά που χρειάζεται, είναι και αυτό. Βέβαια, η κ.
Μέρκελ δεν καταλαβαίνει και πρέπει να αντιληφθεί ότι και εµείς
θα αντιδράσουµε λίγο, θα φωνάξουµε, δεν θα είµαστε ό,τι θέλει. 

Τώρα, βέβαια, ως προς την επιλογή που κάνατε, εγώ θα ήθελα
να ρωτήσω, ο Πρόεδρος της εταιρείας η οποία παίρνει τα Ναυ-
πηγεία µπορεί να διανυκτερεύσει στην Ελλάδα; Το λέω, γιατί τον
κυνηγάει η Ιντερπόλ. Οκτώ χρόνια τον κυνηγάει µε ένταλµα που
είχε εκδώσει ο Σιράκ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο. 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Βενιζέλο, είµα-

στε εντελώς εκτός διαδικασίας… 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Μισό

λεπτό, γιατί υπάρχει αστυνοµικό µυστήριο. Πρέπει αυτό να το
λύσουµε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Βενιζέλο, σας πα-
ρακαλώ να ολοκληρώσετε µέσα σε ένα λεπτό, για να συνεχί-
σουµε κανονικά. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Ο κ.

Καρατζαφέρης έχει την ικανότητα να διατηρεί το ενδιαφέρον τε-
ταµένο. Και επειδή συνδέει κοινοβουλευτικούς και τηλεοπτικούς
χρόνους, αξίζει µία απάντηση. 

Μπορεί να διανυκτερεύσει, σας διαβεβαιώ. ∆ιανυκτέρευσε αρ-
κετές φορές λόγω των αναγκών της διαπραγµάτευσης, που ήταν
σκληρή και παρατεταµένη. ∆εν ετέθη το ερώτηµα αυτό για τον κ.
Σάφα τον Πρόεδρο της-που είναι µέτοχος µειοψηφίας, γιατί η
πλειοψηφία ανήκει στην πριγκιπική οικογένεια- στην υποεπι-
τροπή. Αν µου ετίθετο το ερώτηµα, θα κατέθετα στην υποεπι-
τροπή, αναλυτικά τη ποινική κατάσταση του κ. Σάφα σήµερα,
όπως µου την έχει αποστείλει το δικηγορικό γραφείο των Παρι-
σίων -που χειρίζεται το θέµα του- και όπως µπορούµε να το διε-
ρευνήσουµε µέσω όλων των δηµοσίων αρχών. 

Άρα, αυτά τα ζητήµατα έχουν ελεγχθεί. Άλλωστε, η ίδια η γερ-
µανική κυβέρνηση εγκρίνει τη µεταβίβαση των ναυπηγείων της
«THYSSEN» στη Γερµανία στην «ABU DHABI MAR». Η «ABU
DHABI MAR», δεν µπαίνει µόνο στα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά.
Μπαίνει και στο Ναυπηγείο «BLOHM & VOSS», το ιστορικό ναυ-
πηγείο του Αµβούργου. Άρα, έχει τη στήριξη δύο Κυβερνήσεων,
της γερµανικής και του «ABU DHABI MAR». 

Τώρα, αν µε ρωτάτε για το αν πρέπει να κάνουµε συµβάσεις
εξοπλισµών, όπως τις κάναµε στο παρελθόν, η απάντηση µου
είναι απερίφραστα όχι. Γι’ αυτό εφαρµόζουµε νέα κριτήρια, νέες
διαδικασίες, νέες εγγυήσεις. Σεβόµαστε το χρήµα του ελληνικού
λαού και εξυπηρετούµε πραγµατικές και λελογισµένες ανάγκες
των Ενόπλων ∆υνάµεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεχίζουµε...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο,

γιατί διετέλεσα σε αυτό το Υπουργείο και θέλω να απαντήσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Τασούλα, λυπά-

µαι. Σας παρακαλώ… 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Είναι ο ίδιος Υπουργός στο

Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): … ∆εν έχει να κάνει µε

τον κ. Τασούλα ως Εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Από τον Κανονισµό προβλέπεται πεντάλεπτη παρέµβαση του

Υπουργού. Έγινε η παρέµβαση… 
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Από ποιο άρθρο; 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θέλετε να σας το δια-

βάσω; 
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: ∆εν προβλέπεται παρέµβαση εκτός

των δύο Υπουργών..
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ορίζει πόσοι Υπουργοί

θα µιλήσουν… 
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Εκτός των δύο Υπουργών, δεν µίλησε
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ποτέ κανένας άλλος.
Είναι και ο κ. Κακλαµάνης εδώ να σας το πει.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα σας αναγνώσω το

άρθρο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Αφορά το Υπουργείο, στο οποίο

υπηρέτησα και δικαιούµαι να απαντήσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): «Η διάρκεια της αγό-

ρευσης του Πρωθυπουργού» λέει το άρθρο 143 παράγραφος 3
«είναι είκοσι πέντε λεπτά της ώρας, του Αρχηγού της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης και των Προέδρων των άλλων Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων είκοσι λεπτά της ώρας και των Υπουργών δέκα
λεπτά της ώρας. Ο χρόνος αγόρευσης εκείνου που προκαλεί τη
συζήτηση προσαυξάνεται κατά πέντε λεπτά της ώρας. ∆ικαίωµα
δευτερολογίας έχουν για δεκαπέντε λεπτά της ώρας ο Πρωθυ-
πουργός και για δέκα λεπτά της ώρας οι Πρόεδροι των Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων και οι Υπουργοί. Ο Πρωθυπουργός µπορεί
να τριτολογήσει για πέντε λεπτά της ώρας. Ο χρόνος οµιλίας
Υπουργού που παρεµβαίνει στο στάδιο των κυρίων αγορεύσεων
ή των δευτερολογιών, πριν ολοκληρωθούν οι αγορεύσεις ή δευ-
τερολογίες των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, πε-
ριορίζεται στο ήµισυ του χρόνου που δικαιούται.»

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Όπως και ο κ. Καρατζαφέ-
ρης. Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Του κ. Καρατζαφέρη
είπα ότι κατά παρέκκλιση του έδωσα τη δυνατότητα του διλέ-
πτου. 

Σε λίγο θα δευτερολογήσουν οι Αρχηγοί. Σε λίγο θα έχει τη
δυνατότητα να δευτερολογήσει ο κ. Σαµαράς, ο οποίος θα έχει
και όλη την άνεση. Όπως βλέπετε, του δίνω και άνεση χρόνου.
∆εκάλεπτο προβλέπεται στη δευτερολογία. Κάλλιστα θα έχει τη
δυνατότητα, αφού ενηµερωθεί και από όσους από εσάς είστε
εγκρατείς, επί του θέµατος, για να τοποθετηθεί και να εκφράσει
την άποψη της Νέας ∆ηµοκρατίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω διατελέσει
σ’ αυτό το Υπουργείο και δικαιούµαι επί του Κανονισµού να απα-
ντήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, όµως,
τώρα µην χάνουµε άλλο χρόνο. 

Το λόγο έχει ο Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Γεώργιος Παπα-
κωνσταντίνου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
∆ικαιούται να απαντήσει ένας Υπουργός που διατέλεσε σ’ αυτό
το Υπουργείο.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Με όλη τη συµπάθεια
που σας έχω, κύριε Τασούλα, ειλικρινά σας παρακαλώ τώρα,
βοηθήστε µε όντως να τηρήσω τον Κανονισµό. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι η πρώτη φορά από την

ένταξη της χώρας στην Οικονοµική και Νοµισµατική Ένωση που
ένα Πρόγραµµα Σταθερότητας και Ανάπτυξης έχει τόσο µεγάλη
σηµασία. Είναι η πρώτη φορά που το περιθώριο αποτυχίας στους
στόχους που έχουµε θέσει µε αυτό το Πρόγραµµα είναι µηδε-
νικό. 

Είναι µηδενικό, γιατί βρισκόµαστε σε ένα καθεστώς αυστηρής
επιτήρησης και όποια πιθανή αποτυχία σηµαίνει σοβαρές οικο-
νοµικές κυρώσεις για τη χώρα. Είναι µηδενικό, γιατί, για πρώτη
φορά, βρισκόµαστε αντιµέτωποι µε τόσο έντονη και βαθειά κρίση
αξιοπιστίας, που µεταφράζεται σε εξοντωτικές συνθήκες δανει-
σµού. Και γιατί το χρωστάµε στους πολίτες που, σήµερα, τους
ζητάµε να προσπαθήσουν, όσο δεν έγινε ποτέ στο παρελθόν.

Άκουσα µε µεγάλη προσοχή την αγόρευση του Προέδρου του
ΣΥ.ΡΙΖ.Α., του κ. Τσίπρα. Καταρχάς, να παρατηρήσω ότι η οµιλία
του άργησε τουλάχιστον έξι µήνες. Έδωσε «συγχωροχάρτι» στη
Νέα ∆ηµοκρατία. Χρεώνει την ύφεση του 2009 στη σηµερινή Κυ-
βέρνηση. Χρεώνει για την ύφεση του 2009, τα µέτρα του Μαρτίου
του 2010. Τον άκουσα να αναφέρεται στο δίληµµα ανάµεσα στην
ανάπτυξη και την ύφεση. Υπάρχει κάποιος σ’ αυτήν την Αίθουσα
που, όταν του τεθεί αυτό το δίληµµα, θα επιλέξει την ύφεση; 

Αλλά, ανάπτυξη δεν µπορεί να υπάρξει, όταν δεν µπορείς να

επιβιώσεις. Για να έχουµε ανάπτυξη, πρέπει πρώτα να µπορούµε
να δανειστούµε και να επιβιώσουµε. Ανάπτυξη µε έλλειµµα 30
δισ. ευρώ, χρέος 300 δισ. ευρώ και την ανάγκη να δανειστείς
πάνω από 50 δισ. ευρώ στις διεθνείς αγορές, δεν µπορεί να
υπάρξει.

Κάποιοι, λοιπόν, σ’ αυτήν την Αίθουσα µπορεί να επιλέγουν να
«χώνουν βαθιά το κεφάλι τους µέσα στην άµµο». Εµείς δεν θα το
κάνουµε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτό το Πρόγραµµα Σταθερό-
τητας και Ανάπτυξης συντάχθηκε από µία εξαιρετικά κακή αφε-
τηρία, από ένα τεράστιο έλλειµµα αξιοπιστίας, από λάθη,
παραλείψεις και από ανεύθυνες επιλογές, ένα έλλειµµα αξιοπι-
στίας, που χτίστηκε πάνω σε πέντε προηγούµενα Προγράµµατα
που όλα απέτυχαν –όχι ένα, όχι δύο, όλα τα προηγούµενα Προ-
γράµµατα Σταθερότητας και Ανάπτυξης της Νέας ∆ηµοκρατίας
απέτυχαν- και πάνω σε ένα τεράστιο δηµοσιονοµικό έλλειµµα
που κάποιοι επέλεξαν στο όνοµα της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας,
στις 2 Οκτωβρίου, να κρύψουν. 

Η αφετηρία µας θα ήταν πολύ καλύτερη και η ζωή των Ελλή-
νων θα ήταν πολύ καλύτερη και δεν θα χρειαζόταν, σήµερα, να
τους καλούµε να κάνουν αυτές τις µεγάλες προσπάθειες για τη
χώρα τους, αν, πριν από έξι µήνες, τα σηµερινά στελέχη της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ως Υπουργοί και στελέχη της Κυ-
βέρνησης, επεδείκνυαν τον ίδιο ζήλο στο να κάνουν υποδείξεις.
Αν ο προϋπολογισµός που παραδόθηκε στη σηµερινή Κυβέρ-
νηση, για να διαχειριστεί, πριν από λιγότερο από έξι µήνες, δεν
είχε έλλειµµα 30 δισ. ευρώ, αν το κράτος που παρέδωσαν στους
Έλληνες -που τους εµπιστεύθηκαν δύο φορές- δεν χρειαζόταν
να δαπανά τα διπλάσια από αυτά που εισπράττει. 

Η αφετηρία µας θα ήταν πολύ καλύτερη και η ζωή των Ελλή-
νων θα ήταν πολύ καλύτερη, αν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της
Νέας ∆ηµοκρατίας, µέσα σε πέντε χρόνια δεν είχατε διορίσει πε-
ρίπου 100 χιλ. άτοµα στο ∆ηµόσιο και αν δεν είχατε βάλει του-
λάχιστον άλλους τόσους από κάθε «τρύπα» που µόνοι σας
ανοίξατε. Αν το 2009, που «παγώσατε» τους µισθούς, δεν είχατε
διορίσει περίπου 30 χιλ. άτοµα – 20 χιλ. µόνιµους υπαλλήλους,
όταν συνταξιοδοτήθηκαν 10 χιλ. και άλλους 10 χιλ. µη µόνιµους-
και αν δεν φροντίζατε, µέχρι την τελευταία ηµέρα της νεοδηµο-
κρατικής διακυβέρνησης, να «τακτοποιείτε» µε διορισµούς. Αν
από το 2004, δεν είχατε αυξήσει τις πρωτογενείς δαπάνες του
∆ηµοσίου, δηλαδή, τις δαπάνες που δεν αφορούν τόκους και
χρεολύσια κατά περίπου 20 δισ. ευρώ και τις συνολικές δαπάνες
κατά περίπου 30 δισ. ευρώ. Αν δεν είχατε φροντίσει να κάνετε
φορολογικά «δώρα» στους έχοντες και αν είχατε φροντίσει να
βρείτε πόρους, για να χρηµατοδοτήσετε αυτές τις δαπάνες. Γιατί
τα έσοδα την ίδια περίοδο αυξήθηκαν µόλις 10 δισ. ευρώ. 

Η ζωή των Ελλήνων θα ήταν πολύ καλύτερη, αν είχατε φρο-
ντίσει να δηµιουργήσετε ανάπτυξη, για την οποία µιλάτε σήµερα,
να πατήσετε πάνω στους ρυθµούς 4% και 5% που παραλάβατε
και να πάτε τη χώρα µπροστά και όχι να την παραδίδετε µε αρ-
νητικό ρυθµό ανάπτυξης 2%, τον οποίο µάλιστα, έχετε και το πο-
λιτικό θράσος να επιχειρείτε να χρεώσετε σε εµάς, το γεγονός
δηλαδή ότι, το 2009, η ανάπτυξη ήταν -2%. 

Και τελικά, κανένας πολίτης δεν θα χρειαζόταν να πονέσει,
όπως πολλοί πονάνε σήµερα, δεν θα χρειαζόταν να ζητηθούν τέ-
τοιες θυσίες, αν τουλάχιστον, είχατε το στοιχειώδες θάρρος να
τα παραδεχθείτε όλα αυτά και να πείτε την αλήθεια. Την αλήθεια
που, σήµερα, για άλλη µια φορά, αρνείστε.

Για άλλη µια φορά, ακούσαµε τον κ. Σαµαρά να λέει «θέλω να
βάλω πλάτη». Ακούσαµε τον κ. Σαµαρά να λέει «θέλω να απο-
φύγω τη δηµόσια σύγκρουση». ∆εν ακούσαµε ούτε λέξη για τις
ευθύνες της Νέας ∆ηµοκρατίας. Ο κ. Σαµαράς µάς ξαναείπε
αυτά που έχει πει πολλές φορές, ότι το έλλειµµα δεν είναι 12,7%
είναι κοντά στο 9%. 

Με αυτά που λέει, διαφωνεί µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, τον
κ. Μπαρόζο που συνάντησε προχθές, µε το Συµβούλιο Υπουρ-
γών Οικονοµικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε το Eurogroup, µε
την Τράπεζα της Ελλάδος και µε την Ανεξάρτητη Επιτροπή, την
οποία εµείς συστήσαµε. ∆ιαφωνεί µε όλους αυτούς η Νέα ∆η-
µοκρατία και ο κ. Σαµαράς, γιατί όλοι αυτοί λένε ότι το έλλειµµα
ήταν αυτό, το οποίο εµείς αποκαλύψαµε, µετά τις εκλογές. 

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ]]  ’ - 22 ΜΑΡΤΙΟΥ 2010                                                                                                  5297



Μας λέτε ότι η Νέα ∆ηµοκρατία είχε προετοιµάσει τη µείωση
του ελλείµµατος. Πώς ακριβώς την είχε προετοιµάσει; Με τη ρύθ-
µιση για τους ηµιυπαίθριους; Μας λέτε ότι µε το ΠΑ.ΣΟ.Κ., το τε-
λευταίο τρίµηνο του 2009, «ξεχείλωσε» το έλλειµµα. Απλά
µαθηµατικά. Στο εννιάµηνο, είχατε µαζέψει 35 δισ. ευρώ έσοδα.
Ο στόχος που εσείς είχατε βάλει για το χρόνο ήταν 60 δισ. ευρώ.
Εξήντα δισ. µείον 35 δισ. σηµαίνει ότι έλειπαν 25 δισ. ευρώ. Μα-
ζέψαµε 13 δισ. ευρώ. Από τα υπόλοιπα 12 δισ. ευρώ, οι ηµιυπαί-
θριοι ήταν 1 δισ. ευρώ. Άρα, το έλλειµµα «ξεχείλωσε», επειδή
διαλύθηκαν οι φοροεισπρακτικοί µηχανισµοί, επειδή εκτοξεύτη-
καν οι δαπάνες. 

Μιλάτε για τις συνθήκες δανεισµού της χώρας σήµερα. Έχετε
επιλεκτική µνήµη. Πέρυσι το Γενάρη, η χώρα δανειζόταν µε
spreads στις 325 µονάδες βάσης, όταν δεν είχε αποκαλυφθεί το
µέγεθος του ελλείµµατος και όταν, βεβαίως, η χώρα δεν είχε
υποστεί την πιστοληπτική υποβάθµιση. Άρα, για ποιες συνθήκες
δανεισµού µας µιλάτε σήµερα; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Τα απέκρυψε αυτά ο κ. Σαµαράς,
κύριε Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Οικονοµικών):
Ναι, βεβαίως, τα απέκρυψε αυτά ο κ. Σαµαράς. 

Με το Πρόγραµµα Σταθερότητας και Ανάπτυξης, προσπα-
θούµε να αντιµετωπίσουµε αυτά τα τεράστια ελλείµµατα, τα
οποία µας κληροδότησε η προηγούµενη Κυβέρνηση, το έλλειµµα
αξιοπιστίας µε τη δηµιουργία της Ανεξάρτητης Στατιστικής
Αρχής. Κυρίως επιχειρούµε να µειώσουµε το δηµοσιονοµικό έλ-
λειµµα κατά τέσσερις µονάδες µέσα σε ένα χρόνο -κάτι πρωτο-
φανές στην Ευρωπαϊκή Ένωση- από το 12,7% στο 8,7%. Και την
ίδια στιγµή, µε τον προϋπολογισµό µας, προσπαθούµε να αυξή-
σουµε τις δαπάνες για την παιδεία, για την υγεία, για την ανά-
πτυξη, για τις δηµόσιες επενδύσεις. 

Και σ’ αυτήν την προσπάθεια, ζητάµε να συνεισφέρουν όλοι, ο
καθένας από τη θέση του και µε τις δικές του δυνάµεις. Και γί-
νεται µία πολύ µεγάλη προσπάθεια και από τις δύο πλευρές του
προϋπολογισµού, και από τα έσοδα και από τις δαπάνες.

Από την πλευρά των εσόδων, καταρχάς ζητήσαµε την άµεση
στήριξη από τους έχοντες. Η πρώτη µας νοµοθετική πράξη -και
τα έσοδα ήδη έχουν αρχίσει και εισρέουν στα κρατικά ταµεία-
ήταν να ζητήσουµε µία έκτακτη εισφορά αλληλεγγύης από τις
µεγάλες επιχειρήσεις. Και αυτό µάς έχει επιτρέψει να χρηµατο-
δοτήσουµε το Επίδοµα Αλληλεγγύης, το οποίο βεβαίως και θα
δοθεί, αντίθετα µε αυτά που είπε ο κ. Σαµαράς.

Και βέβαια, µε το νέο φορολογικό νοµοσχέδιο επιχειρούµε να
βάλουµε µία τάξη και να επαναφέρουµε τη φορολογική δικαιο-
σύνη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Εδώ, θέλω να απευθύνω µερικά ερωτήµατα. Πού ακριβώς βρί-
σκεται η ευθύνη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όταν πρωτο-
στατεί στο να στηρίζει τις προσπάθειες συγκεκριµένων,
συµπαθών κατά τα άλλα, επαγγελµατικών οµάδων, να εξαιρε-
θούν και να µη φορολογηθούν, όπως όλοι οι υπόλοιποι Έλληνες
πολίτες; Πού ακριβώς είναι η ευθύνη της Νέας ∆ηµοκρατίας; Κι
επειδή αναφερθήκατε σε αρθρογράφους σε εφηµερίδες, θα ανα-
φερθώ και εγώ σε ένα άρθρο σε µία κυριακάτικη εφηµερίδα: Τη
στιγµή που η Κυβέρνηση επιχειρεί να πείσει όλους του Έλληνες
πολίτες να ζητούν απόδειξη και όλα τα καταστήµατα να κόβουν
απόδειξη, πού είναι η ευθύνη των στελεχών της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας και των Βουλευτών της, όταν πηγαίνουν σε γεύµα στελεχών
κι όταν τους έρχεται ο λογαριασµός και τους ρωτάνε «απόδειξη
ή τιµολόγιο», λένε «κόψε 200 ευρώ και δώστο έτσι»; 

Αυτή είναι η ευθύνη σας; Έτσι αντιλαµβάνεστε την ευθύνη σας
απέναντι στους Έλληνες πολίτες; 

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: ∆εν είναι αλήθεια, κύριε Πρόεδρε.
Χωρίς ονόµατα…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Οικονοµικών):
Αν δεν είναι αλήθεια, παρακαλώ πολύ να κάνετε µήνυση στην
εφηµερίδα, η οποία σας το καταλογίζει και έχει και τη φωτοτυπία
της απόδειξης. Για να ξέρουµε ποιος ακριβώς έχει την ευθύνη σ’
αυτή την Αίθουσα και ποιος λέει µεγάλα λόγια.

Και παρακαλώ πάρα πολύ, η λέξη «ακρότητες», περί φορολο-

γίας, αποζηµιώσεων απόλυσης, απ’ αυτήν την Αίθουσα να χρη-
σιµοποιείται µε µεγαλύτερη περίσκεψη. Αυτή η Κυβέρνηση µεί-
ωσε τη φορολογία για την αποζηµίωση των απολύσεων,
αυξάνοντας το αφορολόγητο όριο από 20 χιλ. σε 30 χιλ. ευρώ.
Και δεν θα απολογηθούµε, γιατί θέλουµε να φορολογήσουµε κα-
νονικά τις αποζηµιώσεις των 150 χιλ. και 200 χιλ. ευρώ, που παίρ-
νουν τα µεγαλοστελέχη στις τράπεζες, στις επιχειρήσεις και
στους τηλεοπτικούς σταθµούς. Εσείς να µας εξηγήσετε, γιατί
αυτούς θέλετε να τους φορολογήσετε λιγότερο. Και ναι, µέσα
σε συνθήκες κρίσης µπορούµε να δούµε και περαιτέρω βελτίωση
γι’ αυτούς που έχουν πραγµατικά, χαµηλή αποζηµίωση απόλυ-
σης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Απ’ την πλευρά των δαπανών, γίνεται µία τεράστια προσπά-

θεια. Τα κονδύλια του προϋπολογισµού απελευθερώνονται σε
µηνιαία βάση και για την πλειοψηφία των κωδικών χορηγείται
µόλις το 90%, ώστε να υπάρχει κατά τη διάρκεια του έτους επα-
νεξέταση και έλεγχος των δαπανών. Όλα τα Υπουργεία, έχουν
συντάξει µηνιαίους προϋπολογισµούς, καταγράφουν δεσµεύσεις
που αναλαµβάνουν, προχωρούν σε τριετείς προϋπολογισµούς.
Συµµαζεύουµε τα ασφαλιστικά ταµεία, µε τη µεγάλη προσπάθεια
που κάνει το αρµόδιο Υπουργείο. Περιορίσαµε τις προσλήψεις
σε απολύτως απαραίτητες και ναι, δυστυχώς, αναγκαστήκαµε να
καταφύγουµε και σε µειώσεις µισθών στο δηµόσιο τοµέα.

Σας διαβεβαιώνω ότι έχουµε απόλυτη επίγνωση της δυσκολίας
που αυτό δηµιουργεί. Καµµία Κυβέρνηση και σίγουρα κανένας
Υπουργός Οικονοµικών δεν θα ήθελε να βρίσκεται σ’ αυτήν τη
θέση και να έχει ανακοινώσει µειώσεις µισθών στο δηµόσιο
τοµέα. Ήταν, όµως, ανάγκη να γίνει, για να στηριχθεί ακόµα πε-
ρισσότερο η προσπάθεια να συµµαζευτούν τα ελλείµµατα στη
χώρα µας, για να πειστούν όλοι ότι υπάρχει αποφασιστικότητα,
για να αγοράσουµε το χρόνο, για να κάνουµε τις µεγάλες αλλα-
γές, για να συµµαζέψουµε το σπίτι µας. 

Μπορώ να σας διαβεβαιώσω για ένα πράγµα, ότι αυτή η προ-
σπάθεια ήδη αποδίδει. Στο τέλος του πρώτου διµήνου του 2009,
το έλλειµµα στον κρατικό προϋπολογισµό ήταν 4 δις. ευρώ.

Στο τέλος του πρώτου διµήνου του 2010, το έλλειµµα στον
κρατικό προϋπολογισµό ήταν 1 δις. ευρώ, 77% µειωµένο. Αυτό
οφείλεται στο γεγονός ότι ξεκινήσαµε µία µεγάλη προσπάθεια,
µία προσπάθεια στην οποία όλοι συµµετέχουν, την οποία στηρί-
ζουν όλοι οι πολίτες και µία προσπάθεια που ήδη αποδίδει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε. 
Το λόγο έχει η Υπουργός Οικονοµίας Ανταγωνιστικότητας και

Ναυτιλίας, κυρία Λούκα Κατσέλη.
ΛΟΥΚΑ ΚΑΤΣΕΛΗ (Υπουργός Οικονοµίας Ανταγωνιστικότη-

τας και Ναυτιλίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζω από
δύο γενικές παρατηρήσεις. 

Πρώτον, η ανάπτυξη δεν συντελείται µ’ ένα µαγικό ραβδί που
σε χρόνο µηδέν αλλάζει, ως εκ θαύµατος, την παραγωγική δοµή,
αυξάνει την παραγωγικότητα, ενισχύει την εξωστρέφεια και απο-
καθιστά την ανταγωνιστικότητα.

Η ανάπτυξη απαιτεί επίµονες προσπάθειες σε βάθος χρόνου,
απαιτεί επενδύσεις και τοµές στο ρυθµιστικό πλαίσιο, που απο-
δίδουν µετά από εύλογο χρόνο. Κατά µέσο όρο, από τη στιγµή
που ξεκινάει µία επένδυση για να αποδώσει, χρειάζεται να πε-
ράσουν τριάµισι µε τέσσερα χρόνια.

Σήµερα εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πληρώνουµε
ακριβώς την αναπτυξιακή αδράνεια και την υστέρηση των περα-
σµένων πέντε ετών. ∆εν µπορείτε εποµένως, να µας εγκαλείτε,
κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, για όσα δεν έγιναν τα
προηγούµενα χρόνια.

∆εύτερη γενική παρατήρηση. Η παραγωγική δοµή και η ανα-
διάρθρωση της, δεν είναι υπόθεση ενός µόνο εργαλείου, δεν
είναι υπόθεση ενός αναπτυξιακού νόµου. Ακόµα, δεν είναι υπό-
θεση της αποτελεσµατικής υλοποίησης του ΕΣΠΑ. Είναι εθνική
υπόθεση, που απαιτεί την κινητοποίηση όλων µας, των επιχειρή-
σεων, των εργαζοµένων, της δηµόσιας διοίκησης, των οργανι-
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σµών τοπικής αυτοδιοίκησης, των υπουργείων.
Ακριβώς επειδή η πορεία της ανάπτυξης έχει αυτό το χαρα-

κτήρα, είναι απολύτως αναγκαίο να γίνει µία ευρύτατη κινητο-
ποίηση για την ανάπτυξη χωρίς χρονοτριβές και µε
αποφασιστικότητα. Αυτό κάνουµε εδώ και πέντε µήνες.

Το κεντρικό ερώτηµα που πλανάται είναι: Μπορούν οι δαπά-
νες και τα µέτρα για την ανάπτυξη που παίρνουµε, να αντισταθ-
µίσουν την ύφεση που έχει ξεκινήσει ήδη, κύριε Τσίπρα, από το
2009 και από το τελευταίο τρίµηνο ήταν ήδη ορατή και θα βαθύ-
νει το 2010; 

Η απάντηση είναι απολύτως αρνητική. Η στήριξη της αγοράς
και η αναθέρµανση της οικονοµικής δραστηριότητας θα είναι
ορατή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απ’ το 2011 και µετά, εφό-
σον αποκατασταθεί γρήγορα η ηρεµία στις χρηµατοπιστωτικές
αγορές, εφόσον εξασφαλίσουµε το δανεισµό µας και προωθη-
θούν µε συνέπεια οι πέντε µεγάλες αναπτυξιακές προτεραιότη-
τες που υλοποιούµε εδώ και πέντε µήνες.

Αυτές οι πέντε µεγάλες προτεραιότητες, αποδεικνύουν και κα-
ταρρίπτουν το µύθο που σκόπιµα καλλιεργείται, ότι δήθεν το
ΕΣΠΑ είναι παγωµένο, ότι δήθεν δεν έχει γίνει τίποτα, ότι καθυ-
στερούν αναπτυξιακά µέτρα. Ας υπενθυµίσω λοιπόν, στην Εθνική
µας Αντιπροσωπεία τι κάνουµε, τι έχει γίνει, τι γίνεται, τι προ-
γραµµατίζουµε να γίνει τους επόµενους µήνες. Πέντε µεγάλες
προτεραιότητες. 

Πρώτον, ενεργοποιούµε όλους τους διαθέσιµους πόρους,
εθνικούς και κοινοτικούς, σε δράσεις υψηλού αναπτυξιακού απο-
τελέσµατος. Υλοποιούµε ένα πρόγραµµα 9,8 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, που θα πέσουν στην οικονοµία µέσω του προγράµµατος
δηµοσίων επενδύσεων και πέφτουν σε µηνιαία βάση, περίπου
800.000.000 µε 900.000.000.

Ήδη, ολοκληρώσαµε µε επιτυχία το Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στή-
ριξης, πολλά προγράµµατα του οποίου εµφάνιζαν σηµαντικές κα-
θυστερήσεις. Επιταχύνουµε την υλοποίηση του ΕΣΠΑ.
Κληρονοµήσαµε το ΕΣΠΑ µε 3,2% απορρόφηση. Σήµερα, η
πραγµατική απορρόφηση είναι περίπου 6%. Αυτό, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, δεν είναι µύθος, είναι πραγµατικότητα και
έχουµε βάλει ένα φιλόδοξο στόχο για το 2010, να αυξηθεί η
απορροφητικότητα του ΕΣΠΑ πάνω από 15%.

Ψηφίζεται, όπως γνωρίζετε, αύριο στη Βουλή ο νόµος για την
αποκέντρωση και απλοποίηση του ΕΣΠΑ. Προωθούνται δέκα ου-
σιαστικές ρυθµίσεις, που θα επιτρέπουν την επιτάχυνση της υλο-
ποίησης και την εκχώρηση πόρων στην περιφέρεια,
διασφαλίζοντας ότι οι πόροι αυτοί θα διοχετευθούν σε ώριµα
έργα και δράσεις υψηλού αναπτυξιακού αποτελέσµατος.

Αυτό γίνεται πράξη µε την υπογραφή επιχειρησιακών συµφω-
νιών υλοποίησης µε περιφέρειες, που θα αποτελέσουν και το
αναπτυξιακό πλαίσιο, ώστε οι αυτοδιοικητικές περιφέρειες που
θα προκύψουν από την εφαρµογή του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», να ανα-
λάβουν πρωταγωνιστικό ρόλο στον αναπτυξιακό σχεδιασµό και
την υλοποίηση του. Στόχος µας είναι το ΕΣΠΑ να γίνει καταλύτης
και για ιδιωτικές επενδύσεις.

Τις προσεχείς µέρες, µεθαύριο, ανακοινώνουµε τέσσερα νέα
προγράµµατα ενίσχυσης των επιχειρήσεων µέσα από συγχρη-
µατοδοτούµενα προγράµµατα ΕΣΠΑ. Αξιοποιούµε και ενεργο-
ποιούµε χρηµατοδοτικά εργαλεία για επενδύσεις και µεγάλες
αναπτυξιακές παρεµβάσεις. 

Ειδικότερα αναπτύσσουµε και στηρίζουµε τους µηχανισµούς
πρόσβασης των µικροµεσαίων επιχειρήσεων σε δύο πολύ σηµα-
ντικά προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων, το
«JEREMY» και το «JESSICA», ουσιαστικά στηρίζοντας αυτή τη
δύσκολη περίοδο τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Υλοποιούµε το
ειδικό αναπτυξιακό πρόγραµµα για τον ΟΛΠ, ήδη ανακοινώθηκε,
ταυτόχρονα µε ειδικό αναπτυξιακό πρόγραµµα για τη δυτική
Θεσσαλονίκη και για τη δυτική Αθήνα µαζί µε δώδεκα άλλα ει-
δικά αναπτυξιακά προγράµµατα για όλη την Ελλάδα. ∆ηµιουρ-
γούµε ελληνικό αναπτυξιακό ταµείο, το οποίο ως χρηµατοδοτικό
εργαλείο θα λειτουργήσει καταλυτικά για επενδύσεις που εστιά-
ζονται στην «πράσινη» οικονοµία, στην καινοτόµο επιχειρηµατι-
κότητα, στα µεγάλα έργα υποδοµής.

∆εύτερη µεγάλη προτεραιότητα είναι η στήριξη των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων και των ελεύθερων επαγγελµατιών. Ψηφί-

σαµε, ήδη, από τον Ιανουάριο το ν.3816/2010, δίνοντας τη δυνα-
τότητα σε χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις και επαγγελµατίες
να ρυθµίσουν τις οφειλές τους προς τις τράπεζες και να βγουν
από τον «ΤΕΙΡΕΣΙΑ», εφόσον αποπληρώσουν τις οφειλές τους.
∆ώσαµε έτσι µία ανάσα ρευστότητας στην αγορά, που λόγω της
πιστωτικής ασφυξίας έχει ήδη µπει στο κόκκινο. 

Τις επόµενες δέκα µέρες υλοποιούνται τα δύο σηµαντικά προ-
γράµµατα που εξαγγείλαµε, µε την εγγύηση του ΤΕΜΠΜΕ, κά-
λυψης 80%, µε την οποία εκτιµάται ότι θα ωφεληθούν περίπου
εκατό χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Το πρώτο πρόγραµµα
αφορά τη δυνατότητα που έχουν οι επιχειρήσεις να εξοφλήσουν
φορολογικές και ασφαλιστικές υποχρεώσεις και το δεύτερο, ου-
σιαστικά, καλύπτει δαπάνες για αγορά πρώτων υλών, εµπορευ-
µάτων, υπηρεσιών και άλλων άυλων αγαθών.

Τρίτη µεγάλη πρωτοβουλία είναι η ενίσχυση της υγιούς επι-
χειρηµατικότητας, µε καταπολέµηση της γραφειοκρατίας και η
χρήση σύγχρονων εργαλείων ηλεκτρονικής διακυβέρνησης. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, για να κάνει κάποιος επένδυση στον
τόπο µας πρέπει να είναι ήρωας. Κατατίθεται τις επόµενες εβδο-
µάδες το νοµοσχέδιο για την απλοποίηση ίδρυσης επιχειρήσεων,
το οποίο προβλέπει την απλούστευση των διαδικασιών ίδρυσης,
από τριάντα εννέα µέρες που ήταν µέχρι σήµερα και δεκαπέντε
βήµατα, σε µία µέρα και ένα βήµα. Και ακολουθεί µέχρι το Μάιο
το νοµοσχέδιο για την απλούστευση διαδικασιών αδειοδότησης
και λειτουργίας. Είναι, ίσως, η πιο σηµαντική µεταρρύθµιση και
ρυθµιστική τοµή που θα προωθήσει αυτό το Υπουργείο το πρώτο
εξάµηνο του 2010, προκειµένου να µπορέσουν να υλοποιηθούν
επενδύσεις στον τόπο.

Χαίροµαι που η Νέα ∆ηµοκρατία κατέθεσε σχετική πρόταση
νόµου, που σηµαίνει ότι θα στηρίξει το νοµοσχέδιο που θα φέ-
ρουµε στη Βουλή. Πολύ περισσότερη, βεβαίως, ικανοποίηση θα
ένιωθαν οι παραγωγικές δυνάµεις του τόπου, εάν αυτό που εµείς,
µέσα στους έξι πρώτους µήνες διακυβέρνησης υλοποιούµε, εί-
χατε φροντίσει να το υλοποιήσετε τα πέντε ολόκληρα χρόνια που
βρισκόσασταν στην εξουσία. 

Προωθούµε ταυτόχρονα καινοτόµα εργαλεία για την ηλε-
κτρονική διακυβέρνηση και την ψηφιακή σύγκλιση. Και αυτά,
αγαπητοί συνάδελφοι, είναι αναπτυξιακά εργαλεία, εργαλεία και
πολιτικές µε τις οποίες εξοικονοµούµε πόρους και διασφαλί-
ζουµε χρηστή διοίκηση, διαφάνεια και αξιοπιστία. Παράδειγµα
είναι η µεγάλη τοµή που κάναµε για τα φάρµακα, το ηλεκτρονικό
σύστηµα επανατιµολόγησης εξήµισι χιλιάδων φαρµάκων που θα
µειώσει τις τιµές των φαρµάκων πάνω από 20%, µέσα στο πρώτο
εξάµηνο του 2010, ενισχύοντας το πραγµατικό εισόδηµα των κα-
ταναλωτών και εξοικονοµώντας δαπάνες για τα ασφαλιστικά τα-
µεία πάνω από 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Σε λειτουργία, ήδη, τέθηκε το ηλεκτρονικό παρατηρητήριο
τιµών, που δέκα χρόνια περίµενε, µέσω του οποίου οι κατανα-
λωτές µπορούν να συγκρίνουν και να επιλέγουν τα χαµηλότερα
προϊόντα στην αγορά. 

Προχωρούµε πολύ γρήγορα σ’ ένα ολοκληρωµένο σύστηµα
παρακολούθησης της διακίνησης υγρών καυσίµων, από τα διυ-
λιστήρια µέχρι τα πρατήρια, καθώς κάνουµε και ένα σηµαντικό
βήµα για τις ηλεκτρονικές προµήθειες στο δηµόσιο.

Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έπρεπε να είχαν γίνει
χθες. Τα υλοποιούµε εµείς σήµερα.

Τέταρτη προτεραιότητα είναι η ενίσχυση των ιδιωτικών επεν-
δύσεων και της υγιούς επιχειρηµατικότητας. Ολοκληρώθηκαν,
όπως ακούσατε ήδη, οι διαπραγµατεύσεις για τα ναυπηγεία Σκα-
ραµαγκά και βρέθηκε λύση στο ζήτηµα των ναυπηγείων. Σήµερα,
ανακοινώσαµε τους βασικούς πυλώνες για τη στήριξη της ναυ-
πηγοεπισκευαστικής, ναυτιλιακής ζώνης στο Πέραµα, έτσι ώστε
πραγµατικά να µπορέσουµε να ενισχύσουµε τη ναυπηγοεπι-
σκευαστική βιοµηχανία στον τόπο µας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Είχαµε συναντήσεις και πολύ στενή συνεργασία µε το Άµπου
Ντάµπι και µε άλλες χώρες του Κόλπου, προκειµένου να προ-
χωρήσουµε σε βασικές συνεργασίες στις ανανεώσιµες πηγές,
στον τουρισµό, στις υποδοµές. 

Στον τοµέα των ιδιωτικών επενδύσεων προχωράµε ταχύτατα.
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Μέσα στο 2010 ουσιαστικά στηρίζουµε και χρηµατοδοτούµε τα
επενδυτικά προγράµµατα, τα οποία είτε είχαν µείνει ως ανεκ-
πλήρωτες οφειλές προς τρίτους είτε είχαν µείνει προς αξιολό-
γηση. 

Και ο αναπτυξιακός νόµος, για τον οποίο τόσα πολλά ακούγο-
νται, θα χρηµατοδοτήσει επενδυτικά προγράµµατα του 2011 µε
νέα κίνητρα, που θα στηρίζουν, επιτέλους, την παραγωγική δρα-
στηριότητα στον τόπο µας. Όχι σε κίνητρα για εισαγόµενα κλι-
µατιστικά, όχι σε κίνητρα για εισαγόµενα αυτοκίνητα µεγάλου
κυβισµού. Ναι σε κίνητρα για παραγωγική δραστηριότητα στον
τόπο µας µε ανταγωνιστικότητα και µε διατήρηση θέσεων εργα-
σίας. 

Και πέµπτη µεγάλη τοµή, πέµπτη µεγάλη δέσµη πολιτικών είναι
η αποτελεσµατική εποπτεία της αγοράς, ώστε να λειτουργήσει
επιτέλους ο υγιής ανταγωνισµός και να προστατεύονται οι κα-
ταναλωτές. 

Θα φέρουµε νόµο µέσα στον επόµενο µήνα στη Βουλή, για την
αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου που διέπει τον ανταγωνι-
σµό -που, αγαπητοί συνάδελφοι, ισχύει από το 1977- ενώ ανα-
βαθµίζουµε τάχιστα τους µηχανισµούς για την ουσιαστική
πρόληψη και αντιµετώπιση των καρτέλ στην ελληνική αγορά, σε
στρατηγικούς κλάδους που διαµορφώνουν το επίπεδο τιµών σε
απαράδεκτα υψηλά επίπεδα.

Καταθέτουµε σύντοµα, µετά τη γνωµοδότηση της Ευρωπαϊ-
κής Κεντρικής Τράπεζας, το σχέδιο νόµου για την υπερχρέωση
των νοικοκυριών, τη διαφάνεια στις τραπεζικές συναλλαγές και
τις ασφαλιστικές υπηρεσίες, εναρµονίζοντας επιτέλους τη χώρα
µας σε ό,τι ισχύει στις ανεπτυγµένες χώρες. Κατατέθηκε, ήδη,
στη Βουλή το σχέδιο νόµου για την απελευθέρωση των υπηρε-
σιών, ενσωµατώνοντας την οδηγία 123/2006.

Με τις πολιτικές αυτές απελευθερώνουµε τις υγιείς παραγω-
γικές δυνάµεις του τόπου και προστατεύουµε τους καταναλωτές
από αθέµιτες και καταχρηστικές πρακτικές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πέντε µεγάλες αυτές δέσµες
πολιτικών, που από τους πέντε πρώτους µήνες διακυβέρνησης
του τόπου προωθούνται από την Κυβέρνηση, στηρίζουν την
πραγµατική οικονοµία και την ανάπτυξη, σε µία πολύ δύσκολη
χρονιά για τη χώρα. ∆εν υπάρχει χρόνος για καθυστέρηση, δεν
υπάρχει χρόνος για ανέξοδη και στείρα αντιπαράθεση ή απα-
ξιωτικές γενικεύσεις. Είναι ώρα ευθύνης. 

Σ’ αυτή τη δύσκολη πορεία, σ’ αυτή τη µεγάλη για τον τόπο
µας πρόκληση, σας καλούµε να συµβάλλετε εποικοδοµητικά µε
το αίσθηµα ευθύνης και σοβαρότητας που οι περιστάσεις επι-
βάλλουν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας κ. Γεώργιος Παπανδρέου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ζητώ συγγνώµη, κύριε
Πρόεδρε, αλλά ζητάω το λόγο επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Γιατί; Ειπώθηκε κάτι
προσωπικό σε βάρος σας; 

Θα σας παρακαλέσω σε ένα λεπτό να αναπτύξετε το λόγο επί
προσωπικού.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε,
µε απόλυτο σεβασµό στον κύριο Πρωθυπουργό και τον ευχαρι-
στώ για την ανοχή του.

Κύριε Πρόεδρε, ανεφέρθη ο Υπουργός των Οικονοµικών στο
πρόσωπό µου, αναφερόµενος σε πρώην Υπουργό από τη Χαλ-
κίδα, σχετικά µε ένα αχαρακτήριστο δηµοσίευµα, για το γεγονός
ότι προσωπικά εγώ σε τραπέζι, το οποίο έγινε µε στελέχη και µε
τον Πρόεδρο της Νέας ∆ηµοκρατίας, έκανα σκόντο στο λογα-
ριασµό για να µην πληρώσω και να µην κοπεί τιµολόγιο.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αναφέρθηκε στο όνοµά
σας ο Υπουργός;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αναφέρθηκε σε πρώην
Υπουργό της Χαλκίδας. Εν ζωή πρώην Υπουργός της Χαλκίδας
δεν υπάρχει άλλος. Υπάρχει δηµοσίευµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Οµολογώ ότι δεν γνω-
ρίζω εάν υπάρχει άλλος εν ζωή εκ Χαλκίδας πρώην Υπουργός. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ στην Αίθουσα, όχι. 

Θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά το τιµολόγιο, πρώτον για να
µην υπάρχει καµµία µα καµµία αµφιβολία στην Αίθουσα και στους
συναδέλφους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μαρκόπουλος καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν τιµολόγιο το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

∆εύτερον, να πω στον Υπουργό των Οικονοµικών ότι τα δηµό-
σια έσοδα δεν κινδυνεύουν από µένα. Εύχοµαι να µην κινδυνέ-
ψουν από εκείνον. Και δεν µπορεί ένας Υπουργός των
Οικονοµικών να συµπεριφέρεται ως κριτής και αναγνώστης κου-
τσοµπολίστικων δηµοσιευµάτων, διότι τότε θα χάσει την πραγ-
µατική στόχευση.

Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστώ και εγώ,
κύριε Μαρκόπουλε. 

Το λόγο έχει ο Πρωθυπουργός της χώρας ο κ. Γεώργιος Πα-
πανδρέου για τη δευτερολογία του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και
Υπουργός Εξωτερικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα
µε προσοχή τις παρατηρήσεις σας, τις προτάσεις και τις τοπο-
θετήσεις σας. 

Να ξεκινήσω µε µερικά από τα θέµατα που αφορούν στην εξω-
τερική µας πολιτική, για να επιβεβαιώσω ότι, παρά τις µεγάλες οι-
κονοµικές δυσκολίες που περνάει η χώρα µας, και θα έλεγα, όχι
µόνο παρά τις µεγάλες δυσκολίες, αλλά λόγω αυτών των δυ-
σκολιών, εµείς στέλνουµε καθηµερινά το µήνυµα ότι δεν πρόκει-
ται, εξαιτίας τους, να αλλάξουµε τις θέσεις µας. Είµαστε
σταθεροί στις διεκδικήσεις µας, στους στόχους µας, σε όλα τα
ζητήµατα. Είµαστε πιστοί στις πολιτικές µας θέσεις, όπως στο
θέµα των κόκκινων γραµµών σε ό,τι αφορά την FYROM, και να ξέ-
ρετε ότι προς αυτήν την κατεύθυνση κινούµαστε πάντα είτε στις
Ηνωµένες Πολιτείες, είτε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, είτε αλλού. 

Επίσης, παρακολουθούµε συνεχώς τα τεκταινόµενα στην
Τουρκία, όπως βεβαίως και κάθε ενδεχόµενο πιθανής προβοκά-
τσιας εις βάρος µας. Και µπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι, και
εδώ, φυλάσσουµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο τα σύνορά µας
και προστατεύουµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο τα κυριαρ-
χικά µας δικαιώµατα. 

Υπάρχει και αυτό το θέµα που ανέφερε η κυρία Παπαρήγα. Και
µε εκπλήσσει η κυρία Παπαρήγα, διότι υπήρξε σαφέστατη και
άµεση διάψευση, επίσηµη διάψευση από την πλευρά µας, για το
θέµα του πετρελαίου στο Αιγαίο. ∆εν έγινε καµµία τέτοια συζή-
τηση, ούτε εθίγη τέτοιο θέµα στις συζητήσεις µας µε τις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες. Αλλά θεωρώ, γιατί έχει µία σηµασία αυτό, ότι
υπάρχει µια αντίληψη, και κάποια στιγµή πρέπει να την ξεπερά-
σουµε αυτήν την αντίληψη, διότι έτσι δεν κάνουµε σοβαρή εξω-
τερική πολιτική. Ότι, δηλαδή, για να πάµε εµείς, η µικρή χώρα,
καλά στο εξωτερικό, κάτι πρέπει να δώσουµε µα, θα είναι το νησί,
µα, θα είναι ένα όνοµα, µα, θα είναι κάποια υποχώρηση. 

Να ξέρετε ότι, µε αξιόπιστη εξωτερική πολιτική, δεν χρειάζεται
να κάνουµε ποτέ υποχωρήσεις!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Επιτέλους! Και αυτό, αν υπάρχει κάποιος που το έχει αποδεί-

ξει, το έχει αποδείξει η παράταξη που λέγεται Πανελλήνιο Σο-
σιαλιστικό Κίνηµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Ο κ. Βενιζέλος σας ανέφερε αναλυτικά για το θέµα Σκαραµα-

γκά. 
Να διορθώσω τον κ. Σαµαρά. Να σας ενηµερώνουν καλύτερα,

κύριε Σαµαρά, διότι µπορεί επειδή µιλήσατε για την ψυχολογία
στην αγορά, να την δηµιουργείτε και εσείς. ∆εν είναι µόνο η Κυ-
βέρνηση, είναι και ο καθένας που µιλάει. Και ήµουν πολύ σαφής
στη ΓΣΕΕ. ∆εν µίλησα καθόλου για την αδυναµία της χώρας µας
να δανειστεί. Αυτό το έγραψε ένα διεθνές πρακτορείο, κανένας
άλλος, και διαψεύστηκε αµέσως για να µην προκαλέσει πανικό.
Και εσείς τώρα το αναπαράγετε. Να προσέχουµε λοιπόν, µην δη-
µιουργούµε λαθεµένες εντυπώσεις. 

Και όχι µόνο αυτό, αλλά θα επαναλάβω αυτό το οποίο είπε και
ο Υπουργός Οικονοµικών, για την προσπάθεια που έχουµε κάνει
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που αποδίδει, επειδή λέµε ότι πράγµατι οι κόποι του ελληνικού
λαού αποδίδουν. Είναι ένας δύσκολος Μαραθώνιος και ένας Γολ-
γοθάς, τον οποίον ακολουθούµε, αλλά το πρώτο δίµηνο του
έτους, δείχνει ότι αυτή η προσπάθεια αποδίδει 4.000.000.000
ευρώ ήταν το έλλειµµα το πρώτο δίµηνο του 2009, 1.000.000.000
ευρώ είναι το έλλειµµα το πρώτο δίµηνο του 2010, 77% µικρό-
τερο είναι το έλλειµµα, σε σχέση µε το αντίστοιχο δίµηνο του
προηγούµενου έτους. Και αυτό χάρις στην προσπάθεια που γί-
νεται να αυξηθούν τα έσοδα, τα οποία είναι µεγαλύτερα κατά
13% σε σχέση µε πέρυσι, παρά την ύφεση, που πράγµατι περνάει
η χώρα µας, αλλά και να συγκρατηθούν οι δαπάνες που, στο
πρώτο δίµηνο, είναι µικρότερες κατά περίπου 10% σε σχέση µε
πέρυσι. Αυτό είναι ένα σηµαντικό µήνυµα, και προς την Ευρω-
παϊκή Ένωση και διεθνώς.

Σε όσα είπατε, κύριε Σαµαρά, ήδη απάντησε και ο κ. Παπα-
κωνσταντίνου και η κυρία Κατσέλη. Έχω τονίσει ότι, στην απο-
ψινή συζήτηση, που µας παρακολουθούν όλα τα διεθνή µέσα
ενηµέρωσης και βρισκόµαστε µάλιστα και σε λεπτές διαπραγ-
µατεύσεις, δεν έχω κανένα λόγο να ανοίξω εγώ µια αντιπαρά-
θεση για το ποιος έχει ευθύνες, που στο κάτω-κάτω και την
έχουµε κάνει, και θα έχουµε και την ευκαιρία, ξεπερνώντας αυτήν
την συγκυρία, να την ξανακάνουµε, αν θέλετε. 

Θέλω, όµως, να ξέρετε, ως προς το ποιος έχει ευθύνες για τη
σηµερινή κρίση, για το έλλειµµα, το χρέος, τα ασφαλιστικά τα-
µεία, για την κακοδιαχείριση, δεν είναι κάτι το οποίο λέω εγώ. Το
ξέρει ο λαός, το γνωρίζουν σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση-
έστω και αν δεν το αναγνωρίζει η ηγεσία της Νέας ∆ηµοκρατίας. 

Αλλά ξέρετε, στην Ευρωπαϊκή Ένωση και διεθνώς, δεν ενδια-
φέρονται τελικά για το ποιά παράταξη έφταιξε γι’ αυτήν την κα-
τάσταση. Αυτοί βλέπουν Ελλάδα. Και αυτό φορτωνόµαστε
σήµερα. Αυτήν την αναξιοπιστία. 

Σήµερα αναµένουν. Αυτό το οποίο τους ενδιαφέρει, είναι να
δουν εάν η σηµερινή Ελλάδα είναι έτοιµη και αξιόπιστη απέναντι
στις υποχρεώσεις της και αυτό είναι που εµείς κατακτήσαµε,
αυτό κατακτήσαµε σε πέντε µήνες. Σε πέντε µόλις µήνες, ανα-
κτήσαµε την αξιοπιστία µας, ακυρώσαµε αυτό το έλλειµµα αξιο-
πιστίας, το οποίο υπήρχε για την Ελλάδα, και στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, και βεβαίως διεθνώς. Και αυτό, το κατακτούµε µε την
διαφάνεια και την ειλικρίνεια. 

∆ιότι αν είχαµε να ακολουθήσει κάποια τερτίπια, όπως ειση-
γηθήκατε, για να αποκρύψουµε το έλλειµµα που υπήρχε το 2009,
τότε αυτό ακριβώς θα υπέσκαπτε ακόµα περισσότερο την αξιο-
πιστία της χώρας µας. Και αυτό είναι το µεγαλύτερο έλλειµµα,
όταν µιλάµε για τις δανειακές ανάγκες και τις δυνατότητες της
χώρας µας: η έλλειψη αξιοπιστίας. 

Και είναι ακριβώς αυτός ο λόγος, για τον οποίο βρεθήκαµε για
δεύτερη φορά σε επιτήρηση λόγω του ελλείµµατος του 2009. Η
επιτήρηση αυτή, στην παρούσα φάση -και αυτό θέλω να το ξέ-
ρετε, πιθανώς δεν το γνωρίζουν όλοι οι συνάδελφοι- σύµφωνα
µε τα άρθρα του Μάαστριχτ, είναι η ισχυρότερη µορφή επιτήρη-
σης, η οποία λέει ότι εάν, προχθές, στο ECOFIN, στην Ευρωο-
µάδα, δεν είχαµε εµείς οι ίδιοι αποφασίσει για συγκεκριµένα,
πράγµατι δύσκολα µέτρα, θα ήταν τότε η Ευρωπαϊκή Ένωση που
θα αποφάσιζε και θα αποφάσιζε επί είκοσι έξι και όχι επί είκοσι
επτά. ∆ηλαδή, της Ελλάδας, της έχει αφαιρεθεί, µε την διαδικα-
σία αυτή, το δικαίωµα βέτο. Για τα δικά της πράγµατα, για την
δική της οικονοµία, για τις δικές της πολιτικές. 

Και µετά, µου λέτε να µην λέω ότι είµαστε υπό κηδεµονία, ότι
χάσαµε ένα µέρος της εθνικής µας ανεξαρτησίας. Ακριβώς αυτό
έχουµε χάσει. Και αυτό είναι που θα ανακτήσουµε µε τον αγώνα
µας, την αξιοπιστία µας, το πρόγραµµά µας, τη δυνατότητα να
ορίζουµε εµείς επιτέλους τις τύχες µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Και ναι, ήταν δύσκολα τα µέτρα. 
Χαίροµαι, κύριε Τσίπρα, για όσα είπατε. Είπατε ότι σε τρία χρό-

νια θα βγούµε από την κρίση, θα υπάρξει ανάπτυξη. Βεβαίως, εί-
πατε ότι αυτή η ανάπτυξη θα είναι άδικη, θα είναι σε βάρος των
εργαζοµένων, θα είναι σε βάρος των συνταξιούχων, θα είναι σε
βάρος των αδύναµων. 

Στο χέρι µας είναι να κάνουµε εκείνες τις αλλαγές, τις µεγάλες
τοµές, όχι µόνο για να αποτρέψουµε να ξαναβρεθούµε σε αυτήν

την θέση, αλλά για να είναι αυτή η ανάπτυξη σε τρία χρόνια, και
δίκαιη ανάπτυξη, και υπέρ των εργαζοµένων, και υπέρ της περι-
φέρειας, και υπέρ του συνταξιούχου και υπέρ µιας ποιοτικής παι-
δείας και υγείας για όλους, σε µια ισοπολιτεία, σε µια πολιτεία
ευνοµούµενη, όπου όλοι φορολογούνται µε δίκαιο τρόπο. Πράγ-
µατι έχουµε στη χώρα µας τεράστια προβλήµατα, παθογένειες
τις οποίες πληρώνουµε. 

Εγώ θα σας µεταφέρω µια κουβέντα που είχα µε είκοσι πέντε
µεγάλους επιχειρηµατίες, Έλληνες της διασποράς, στην Αµε-
ρική, όπου συζητούσαµε ακριβώς για να έρθουν να επενδύσουν
στην Ελλάδα, οι οποίοι θέλουν να επενδύσουν στην Ελλάδα. Μου
είπε ένας και, ουσιαστικά συµφωνήσαν όλοι, «να επενδύσω στην
Ελλάδα. Θα χτυπηθεί η διαφθορά; Να έρθω να επενδύσω, αλλά
µε ποιον θα χρειαστεί να συναλλαγώ; Πώς εγώ θα κάνω επέν-
δυση;»

Ε, αυτό ακριβώς αλλάζουµε, ώστε να µπορεί η χώρα µας να
είναι η Ελλάδα της διαφάνειας, της ποιότητας, της σιγουριάς και
για τον πολίτη και για τον επενδυτή. 

Αυτές είναι απαθογένειες, µε τις οποίες ανοίγουµε µέτωπα.
Εµείς είµαστε έτοιµοι –και το έχουµε αποδείξει ήδη στους πρώ-
τους πέντε µήνες- ότι ανοίγουµε µέτωπα, µεγάλα µέτωπα, όπου
πρέπει να δοθούν µεγάλες µάχες, για να κάνουµε ανατροπές εκεί
που χρειάζεται, προκειµένου να αναπνεύσει η Ελλάδα. 

Και καλούµαστε να κάνουµε, αλλά και κάνουµε, πολλά περισ-
σότερα, πολύ βαθύτερες τοµές σε λιγότερο χρόνο από οποια-
δήποτε άλλη κυβέρνηση της Μεταπολίτευσης, στην οικονοµία,
στην ανάπτυξη, στη λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης, στον
τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί το κράτος, στο φορολογικό, στο
ασφαλιστικό, στην παιδεία, στην υγεία. Παθογένειες που είναι
«βούτυρο στο ψωµί» των κερδοσκόπων. Παθογένειες που λει-
τουργούν ως άλλοθι σε όσους λοιδορούν την Ελλάδα, σε όσους
προσπαθούν να βλάψουν την Ελλάδα.

Ναι, πήραµε µέτρα, αλλά εάν συνεχίζαµε να βάζουµε το κε-
φάλι στην άµµο και να κάνουµε πως δεν υπάρχει πρόβληµα, εάν
βρισκόµασταν σε αδυναµία να δανειστούµε και δεν µπορούσαµε
να πληρώσουµε µισθούς και συντάξεις, έστω και για ελάχιστο
χρονικό διάστηµα, αυτή θα ήταν πολύ µεγαλύτερη αδικία. Και
δεν θα ήταν απλώς αδικία, αλλά και καταδίκη για τους πολίτες,
για τους εργαζόµενους, για την οικονοµία, για ολόκληρη τη
χώρα.

Με ενδιαφέρει να παραδώσουµε µια Ελλάδα καλύτερη, καλύ-
τερη από αυτή που παραλάβαµε. Να διασφαλίσουµε τη νέα γενιά
που δεν έχει καµιά ευθύνη για τη σηµερινή κατάσταση, αλλά
αγωνιά για το µέλλον, για το αύριο της Ελλάδας. Και αυτό θα συ-
νεχίσουµε να κάνουµε, µε όποιο κόστος. 

Και από εδώ, από το Βήµα της Βουλής, στέλνω το µήνυµα σε
όλους τους Έλληνες ότι, πράγµατι, θα τα καταφέρουµε. ∆εν θα
αφήσουµε να περάσουν έξι χρόνια, άπραγα και ζηµιογόνα για τη
χώρα. Ούτε τέσσερα χρόνια, ούτε ένα χρόνο, ούτε ένα µήνα,
ούτε µία ηµέρα! 

Σας καλούµε να γίνετε κι εσείς αρωγοί στις δικές µας προ-
σπάθειες µε την εποικοδοµητική κριτική σας, αλλά αρωγοί, για να
µπορούµε, όλοι µας σε αυτή την Αίθουσα να είµαστε υπερήφα-
νοι για την Ελλάδα, που σίγουρα θα φτιάξουµε αύριο.

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει για δέκα
λεπτά ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Αλέξης Τσίπρας, για να δευ-
τερολογήσει.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έθεσα στην πρωτοµιλία µου κάποια κρίσιµα
ερωτήµατα προς τον Πρωθυπουργό και τον Υπουργό των Οικο-
νοµικών. Άκουσα µε προσοχή τις οµιλίες τους, τη δευτεροµιλία
του Πρωθυπουργού και την οµιλία του Υπουργού των Οικονοµι-
κών και πολύ φοβάµαι ότι ούτε εγώ αλλά ούτε ο ελληνικός λαός
πήραµε απαντήσεις.

Ούτε για το ποιες θα είναι οι επιπτώσεις της κρίσης µάς εί-
πατε, κύριε Πρωθυπουργέ, ούτε για το µέχρι πού είστε διατεθει-
µένοι να φτάσετε, πόσες φορές δηλαδή εκτιµάτε ότι αν
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συνεχίσουµε αυτό το δρόµο που έχουµε διανύσει ως σήµερα, θα
χρειαστεί να µας πείτε «κι άλλες θυσίες». ∆εν απαντήσατε.

Κι επειδή υπάρχει η εντύπωση ότι οι επιπτώσεις της κρίσης
αφορούν γενικά όλη την ελληνική κοινωνία, πρέπει να σας πω ότι
δεν αφορούν γενικά όλη την ελληνική κοινωνία. Υπάρχουν κά-
ποιοι οι οποίοι κέρδιζαν όλο το προηγούµενο διάστηµα και θα
κερδίζουν ακόµη περισσότερα και θα αντιµετωπίσουν την κρίση
ως ευκαιρία για να αυξήσουν την κερδοφορία τους και κάποιοι –
η συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού- που θα περάσουν
εξαιρετικά δύσκολα το επόµενο διάστηµα. 

Και, ξέρετε, αυτός ο κόσµος δεν είναι µονάχα το προλετα-
ριάτο, δεν είναι µονάχα αυτοί οι οποίοι ούτως ή άλλως δυσκο-
λεύονταν όλο το προηγούµενο διάστηµα µε µισθούς των 700
ευρώ και των 1.000 ευρώ και βεβαίως είναι οι πρώτοι στη λίστα
της ανεργίας που θα διευρυνθεί. Είναι και αυτός ο κόσµος που
εντάσσεται στα λεγόµενα «µεσαία εισοδήµατα», κύριε Πρωθυ-
πουργέ. 

Για σκεφτείτε ένα ζευγάρι εκπαιδευτικών, για παράδειγµα, µε
µια εικοσαετία εργασίας και οικογενειακό εισόδηµα 2.500 ευρώ
µε 3.000 ευρώ, που έχει και ένα στεγαστικό δάνειο να αποπλη-
ρώσει και δύο παιδιά στο φροντιστήριο, ή ένα παιδί στο φροντι-
στήριο και το άλλο να σπουδάζει σε µια άλλη πόλη. Πόσο
µειώνεται το εισόδηµά τους µε τα µέτρα που πήρατε στις 3 του
Μάρτη; Έχετε υπολογίσει; Από πού θα κόψουν αυτοί; Από πού θα
κόψουν για να πληρώσουν τα νέα έξοδα; Από το σπίτι; Από το
νοίκι; Από τις σπουδές των παιδιών; Θα σταµατήσουν τα φρο-
ντιστήρια των παιδιών; Ξέρω πολλούς που το έχουν κάνει. Από το
φαγητό; Από την κατανάλωση; Από το σούπερ µάρκετ; Έχετε κα-
ταλάβει τι πάτε να κάνετε µε αυτά τα µέτρα; 

Άκουσα την κα Κατσέλη να λέει: «Έχουµε αναπτυξιακό σχε-
διασµό». Μάλιστα! Να το δεχτώ. Εάν και δεν το βλέπουµε, παρ’
όλα αυτά είµαστε καλόπιστοι. Είπατε, όµως, κυρία Κατσέλη, ότι
αυτός ο σχεδιασµός θα είναι για µετά το 2012, εάν κατάλαβα
καλά -και λογικό. 

Το κρίσιµο ερώτηµα είναι το εξής: Αυτός ο σχεδιασµός ενι-
σχύεται από αυτά τα µέτρα ή δυσχεραίνεται; Προφανώς και δυ-
σχεραίνεται. Και αυτό καλείστε να απαντήσετε σήµερα. Αυτό
είναι το κρίσιµο ερώτηµα που ταλανίζει την ελληνική κοινωνία.
Είναι δίκαια τα µέτρα; ∆εν είναι δίκαια τα µέτρα. Είναι αποτελε-
σµατικά; ∆εν είναι αποτελεσµατικά. Είναι εγκληµατικά.

Και ακούγοντάς σας, ακούγοντας τον Πρόεδρο της Κυβέρνη-
σης και τον Υπουργό των Οικονοµικών, µου έρχεται στο µυαλό
αυτή η περίφηµη ατάκα του κ. Παπουτσή, του Κοινοβουλευτικού
σας Εκπροσώπου, όταν απευθυνόµενος στον κ. Σαχινίδη, του
είπε: «Γνωρίζετε σε ποια κυβέρνηση είστε Υπουργός;». «Σε ποια
κυβέρνηση έχετε την εντύπωση ότι είστε Υπουργός;», του είπε. 

Κι εγώ θα ήθελα να παραφράσω αυτήν την ατάκα λέγοντας,
ποιας λαϊκής εντολής Κυβέρνηση σχηµατίσατε, κύριε Πρωθυ-
πουργέ; Τι λαϊκή εντολή πήρατε; Μήπως πήρατε λαϊκή εντολή να
συνεχίσετε τα ίδια που έκανε η Νέα ∆ηµοκρατία; Μήπως πήρατε
λαϊκή εντολή σχηµατισµού κυβέρνησης κεντροδεξιάς µε αντι-
πρόεδρο τον κ. Καρατζαφέρη; Και γι’ αυτή τη στήριξη που απλό-
χερα σας χαρίζει ο κ. Καρατζαφέρης, χαίρεστε; Άκουσα τον κ.
Βενιζέλο να προσπαθεί εδώ να εξάρει την υπεύθυνη στάση που
κρατά ο κ. Καρατζαφέρης. 

Νοµίζω ότι οι ψηφοφόροι σας δεν χαίρονται, κύριε Πρωθυ-
πουργέ. Καθόλου δεν χαίρονται, διότι σας έδωσαν εντολή να αλ-
λάξετε πολιτική. 

Και µου κάνει εντύπωση και η αντιπολιτευτική τακτική του κ.
Σαµαρά, που είναι σαν το σκωτσέζικο ντους, µια ζεστό, µια κρύο.
∆εν θα µπω στην ουσία των όσων είπε, γιατί σε πολλά από αυτά
που είπε µπορεί να βρει κάποιος και συµφωνία και διαφωνία. Θα
πω, όµως, ότι είναι οξύµωρο να λέτε στην ελληνική Βουλή ότι
είναι παιδαριώδες σε αυτή την κρίσιµη φάση να κάνουµε αντι-
πολίτευση. ∆ηλαδή, πού πρέπει να πούµε την άποψή µας; Πού
πρέπει να εκπέµψουµε σήµα κινδύνου, εάν όχι στην ελληνική
Βουλή;

Και επειδή ο κύριος Υπουργός των Οικονοµικών διαρκώς απευ-
θύνεται στην Αριστερά µε αλαζονικό, επιτρέψτε µου, ύφος και
µας λέει: «∆ώστε µας» -αυτό που είπε ο κ. Καρατζαφέρης σή-
µερα- «τα δισεκατοµµύρια που χρωστάµε για να έχετε τη δυνα-

τότητα να µιλήσετε κι εσείς», εγώ να σας πω το εξής: Εσείς ήσα-
σταν, κύριε Πρωθυπουργέ, που στις προεκλογικές σας συγκε-
ντρώσεις δεν αφήσατε πόλη για πόλη που να µην πείτε: «Λεφτά
υπάρχουν».

Θα σας πούµε εµείς ότι βεβαίως υπάρχουν λεφτά, αλλά δεν
ψάχνετε να τα βρείτε. Τα ψάχνετε µονάχα στους µικροµεσαίους,
στους χαµηλόµισθους, στους ανθρώπους του µόχθου. 

∆ώδεκα δισεκατοµµύρια η ετήσια φοροδιαφυγή. Οκτώ δισε-
κατοµµύρια η ετήσια φοροκλοπή Φόρου Προστιθέµενης Αξίας.
Οκτώ δισεκατοµµύρια ευρώ οι ταξικές φοροαπαλλαγές των κυ-
βερνήσεων της Νέας ∆ηµοκρατίας και των δικών σας. ∆ύο δισε-
κατοµµύρια για τα υποβρύχια, που µπορεί και να γέρνουν. Έξι
δισεκατοµµύρια, ακούµε, για φρεγάτες. Και ρωτάµε: Έξι δισε-
κατοµµύρια για φρεγάτες; Υπάρχει τέτοια συµφωνία; Και ένας
Θεός ξέρει πόσα εάν φορολογούσατε τράπεζες και µεγάλες
ανώνυµες εταιρείες, τράπεζες που µέσα σε αυτή την κρίση κερ-
δίζουν. Είχαν 3.000.000.000 κέρδη το 2009 µέσα σε περίοδο κρί-
σης. Και την προηγούµενη εβδοµάδα ενεργοποιήσατε το πακέτο
συµφωνίας των 28.000.000.000.

Κύριε Πρωθυπουργέ, σε αυτόν τον πόλεµο µόνο οι άνθρωποι
του µόχθου θα πάνε να πολεµήσουν; Κι επειδή είπατε και το ξα-
ναείπατε ότι συναντήσατε στο δρόµο έναν εργαζόµενο που είπε
να δώσουµε για την πατρίδα το µισθό, σας ερωτώ: Οι άλλοι οι
οποίοι κέρδιζαν και κερδίζουν, δεν σας έχουν πάρει ένα τηλέ-
φωνο; Ξέρουν τα τηλέφωνά σας. Κι εσείς τους ξέρετε. ∆εν είναι
κακό να συζητάτε µαζί τους. Συζητάγατε και προεκλογικά. Είχατε
τραπέζια µαζί τους. ∆εν σας πήρε κανείς τηλέφωνο; 

Και καλά, αυτοί δεν σας πήραν –και αναφέροµαι σε µεγαλοε-
πιχειρηµατίες, σε τραπεζίτες, σε εφοπλιστές. 

Εσείς δεν τους ενοχλείτε καθόλου; ∆εν θα µπουν σε αυτόν τον
πόλεµο όσοι φοροδιαφεύγουν; ∆εν θα µπουν οι τραπεζίτες σε
αυτόν τον πόλεµο; Σε αυτόν τον πόλεµο θα µπουν µόνο οι µι-
σθωτοί; 

Μου λέτε «µα, γιατί λες για τους εφοπλιστές, αφού αφήνουν
κέρδη στη χώρα;». Βεβαίως, αφήνουν κέρδη στη χώρα, φέρνουν
χρήµα, αλλά έχουν και πενήντα οκτώ φορολογικές απαλλαγές
συνολικά και Φόρο Προστιθέµενης Αξίας που δεν καταβάλλεται.
Γιατί; ∆εν πρέπει όλοι να συµβάλουµε σε αυτόν τον πόλεµο;

Φορολόγηση ανωνύµων εταιρειών: Οι ανώνυµες εταιρείες και
αυτές δεν πάνε στον πόλεµο, µόνο οι συνταξιούχοι των 500 ευρώ
πάνε. 

Άθλος βεβαίως και ο νόµος της Νέας ∆ηµοκρατίας, που ούτε
επενδύσεις ούτε θέσεις εργασίας φέρνει, αυτός ο νόµος, ο
οποίος µειώνει τους φορολογικούς συντελεστές, για τις µεγάλες
ανώνυµες εταιρείες. Και βεβαίως, ο φορολογικός συντελεστής
για τις µικρές ΟΕ και τις ετερόρρυθµες εταιρείες, αυξάνεται και
στενάζουν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

‘Ερχοµαι στην Εκκλησία. Άκουσα τον κ. Καρατζαφέρη. Ούτε η
Εκκλησία ετάχθη σε αυτόν τον πόλεµο. Ούτε αυτοί θα έλθουν να
πολεµήσουν µαζί µας. Και το λέω αυτό, διότι σε ετούτη τη Βουλή,
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι προεκλογικά γίνονται όλες εκείνες
οι χαριστικές ρυθµίσεις προς την Εκκλησία, διότι φαίνεται ότι το
παγκάρι έχει και ψήφους. Και βεβαίως, πρέπει να κάτσουµε και
να αναζητήσουµε: Το 2004 η φορολόγηση της εκκλησιαστικής
περιουσίας -η οποία αµέσως µετά καταργήθηκε- ήταν στο 5%.
Πόσο εισέπραξε το κράτος –λέτε- το 2004; Εισέπραξε 6.000.000
ευρώ, την ώρα που η µισθοδοσία των κληρικών, που την ανα-
λαµβάνει εξ ολοκλήρου το δηµόσιο -διότι και αυτοί είναι δηµόσιοι
υπάλληλοι- είναι πάνω από 200.000.000 ευρώ.

Κύριε Καρατζαφέρη, διαρκώς λέτε για τους δηµοσίους υπαλ-
λήλους. Και οι παπάδες δηµόσιοι υπάλληλοι είναι, δεν σας
άκουσα να µιλήσετε ποτέ για αυτούς. Και εδώ επιτέλους είναι
ώριµο το αίτηµα και για την Εκκλησία είναι καλό, ο χωρισµός Εκ-
κλησίας και Κράτους.

Όγδοο θέµα –τέλος πάντων είναι πολλά, αλλά δεν έχω το
χρόνο- οι χρηµατιστηριακές συναλλαγές, κύριε Παπανδρέου.
Εσείς µιλήσατε για αδίστακτους κερδοσκόπους, που δεν κάνουν
τίποτα παρά να τζογάρουν τεράστια ποσά, καθισµένοι στον υπο-
λογιστή τους. Ε, φορολογήστε τους λοιπόν! Οι συναλλαγές που
είναι αφορολόγητες, όπως οι τηλεοπτικές διαφηµίσεις είναι άλλη
µια σκανδαλώδης παραχώρηση, που δόθηκε µεταξύ άλλων και
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στις τράπεζες, στις εταιρείες κινητής τηλεφωνίας, στους εµπό-
ρους αυτοκινήτων, στις µεγάλες εταιρείες τροφίµων. Φορολο-
γήστε τους! 

Έκδοση οµολόγου για εσωτερικό δανεισµό. Αλήθεια, γιατί
αυτή την εκδοχή την προσπερνάτε, αποφεύγοντας κάθε συζή-
τηση; Θα µπορούσε το κράτος να διαθέσει οµόλογα µε επιτόκιο
χαµηλότερο από τις αγορές και υψηλότερο από το επιτόκιο κα-
ταθέσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χρόνος µε πιέζει. Άκουσα και
τον κ. Παπακωνσταντίνου και εσάς, κύριε Πρωθυπουργέ, να συ-
γκρίνετε το έλλειµµα φέτος µε το έλλειµµα πέρσι, το πρώτο δί-
µηνο 2009 µε το πρώτο δίµηνο 2010. Αυτό και αν είναι
δηµιουργική λογιστική! Καθ’ ό,τι πολύ καλά γνωρίζετε, ότι στο
πρώτο δίµηνο του 2010, είναι βεβαίως και το άδικο χαράτσι, τα
τέλη κυκλοφορίας των αυτοκινήτων. Μπορεί να κάνω λάθος,
κύριε Παπακωνσταντίνου, να µε διορθώσετε. 

Εγώ όµως, να δεχθώ ότι πράγµατι µειώνεται το έλλειµµα, που
εγώ επισηµαίνω ότι και αν υπάρξει µείωση θα είναι πρόσκαιρη η
µείωση. Ας δεχθούµε λοιπόν, ότι µειώνεται το έλλειµµα. Όσες
µονάδες µειωθεί το έλλειµµα, άλλες τόσες µονάδες θα µειωθεί
και το εθνικό εισόδηµα. Οπότε, τι θα καταφέρουµε; Θα καταφέ-
ρουµε µια τρύπα στο νερό και πολλές τρύπες στο ζωνάρι του
Έλληνα που το σφίγγει και το σφίγγει και δεν ξέρει που θα πάει.

Σε τρία χρόνια, δεν είπα ότι θα έχουµε ανάπτυξη, κύριε Πρω-
θυπουργέ. Είπα ότι µπορεί να ξεπεράσουµε την κρίση, αλλά µε
τι αποτέλεσµα; Με την κοινωνία ισοπεδωµένη. Αν όµως, µέσα σε
τρία χρόνια έχετε πάει µε τις επιλογές σας τους εργαζόµενους
πενήντα χρόνια πίσω, τότε για να ξαναδούµε σε αυτό τον τόπο δί-
καιη ανάπτυξη, θα πρέπει να περιµένουµε άλλα πενήντα χρόνια,
µέχρι το 2063. Αυτή είναι η πολιτική σας επιλογή; 

Κλείνω γιατί δεν έχω χρόνο. Θα σας πω µονάχα ένα πράγµα:
Ακούστε, κύριοι της Κυβέρνησης. Το κρίσιµο ζήτηµα που συζη-
τάει αυτή τη στιγµή η ελληνική κοινωνία είναι µε ποια επιλογή θα
αντιµετωπίσουµε την κρίση. Κανείς δεν λέει ότι δεν χρειαζό-
ντουσαν µέτρα. Χρειαζόντουσαν όµως, άλλα µέτρα. Τα µέτρα
που πήρατε στις 3 του Μάρτη µας γυρνάν πολλά χρόνια πίσω.
Και το µεγάλο αιτούµενο είναι να πάρετε πίσω αυτά τα µέτρα.
Ακόµα και τώρα προλαβαίνετε. 

Εµείς γι’ αυτό προκαλέσαµε αυτή τη συζήτηση, για να ακούσει
ο ελληνικός λαός. Για να ακούσει ο ελληνικός λαός, ότι πέρα από
αυτή την πρόφαση της εθνικής συναίνεσης κρύβονται επιλογές,
οι οποίες είχαν προδιαγραφεί πολύ πριν από την κρίση. Στον πυ-
ρήνα της Συνθήκης της Λισαβόνας ήταν οι βασικές αυτές επιλο-
γές για τη διάλυση των εργασιακών σχέσεων, τη διάλυση του
ασφαλιστικού, να πληρώσουν δηλαδή, µονόπλευρα οι µισθωτοί
τα βάρη. 

Υπάρχει άλλος δρόµος. Αυτός ο δρόµος όµως απαιτεί ρήξεις,
απαιτεί συγκρούσεις, όχι συναινέσεις µε τον κ. Καρατζαφέρη και
τον κ. Σαµαρά, αλλά ρήξεις µε το µεγάλο κεφάλαιο. Τότε ενδε-
χοµένως να έχετε τη συναίνεση της κοινωνίας, της βάσης του
ΠΑΣΟΚ και της Αριστεράς. 

Εσείς προτιµάτε τη συναίνεση µε τον κ. Καρατζαφέρη. Εµείς
θα προτιµήσουµε τη σύµπραξη µε τις κοινωνικές εκείνες δυνά-
µεις, που είναι και στη βάση του κόµµατός σας, για να ανατρέ-
ψουµε αυτήν την πολιτική και να διεκδικήσουµε µια προοπτική
ελπίδας γι’ αυτόν τον τόπο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει για τη δευ-

τερολογία του ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας ∆ηµοκρατίας και Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, ο κ. Αντώνης Σαµαράς.

Είµαι σίγουρος, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτή τη φορά θα τα πάτε
καλύτερα µε το χρόνο.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):
Παρ’ ότι δεν είναι δυνατόν, θα το κάνω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κάντε ό,τι είναι δυνα-
τόν, λοιπόν. Κάντε το δυνατό.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Ο
κύριος Πρωθυπουργός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπε να

προσέχω, γιατί µόνο ένα πρακτορείο ειδήσεων είπε στο συνέ-
δριο της ΓΣΕΕ ότι βρισκόµαστε ένα βήµα πριν από την αδυναµία
δανεισµού. 

Εγώ δεν νοµίζω ότι φτάσαµε ποτέ σε αυτό το βήµα, αλλά
απλώς για την αλήθεια της υποθέσεως, από το διαδίκτυο, το
«ΒΗΜΑ» on line µε τίτλο: «Η χώρα βρίσκεται ένα βήµα πριν από
την αδυναµία δανεισµού». Το «ΕΘΝΟΣ» on line γράφει το ίδιο, η
«ΑΥΓΗ» on line γράφει το ίδιο, η «CAPITAL GR» γράφει το ίδιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και
Υπουργός Εξωτερικών): Την διαψεύσαµε αµέσως. Το πήραν
από το «REUTERS». 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):
Το διαψεύσατε, αλλά αυτοί το γράψανε. Αυτοί το αναπαρήγαγαν
από το Reuter;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και
Υπουργός Εξωτερικών): ‘Όχι, κύριε Σαµαρά, µην αναπαράγουµε
αυτήν την κουβέντα, γιατί δεν έχει βάση.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):
Όχι, εγώ δεν το αναπαράγω. 

Χαίροµαι που δεν έχει βάση και χαίροµαι που ποτέ η Ελλάδα
δεν βρέθηκε σε αυτήν την περίπτωση.

Θα ήθελα όµως να σας πω ότι γενικά αδικήσατε και το περιε-
χόµενο και το ύφος το δικό µου. Πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, ότι
ήταν πάρα πολύ προσεκτική η οµιλία µου. 

Και εν πάση περιπτώσει θα σας πω κάτι: «Βάζω πλάτη στην Ελ-
λάδα» δεν σηµαίνει ότι είµαι υποχρεωµένος ή ότι είµαστε υπο-
χρεωµένοι ως παράταξη να κλείνουµε τα µάτια µας στις
παραλείψεις σας. «Βάζω πλάτη στην Ελλάδα» πολλές φορές ση-
µαίνει, ότι πρέπει να σας σπρώχνουµε, να σας πιέζουµε να κρα-
τηθείτε προς την ορθή κατεύθυνση ,όταν εσείς πάτε να πέσετε
από την άλλη πλευρά στον γκρεµό. Και αυτό είναι κάτι, το οποίο
είναι θετικό από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας. Και εν πάση
περιπτώσει, ας διδαχτούµε όλοι από τα λάθη µας. Εµείς έχουµε
κάνει την αυτοκριτική µας, από εσάς δεν έχουµε ακούσει να λέτε,
πως έχετε κάνει το οποιοδήποτε λάθος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που σήµερα επιχείρησα
να κάνω είναι να δείξω ότι το Πρόγραµµα Σταθερότητας, το
οποίο έχει αναθεωρηθεί δύο φορές µε πρόσθετα µέτρα, υπο-
βάλλει τον ελληνικό λαό στις µέγιστες θυσίες, µε τις µικρότερες
δυνατές αποδόσεις. 

Η Κυβέρνηση έχει προχωρήσει σε περικοπές του ελλείµµατος
κατά 6,5 µονάδων του ΑΕΠ, δηλαδή περίπου 16.000.000.000
ευρώ, για να πετύχει µείωση του ελλείµµατος, µόνο κατά 4 µο-
νάδες. Μεγιστοποίησε δηλαδή, τις θυσίες για να πετύχει ένα µάλ-
λον περιορισµένο αποτέλεσµα. Και αυτό γιατί συµβαίνει; Θα
ήθελα να το εξηγήσω οικονοµικά, γιατί εν πάση περιπτώσει, τέ-
τοια ώρα είναι χρήσιµο να πούµε και δύο πράγµατα παραπάνω.

Ένα κοµµάτι των θυσιών του ελληνικού λαού πάει στράφι.
Γιατί; Πρώτον, γιατί το ένα µέρος τους το απορροφάει η ύφεση.
Όταν η συσταλτική επιρροή των µέτρων σας προκαλεί µεγαλύ-
τερη ύφεση, τότε το κράτος κερδίζει από τα νέα µέτρα, αλλά ένα
µέρος των κερδών του, το χάνει από τη βαθύτερη ύφεση. Όταν
δηλαδή, αυξάνετε τους φορολογικούς συντελεστές, κερδίζετε
γιατί φορολογείται µεγαλύτερο µερίδιο, αλλά χάνετε γιατί µειώ-
νεται συνολικά η πίτα. Γι’ αυτό και η προσέγγιση δεν µπορεί να
είναι µόνο λογιστική, πρέπει να είναι και οικονοµική. 

∆εύτερον, µε την αντιφατική πολιτική που έχετε ακολουθήσει
στο θέµα της ανόδου των spreads, έχετε οδηγήσει σε αυξηµένο
κόστος δανεισµού.

Έτσι, ένα µέρος της αύξησης των εσόδων αµέσως-αµέσως το
απορροφούν τα αυξηµένα έξοδα, οι δαπάνες για την πληρωµή
των τόκων.

Από την πρώτη στιγµή, εγώ θέλησα να πω ότι η πρόθεσή µας
ήταν να κάνουµε αυτά τα µέτρα για την ελληνική οικονοµία όσο
το δυνατόν λιγότερο επαχθή και πιο ανώδυνα για τον κόσµο. Ζη-
τήσαµε έγκαιρα να πάρετε µέτρα. ∆εν το κάνατε. Σας ζήτησα να
πάρετε ανάσες για την αγορά, να αποφύγουµε τον πρώτο λόγο
αυτής της αυτόµατης διαδικασίας διόγκωσης του ελλείµµατος.
∆εν το κάνατε. Σας είπα να επιβραδύνουµε την ύφεση. ∆εν το
κάνατε. Σας είπα να καταστήσουµε τα µέτρα, που εσείς οι ίδιοι
παίρνετε, πιο αποτελεσµατικά, γιατί δεν έχετε να πάρετε απ’
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αυτόν ο οποίος πια δεν θα έχει εισόδηµα ή, για να το πω σωστά
οικονοµικά, που θα έχει µειωµένο διαθέσιµο εισόδηµα. ∆εν το
κάνετε.

Τέλος, σε ό,τι αφορά τα spreads, θα ήθελα να σας πω ότι προ-
σπαθώ, για να πετύχουµε µια έµπρακτη ευρωπαϊκή στήριξη, που
θα κατεβάσει τα spreads τώρα και το κόστος δανεισµού για τα
επόµενα χρόνια. Ο κύριος Υπουργός των Οικονοµικών –δεν µου
αρέσει να αναφέροµαι στους Υπουργούς σας, κύριε Παπαν-
δρέου- δεν είναι δυνατόν να λέει ότι το Γενάρη του 2009 –αν δεν
το ξέρει, αυτό είναι καταπληκτικό!- τα spreads είχαν ανέβει, η
δική µας, δηλαδή, απόσταση από τη Γερµανία, γιατί θα έπρεπε
να γνωρίζει ότι το Γενάρη του 2009, που έγινε σαφέστερη η
κρίση, πάνω στην κρίση ο κόσµος διεθνώς πήγε και αγόρασε γερ-
µανικά οµόλογα. Έβαλε, δηλαδή, τα χρήµατά του, τις αποταµι-
εύσεις του, τις επενδύσεις του σε γερµανικά οµολόγα. Αγοράζεις
το οµόλογο, ανεβαίνει η τιµή του και την ώρα που ανεβαίνει η
τιµή του οµολόγου, αυτόµατα πέφτει το επιτόκιο. Αυτό, λοιπόν,
είναι κάτι το οποίο έριξε το γερµανικό επιτόκιο και αύξησε τη δική
µας απόσταση από εκείνο. ∆εν είναι εποµένως ορθόν ότι είχε επί
Νέας ∆ηµοκρατίας αυξηθεί η διαφορά των spreads. Αυτό, για
κάποιον που ασχολείται µε τα οικονοµικά, είναι σαφές. Σε ελάχι-
στο διάστηµα ξανανέβηκε και έκλεισε και πάλι η ψαλίδα. Το λέω
αυτό, γιατί είναι εύκολο στην οικονοµία να πετάµε µία κουβέντα
και να λέµε «επί των ηµερών» σας. ∆εν είναι έτσι. Υπάρχουν εξω-
γενείς παράγοντες. 

Πρώτον, θέλω να πω ότι αυτό που έχω προτείνει στην Ευρώπη,
το οποίο θεωρώ ότι ήταν σηµαντικό –και θα είµαι υποχρεωµένος
να προτείνω ανάλογα µε τις εξελίξεις, κύριε Πρόεδρε, για τις
οποίες ήθελα να µε τηρήσετε ενήµερο, προκειµένου και εγώ να
γνωρίζω καλύτερα τις καταστάσεις και την πραγµατικότητα και
να έχω την καλύτερη επιχειρηµατολογία- και το οποίο πρότεινα
ήδη στους Υπουργούς Οικονοµικών είναι το εξής: Να επεκταθεί
για έναν ακόµη χρόνο η αποδοχή των υφισταµένων οµολόγων
του ελληνικού δηµοσίου από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα,
το outstanding debts, δηλαδή το συνολικό υφιστάµενο χρέος.
Έτσι, οι εµπορικές τράπεζες της Ευρώπης, που έχουν στα χαρ-
τοφυλάκιά τους ελληνικά οµόλογα, θα µπορούν να τα καταθέ-
τουν ως εγγύηση στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, για να
φέρουν ρευστότητα. Αυτό ισχύει µέχρι το τέλος του 2010. Πρέ-
πει να τους πιέσουµε να το κάνουν µέχρι το τέλος του 2011. Έτσι,
θα µειωθεί το κίνητρο κερδοσκοπίας επί του υφισταµένου ελλη-
νικού χρέους και θα µειώσει αυτό το πράγµα αυτόµατα τα
spreads. 

Ακόµη, πρότεινα να εγγυηθεί η Ευρώπη µε το µηχανισµό του
συντονισµένου εθελούσιου διµερούς δανεισµού, που ανέφερα
νωρίτερα, δηλαδή του µηχανισµού που έχει προτείνει ο Μπα-
ρόζο, τα νέα οµόλογα που θα βγάλουµε ως το τέλος του χρό-
νου. ∆ηλαδή, να εγγυηθεί για τον κίνδυνο πιθανής µελλοντικής
χρεοκοπίας. Οι εγγυήσεις αυτές δεν απαιτούν να εκταµιευτεί
ούτε ένα ευρώ, αλλά εκτονώνουν άµεσα τις κερδοσκοπικές πιέ-
σεις και θα ρίξουν τα spreads σε σχέση µε τα νέα οµόλογα που
θα θελήσουµε να εκδώσουµε.

Τέλος, πρότεινα εναλλακτικά να υπάρχει µε τον ίδιο µηχανι-
σµό Μπαρόζο άµεση απορρόφηση των νέων πλέον ελληνικών
οµολόγων της φετινής χρονιάς απ’ αυτό το ταµείο του συντονι-
σµένου διµερούς εθελούσιου δανεισµού. Ο συνδυασµός δύο εκ
των τριών αυτών λύσεων που προτείνω, καθιστά εντελώς αχρεί-
αστη κάθε συζήτηση για δική µας προσφυγή στο ∆ιεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο και διασφαλίζει ότι η Ελλάδα θα µπορέσει να
δανειστεί µε πολύ χαµηλότερα επιτόκια. 

Έτσι, βλέπετε, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτή ήταν η διάθεσή µου
εξ αρχής. Θέλησα να προτείνω µια σειρά µέτρων που δίνουν απο-
τελεσµατικότερες δυνατότητες για την Κυβέρνηση από τα µέτρα
που έχουν παρθεί µέχρι τώρα και για να µετριαστεί η ύφεση στο
εσωτερικό και το πώς µας βλέπουν στο εξωτερικό, αλλά και για
να πέσουν τα επιτόκια που είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα. Εάν
δεν συµπληρώσετε το πρόγραµµά σας µε τέτοιες πολιτικές, θα
πέσει η Ελλάδα –σας το επαναλαµβάνω- στο φαύλο κύκλο της
ύφεσης. ∆ηλαδή, θα υπάρχουν µεγαλύτερο έλλειµµα, σκληρό-
τερα µέτρα, χειρότερη ύφεση. Και αυτή είναι η συνταγή για κα-
ταστροφή στην οικονοµία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Προέδρου της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας)

∆εν πρόκειται να µπω σε βαθύτερες ευθύνες για το σηµερινό
χάλι. Σας τόνισα µόνο ότι η οικονοµία είναι κατά το ήµισυ ψυχο-
λογία. Εσείς αυτήν την ψυχολογία, µε τους Τιτανικούς και τα
άλλα θέµατα, πολλές φορές την παραλύσατε και έτσι έβλεπαν
στο εξωτερικό µε επιφύλαξη τα ελληνικά χρεόγραφα. Σε τέτοιες
περιπτώσεις καµµία φορά, κύριε Πρόεδρε, όπως το έγραψε µία
ξένη εφηµερίδα την Παρασκευή, αν δεν κάνω λάθος, «η σιωπή
είναι χρυσός». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου της Νέας ∆ηµοκρατίας)

Θα ήθελα να πω ένα πράγµα µόνο -γιατί θέλω να είµαι εντάξει
µε τον κύριο Πρόεδρο στο θέµα του χρόνου- όχι απολύτως σχε-
τικό µε το θέµα της οικονοµίας, αλλά νοµίζω ότι είναι σηµαντικό.
Ενώ σε όλα τα άλλα µπορούµε να διαφωνούµε, στα εθνικά και
ιδιαίτερα στα ελληνοτουρκικά ζητήµατα πρέπει να είµαστε µια
γροθιά και να υπενθυµίζουµε µε κάθε τρόπο, σε κάθε ευκαιρία
και µε όλους τους τόνους ότι η δύσκολη οικονοµική συγκυρία
δεν συνεπάγεται αποτρεπτική αδυναµία της χώρας µας. Η
ένταση και η πίεση που τελευταία δεχόµαστε στο Αιγαίο, κύριε
Παπανδρέου, πρέπει να απαντηθούν ακαριαία και ψύχραιµα, δι-
πλωµατικά και επιχειρησιακά, διµερώς και διεθνώς. Η Ελλάδα
οφείλει να δηλώσει και να δείξει πως τέτοιες προκλήσεις δεν θα
µείνουν αναπάντητες. Η Τουρκία εγείρει µονοµερείς διεκδική-
σεις, επιδιώκει και παρενοχλεί ακόµα και τα πτητικά µέσα του
FRONTEX, θέτει σε κίνδυνο την ασφάλεια των πτήσεων, διακιν-
δυνεύεται µία κλιµάκωση από ένα τυχαίο συµβάν και οφείλουµε
σε αυτές τις περιπτώσεις να απαντάµε όλοι µαζί: «Καµµία υπο-
χώρηση, καµµία διαπραγµάτευση και καµµία ανοχή σε θέµατα
εθνικής κυριαρχίας».

Κύριε Παπανδρέου, πιστεύω ότι η µεγάλη διαφορά των κοµ-
µάτων µας είναι διαφορά ευθύνης και υπευθυνότητας που έχει
µέχρι στιγµής επιδειχθεί. Τούτη την ώρα που ζητάτε συναίνεση
από εµάς, είδατε ότι µε το δικό µας τρόπο του σκέπτεσθαι και µε
τη δική µας πολιτική σας την δίνουµε, ιδιαίτερα αυτήν την εβδο-
µάδα. Προ των εκλογών, το ΠΑΣΟΚ έλεγε σε όλα «όχι», αρνή-
θηκε για την ίδια την παγκόσµια κρίση ότι υπάρχει καν, στα
διεθνή µέσα και φόρα διέσυρε την Ελλάδα, στο εσωτερικό τον
ελληνικό λαό τον παραπλάνησε µε το «υπάρχουν χρήµατα». Σή-
µερα εγώ συναινώ για τον τόπο, θα αγωνιστώ στην Ευρώπη, θα
υπηρετήσω την αλήθεια. Εποµένως, η «συγγνώµη» προς τον ελ-
ληνικό λαό πρέπει να είναι δική σας και όχι δική µας. Ανεξάρτητα
όµως από αυτό, να ξέρετε ότι εµείς το χρέος µας θα το κάνουµε
και την Ελλάδα δεν θα την αφήσουµε να χρεοκοπήσει.

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στο σηµείο αυτό έχει ζητήσει το λόγο για µία παρέµ-
βαση ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Παπακωνσταντίνου.

Κατά τον Κανονισµό το δικαιούστε, κύριε Παπακωνσταντίνου,
αλλά παράκλησή µου είναι αντί για πέντε λεπτά, να σας δώσω
τρία λεπτά και θα σας παρακαλούσα µέσα στα τρία λεπτά να ολο-
κληρωθεί η παρέµβασή σας, γιατί περιµένουν για τη δευτερολο-
γία τους και οι Αρχηγοί των άλλων κοµµάτων.

Το λόγο έχει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Παπακωνσταντίνου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Οικονοµικών):

Ευχαρίστως να διευκολύνω, κύριε Πρόεδρε, παρότι δεν είχα ξε-
περάσει το χρόνο µου κατά τη διάρκεια της πρωτοµιλίας µου. 

Κατά τη διάρκεια της απουσίας µου από την Αίθουσα, ζήτησε
το λόγο ο κ. Μαρκόπουλος, απαντώντας σε µία δική µου ανα-
φορά και έτσι θα ήθελα να κάνω µία διευκρίνιση και να απα-
ντήσω. Απ’ ό,τι µου µετέφεραν οι συνάδελφοι, ο κ. Μαρκόπουλος
έκανε µία διευκρίνιση, σχετικά µε τη συγκεκριµένη µη έκδοση
απόδειξης. Χαίροµαι ιδιαίτερα, εαν είναι έτσι τα πράγµατα. Υπο-
θέτω πως θα ζητήσει και επανόρθωση από την εφηµερίδα και το
συγκεκριµένο κατάστηµα το οποίο τον εξέθεσε. 

Εγώ έκανα µία γενική παρατήρηση, γιατί νοµίζω πως εδώ
έχουµε µία ιδιαίτερη ευθύνη, όλοι µας, σε µία µεγάλη προσπά-
θεια, που είναι η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής, να παίρ-
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νουµε απολύτως στα σοβαρά αυτά τα οποία λέµε σε αυτήν την
Αίθουσα και εµείς ως Κυβέρνηση, αλλά και η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση και κάθε άλλο κόµµα εδώ. Η φοροδιαφυγή δεν είναι τί-
ποτα άλλο από κλοπή από την τσέπη του Έλληνα
φορολογούµενου και ως τέτοια πρέπει να αντιµετωπίζεται. Γι’
αυτό περνάµε το νοµοσχέδιο για την αντιµετώπιση της φορο-
διαφυγής και γι’ αυτό κάνει η Κυβέρνηση τις προσπάθειες που
κάνει. Και σε αυτό ζητά τη στήριξη και την αρωγή των Ελλήνων
πολιτών και πολύ περισσότερο βεβαίως, των πολιτών που έχουν
και το προνόµιο να βρίσκονται σε αυτήν την Αίθουσα.

∆ύο σύντοµες παρατηρήσεις, κύριε Πρόεδρε, η µία σχετικά µε
την τοποθέτηση-δευτερολογία του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ. Προ-
σπερνώ τον επιθετικό προσδιορισµό περί αλαζονείας. Αυτό νο-
µίζω πως το χαρακτηρίζει κάποιος έτσι ή αλλιώς. Εγώ θα ήθελα
να σταθώ σε µία φράση σας, αν µου επιτρέπετε. Είπατε «όσες
µονάδες µειωθεί το έλλειµµα, άλλες τόσες θα µειωθεί το εθνικό
εισόδηµα». Θα µου επιτρέψετε να πω πως πρόκειται για µία εξαι-
ρετικά επικίνδυνη θέση. ∆ηλαδή όσες µονάδες αυξηθεί το έλ-
λειµµα, τόσο θα αυξηθεί και το εθνικό εισόδηµα; Αυτό θέλουµε;
Θέλουµε µία χώρα, η οποία θα παράγει ελλείµµατα και όχι ανά-
πτυξη; Τα υψηλά ελλείµµατα σκοτώνουν την ανάπτυξη. Τα χα-
µηλά ελλείµµατα δηµιουργούν ανάπτυξη, γιατί βάζουν τη χώρα
µε βιώσιµα οικονοµικά σε ένα δρόµο σταθερότητας αλλά και
προοπτικής. 

Τέλος, επειδή ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας αναφέρ-
θηκε σε κάτι το οποίο είπα και έκανε σύγκριση ανάµεσα στον Ια-
νουάριο του 2009 και του 2010. Καταρχάς, να διορθώσω ως προς
το ότι τα γερµανικά spreads δεν πέφτουν, είναι η µονάδα ανα-
φοράς. Άρα, εγώ απλώς σύγκρινα τη µονάδα αναφοράς του ελ-
ληνικού οµολόγου σε σχέση µε το γερµανικό bund το 2009 και σε
σχέση µε το γερµανικό bund το 2010. ∆εν έκανα τη σύγκριση επι-
τοκίων, παρ’ ότι θα µπορούσα να το κάνω και αυτό και εκεί θα
φαινόταν ότι η διαφορά των επιτοκίων ανάµεσα στα δύο χρόνια
είναι εξαιρετικά θετική για την παρούσα συγκυρία, παρά τις δυ-
σκολίες που έχει η σηµερινή Κυβέρνηση. 

Τέλος, µιλήσατε για την επέκταση ενός χρόνου στη δυνατό-
τητα της ΕΚΤ να δέχεται ελληνικά οµόλογα. Παραβιάζετε ανοι-
χτές θύρες. Ήδη, η ΕΚΤ έχει δείξει τη διάθεσή της να πάει σε
αυτή την κατεύθυνση και εµείς το έχουµε θέσει αυτό πολλές
φορές, γιατί πράγµατι πρέπει να διευκολυνθεί η χρηµατοδότηση
των ελληνικών τραπεζών. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):
Είναι θετικό που το είπα και εγώ, κύριε Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Οικονοµικών):
Να είστε σίγουρος για ένα πράγµα. Η ελληνική οικονοµία το,
2010, θα διαψεύσει τις απαισιόδοξες προβλέψεις για την ανά-
πτυξη. Και αυτό γιατί όσο µειώνεται το έλλειµµα και όσο τα µέτρα
τα οποία παίρνουµε, για να στηρίξουµε την οικονοµία, τα µέτρα
για την απελευθέρωση της επιχειρηµατικότητας, πιάνουν τόπο
τόσο θα επανέλθει δυναµικά η ανάκαµψη. Και θα το δούµε αυτό
στα στοιχεία, όσο θα προχωράει το έτος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε τον κ.

Παπακωνσταντίνου. Πράγµατι ορθώς κάνατε αυτή την τοποθέ-
τηση, κύριε Υπουργέ, γιατί ο κ. Μαρκόπουλος είχε αισθανθεί εαυ-
τόν θιγµένο. Είδα και εγώ την απόδειξη. Έχει ένα ελάττωµα όµως
η απόδειξη. Το «Βουλευτής» το έγραψε ο εκδών την απόδειξη
και το κατάστηµα µε «φ». Τουλάχιστον να µάθει ορθογραφία. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):
Στα αρχαία το «φ» είναι της αρµονίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει για τη δευ-
τερολογία της η Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας...

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κύριε Πρό-
εδρε, παρακαλώ το λόγο. 

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Με
συγχωρείτε, αλλά δεν είναι κατάσταση αυτή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Όχι, κύριε Τσίπρα. Το
λόγο έχει η κυρία Παπαρήγα. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κύριε Πρό-
εδρε, απευθύνθηκε σε µένα προσωπικά ο κύριος Υπουργός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει η Πρόε-
δρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας και Γενική Γραµµατεύς της
Κεντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Παπαρήγα. 

Ορίστε, έχετε το λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-

κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Το
«επί προσωπικού» έχει γίνει µία εφεύρεση τώρα. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Μα, ανα-
φέρθηκε σε µένα, ο Υπουργός, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Τον Κανονισµό εφαρ-
µόζουµε. Οι αναφορές που γίνονται εδώ είναι πολιτικές αναφο-
ρές, είναι πολιτικές κρίσεις. Μη θεωρήσετε και εσείς εαυτόν
θιγµένο γιατί έγινε µία αναφορά σε σχέση µε διάφορα πράγµατα
που είπατε. Άλλη ήταν η περίπτωση εκεί, µε την απόδειξη κ.λπ.
του κ. Μαρκόπουλου.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κάνετε δια-
κριτική µεταχείριση του Κανονισµού. ∆ώσατε το λόγο στον κ.
Καρατζαφέρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εάν ερµηνεύουµε µε
αυτό τον τρόπο κάθε αναφορά που κάνουµε σε ό,τι έχει πει ο
προηγούµενος, σε ό,τι θα πει ο επόµενος προς εµάς, τότε δεν θα
κάνουµε άλλο παρά να κάνουµε αναφορές επί προσωπικών θε-
µάτων. ∆εν είναι έτσι. Πολιτικός διάλογος γίνεται, κρίσεις γίνο-
νται, κριτική γίνεται. 

Ορίστε, κυρία Παπαρήγα, έχετε το λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-

κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Κα-
ταλαβαίνω, πολύ καλά τι σηµαίνει το περιεχόµενο: «Ζητάτε
αποδείξεις από παντού, κόβετε αποδείξεις παντού». Εδώ, όµως,
υπάρχει ένα ζήτηµα. Πρέπει να χτίσουµε το αφορολόγητο. Η
∆ΕΗ δεν µπαίνει. Οι τηλεπικοινωνίες δεν µπαίνουν. Τα µεταφο-
ρικά µέσα δεν µπαίνουν. Το νερό δεν µπαίνει. Τι αποδείξεις
έχουµε; Γίνεται, λοιπόν, µία ολόκληρη εκστρατεία για τις απο-
δείξεις και αυτά τα βασικά τα οποία και πρέπει να τα πληρώ-
νουµε, γιατί αν δεν τα πληρώσουµε το σπίτι δεν µπορεί να
λειτουργήσει και έχουµε αποδείξεις που δεν µπορούν να κατα-
τεθούν. Και µία σειρά άλλα πράγµατα. Τι αποδείξεις, δηλαδή,
πρέπει να φέρουµε; Για λίφτινγκ; Για spa; Τι; Και αν για ένα χρόνο
ή δύο χρόνια δεν αρρωστήσουµε να πάµε να πληρώσουµε, γιατί
το δηµόσιο σύστηµα υγείας δεν µας καλύπτει και εκατό τοις
εκατό, σηµαίνει ότι δεν µπορούµε να χτίσουµε αφορολόγητο. 

Στην πραγµατικότητα αυτό που γίνεται είναι ότι φορολογείται
και το κατώτατο όρο φτώχειας. ∆ιότι όταν µόνο το 6.000 είναι
αφορολόγητο και από το 6.000 και πάνω πρέπει να χτίσεις αφο-
ρολόγητο, φορολογούνται και αυτοί περισσότερο που είναι λίγο
πάνω από το όριο φτώχειας. ∆ηλαδή εάν έχεις 13.000 εισόδηµα
το χρόνο, δεν είσαι φτωχός. 

Εν πάση περιπτώσει, είπα από την αρχή ότι δεν θα µπούµε σε
λεπτοµέρειες. Θα τα πούµε άλλωστε και στο φορολογικό, αλλά
δεν µπορούµε να πούµε ότι εδώ υπάρχει κίνηµα για αποδείξεις.
Ε, λοιπόν, όλες οι αποδείξεις πρέπει να µπουν όχι στα τεκµήρια
διαβίωσης, ότι έχω εισόδηµα, πρέπει να µπουν στα υποχρεωτικά
και αναγκαστικά έξοδα που απαλλάσσεσαι εκατό τοις εκατό και
όχι ένα µέρος. 

Έγινε εδώ πολύς λόγος για πόλεµο. Πόλεµο, λέει ο κ. Παπαν-
δρέου και συζήτηση από τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
για το πώς θα συνεισφέρουµε, ότι πρέπει να είναι δίκαιη η συ-
νεισφορά στον πόλεµο. Εµείς δεν υιοθετούµε τον όρο. Υπάρχει
πόλεµος που γίνεται εναντίον της Ελλάδας, ή η Ελλάδα βρίσκε-
ται σε πόλεµο. Υπάρχει οικονοµική καπιταλιστική κρίση και από
αυτή την άποψη εµείς θεωρούµε ότι υπάρχει πολεµική επίθεση,
πόλεµος που εξαπολύεται εναντίον των εργαζοµένων. Οι επιχει-
ρηµατίες δεν βρίσκονται σε πόλεµο. Έχουν δυσκολίες για να
αναπαράγουν το κέρδος, να πουλήσουν εµπορεύµατα, να πραγ-
µατοποιήσουν κέρδη. Εδώ δεν µιλάµε εµείς για ένα πόλεµο που
πρέπει να συνεισφέρουν περισσότερο οι επιχειρηµατίες και λι-
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γότερο οι εργαζόµενοι. 
Για µας υπάρχει το εξής. Εξαπολύεται ακόµα µεγαλύτερος πό-

λεµος εναντίον των εργαζοµένων και οι εργαζόµενοι πρέπει να
απαντήσουν µε πόλεµο. Ο κ. Σαµαράς το είπε καθαρά: «Φοβάµαι
τις κοινωνικές συγκρούσεις. Κάντε τα πράγµατα λίγο πιο µαλακά
για να µην έχουµε κοινωνικές συγκρούσεις». Εµείς φοβόµαστε
αν δεν γίνει κοινωνική αντιπαράθεση και αν το λαϊκό κίνηµα δεν
προχωρήσει σε λογική σύγκρουσης µε την κυρίαρχη πολιτική και
στο κοινωνικό και στο πολιτικό επίπεδο. Αν δεν έχουµε όξυνση
της κοινωνικής αντιπαράθεσης τότε ο λαός θα ηττηθεί και θα ητ-
τηθεί για πολλά χρόνια. Τουλάχιστον εµείς ξεκαθαρίζουµε αυτό
το ζήτηµα. Γιατί έχουµε κατηγορηθεί ότι µας ενδιαφέρει να οξύ-
νονται τα προβλήµατα για να υπάρχει η αντιπαράθεση από την
πλευρά του λαού. Ίσα-ίσα τα προβλήµατα έτσι και αλλιώς θα
οξύνονται γιατί η στρατηγική είναι τέτοια και ακριβώς όσο οξύ-
νονται τα προβλήµατα και ο λαός δεν αντιδρά, τότε ο λαός θα
υποκύψει, θα ενσωµατωθεί και θα ηττηθεί. Στο δρόµο της πάλης
ο λαός µπορεί και να επιλύσει κάποια προβλήµατα ή να ανακου-
φιστεί και η µονόπλευρη αντιµετώπιση, η όξυνση των προβλη-
µάτων χωρίς αγώνα, αυτό πραγµατικά φέρνει απογοήτευση και
γενική ηττοπάθεια. 

Αλλά εδώ –και δεν µου προκαλεί έκπληξη- ακούσαµε τον κ.
Τσίπρα να χρησιµοποιεί ορισµένες απαγορευµένες λέξεις και
όρους εδώ και κανένα χρόνο, όπως «προλεταριάτο». ∆εν είναι
ξεπερασµένη αυτή η λέξη; 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Γιατί εσείς
έχετε τη προνοµιακή µεταχείριση...

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Όχι,
εµείς δεν το χρησιµοποιούµε έτσι ακριβώς. ∆εν είναι της ώρας να
αναλύσω το «προλεταριάτο», σύγκρουση και ρήξη µε το κεφά-
λαιο. Αυτό δείχνει το εξής πράγµα. ∆είχνει πόσο έχει ωριµάσει
αντικειµενικά η ανάγκη ριζικής αλλαγής και ανατροπής των δυ-
νάµεων του κεφαλαίου. Αλλά και από την άλλη µεριά δείχνει και
την ευελιξία και την προσαρµοστικότητα αυτού του κόµµατος
που δεν πιστεύει και δεν θέλει αυτή την πραγµατική ρήξη. ∆είχνει
ακριβώς ότι τα πράγµατα ωριµάζουν αντικειµενικά και ότι φο-
βούνται ένα κίνηµα το οποίο, αν θέλετε, δεν θα πέφτει εύκολα
στη λούµπα: «αναθεώρηση της Συνθήκης του Μάαστριχτ», «ανα-
θεώρηση του Συµφώνου Σταθερότητας», «επανασυγκρότηση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης», αλλά αργά ή γρήγορα, δεν µπορώ να
προβλέψω το διάστηµα, θα υπάρξει συνείδηση αυτού που λέµε
ανατροπής της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αυτή δεν µπορεί να γίνει αυτόµατα σε όλες τις χώρες και το ζή-
τηµα της αποδέσµευσης, που φαίνεται ουτοπικό σήµερα είτε
προκαλεί φόβο, ότι θα γίνει αντικειµενική και αναγκαστική επι-
λογή για το ίδιο το κίνηµα, αν δεν θέλει να ηττηθεί κατά κράτος
και για πάρα πολλά χρόνια να µην µπορεί να σηκώσει κεφάλι. 

Τέλος, δεν µας ικανοποίησε η όποια διάψευση έκανε ο Πρω-
θυπουργός γύρω από το θέµα του Αιγαίου που θέσαµε και τα
άλλα. Είπε το εξής πράγµα, το αυτονόητο, ότι: «Εµείς δεν πρό-
κειται να παραιτηθούµε από την υπεράσπιση της άµυνας της
χώρας». Εγώ σας λέω ότι θα παρουσιαστεί αυτή η συµφωνία αν
τελικά γίνει, δροµολογείται, ίσως, επισφραγιστεί και µε τον ερ-
χοµό του κ. Ερντογάν στην Ελλάδα…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και
Υπουργός Εξωτερικών): Κυρία Παπαρήγα, δώστε µου κάποια
στοιχεία. Λέτε πράγµατα αλλά δεν έχετε αποδείξεις. 

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Θα
σας απαντήσω. Εγώ σας είπα έγινε δηµοσίευµα, δεν έχει δια-
ψευστεί. Μα σας εξήγησα. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Βεβαίως και έχει διαψευσθεί. 
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-

κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Αφή-
στε µε να ολοκληρώσω, σας παρακαλώ, κύριε Κακλαµάνη. ∆εν
έχετε το πλεονέκτηµα, επειδή κάποτε ήσασταν Πρόεδρος στη
Βουλή, να παρεµβαίνετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Κακλαµάνη, ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός έθεσε ένα ερώτηµα στην κ. Παπαρήγα. 

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Εγώ
θα απαντήσω πάνω σ’ αυτό το θέµα. Οποιαδήποτε συµφωνία
γίνει θα εµφανιστεί ότι αυτή προστατεύει καλύτερα την άµυνα
της χώρας. Εγώ λέω να το πιστέψετε κιόλας. 

Τότε βάζουµε τα εξής ζητήµατα. Τι έχει προηγηθεί; Αυτό και η
Νέα ∆ηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ το ξέρει και το ξέρουµε όλοι. Στις
13 Σεπτέµβρη 2002, η τότε κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ έδωσε µέσω
της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας τη συγκατάθεσή της στο
ευρωπαϊκό σχέδιο κατάργησης και ενοποίησης του FIR των ευ-
ρωπαϊκών χωρών, µε στόχο την κεντρική διαχείριση της εναέριας
κυκλοφορίας στην Ευρώπη από το Πρίντεζι της Ιταλίας. Αν αυτό
δεν αποτελεί πάτηµα για να αντιµετωπιστεί και το ζήτηµα µε το
FIR στο Αιγαίο, πείτε το. Μακάρι να διαψευστούµε. Καµµία αντίρ-
ρηση. 

Η Ελληνική Κυβέρνηση, αποδέχθηκε τον Σεπτέµβρη του 2004
την τροποποίηση σχετικού κειµένου του ∆ιεθνούς Οργανισµού
Πολιτικής Αεροπορίας, που αφορούσε την αρµοδιότητα έρευνας
και διάσωσης. Αποδέχθηκε την διαγραφή του όρου «όρια» από το
σχετικό κείµενο, που αναφέρεται στα όρια έρευνας και διάσω-
σης, µε αποτέλεσµα να πάψει να ισχύει η ταύτιση των ορίων
έρευνας και διάσωσης στο διεθνή χώρο του Αιγαίου µε τα όρια
του FIR. 

Κοιτάξτε να δείτε. Ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι στις διεθνείς
συνθήκες, λέξη προς λέξη, εδώ πρέπει να ελέγχει κανείς και τη
µετάφραση, γιατί από γλώσσα σε γλώσσα κάτι µπορεί να αλλά-
ξει. 

Τον Νοέµβριο του 2003, στο πλαίσιο του ∆ιεθνούς Οργανισµού
Πολιτικής Αεροπορίας για τους αεροδιαδρόµους οι οποίοι διέρ-
χονταν από το FIR Αθηνών και Κωνσταντινούπολης, η Ελλάδα δέ-
χθηκε την κατάργηση του ελληνικού αεροδιαδρόµου, που
διερχόταν από χαµηλό ύψος από τη Λήµνο και που αποτελούσε
«εµπόδιο» για την παράνοµη είσοδο τουρκικών µαχητικών στο
βόρειο και κεντρικό Αιγαίο. 

Θα µου πείτε αυτό αφορά την Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπο-
ρίας. Εµείς λέµε ότι η ηγεσία της Τουρκίας όλα αυτά νοµικά, θε-
σµικά µπορεί να τα αξιοποιήσει. Ξέρετε καλύτερα από εµάς πως
-αν θέλετε- χωρίς πρόθεση, αν σου ξεφύγει ένας πολιτικός όρος,
µπορεί να την έχεις πατήσει, χωρίς πρόθεση. Θυµάστε όταν συ-
ζητείτο το σχέδιο Ανάν, πόση συζήτηση γινόταν, για τα δύο µέρη
του ενιαίου οµόσπονδου κράτους, αν θα τα πείτε µε τον ένα όρο
ή µε τον άλλο, που οι Βρετανοί τα ερµηνεύουν έτσι, οι Αµερικα-
νοί τα ερµηνεύουν αλλιώς. Τα ξέρετε αυτά. 

Έχουµε παραβιάσεις, συστηµατικά, πάνω στη γραµµή που
ταυτίζεται µε τον 25ο Μεσηµβρινό. Εµείς δεν θα απαντήσουµε
«τα όπλα παρά πόδας» και να πάτε να κάνετε Μικρασιατική Εκ-
στρατεία. Είµαστε οι τελευταίοι που θα θέλαµε ένα τέτοιο πό-
λεµο, να χύνει το αίµα του ο ελληνικός και ο τούρκικος λαός για
τη διανοµή των αγορών. Θέλουµε και παραθέλουµε ειρηνική συµ-
βίωση και αντιµετώπιση των ζητηµάτων µε όλες τις γειτονικές
χώρες. Είµαστε οι τελευταίοι που θα είµαστε υπέρ ενός τέτοιου
πολέµου. Κι αν γίνει ένας τέτοιος πόλεµος θα πρέπει να µετα-
τραπεί σε κάτι άλλο και από την πλευρά του ελληνικού λαού και
από την πλευρά του τουρκικού λαού. 

Αυτό δε σηµαίνει ότι θα παραγνωρίσουµε, ότι ζούµε σε µία –
κυριολεκτικά- ζούγκλα, σε µία περιοχή που αµφισβητούνται σύ-
νορα, σε µια περιοχή όπου σήµερα µπορεί να κάνουµε µια καλή
συµφωνία µε την Τουρκία -και εµείς θέλουµε µια καλή συµφωνία
, δεν θέλουµε πόλεµο µεταξύ µας, ούτε σοβινισµούς κ.λπ., να πά-
ρουµε την Κόκκινη Μηλιά και κάτι τέτοια που µερικοί λένε- αλλά
από την άλλη µεριά αυτές οι συµφωνίες µπορεί να είναι προσω-
ρινές. Από αυτή την άποψη έχετε την ευθύνη να διαφυλάσσετε
όλα αυτά, και τα όρια και τα σύνορα, που ξέρουµε ότι έχουν κα-
ταργηθεί στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ. 

Κοιτάξτε να δείτε, εµείς δεν θέλουµε να εξάψουµε έναν πα-
τριωτισµό, ο οποίος µπορεί να οδηγήσει σε εθνικισµό, σε σωβι-
νισµό και δεν ξέρω σε τι άλλο. Θα δηµιουργήσει προβλήµατα και
στη Θράκη και στην Κύπρο και αλλού. 

∆εν έχουµε καµµία τέτοια διάθεση και είµαστε πάρα πολύ προ-
σεκτικοί στο ανέβασµα των τόνων, αλλά δεν µπορούµε να µην
βλέπουµε έναν πραγµατικό κίνδυνο. ∆ιότι, αυτή την στιγµή γρά-
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φτηκε σε µία εφηµερίδα συγκεκριµένη -πολύ δύσκολα εµείς θα
φέρουµε άρθρα εφηµερίδων- πρέπει να σας πω όµως ότι ο δη-
µοσιογράφος µέχρι τώρα δεν έχει διαψευστεί σε µία σειρά από
τέτοια θέµατα που έχει φέρει και µε την οποία διαφωνούµε πο-
λιτικά. 

Η εφηµερίδα είναι µια εφηµερίδα, που γενικά στηρίζει την Κυ-
βέρνηση και η διάψευση δεν ήταν ουσιαστική από την πλευρά
του κ. Βενιζέλου. Αντίθετα, στις επόµενες ηµέρες έρχεται η συµ-
µετοχή στην αντιπυραυλική άµυνα. Μα και µόνο η συµµετοχή
στην αντιπυραυλική άµυνα σηµαίνει κατάργηση των εθνικών
ορίων στο Αιγαίο. 

Τα σύνορα στο Αιγαίο δεν υφίστανται για το ΝΑΤΟ. Ε, αυτό
µας απασχολεί, όχι γιατί είµαστε γενικά εναντίον του ΝΑΤΟ, αλλά
γιατί όσο θα υπάρχει εθνικρατική οργάνωση, όσο θα υπάρχουν
ξεχωριστά κράτη, όσο θα υπάρχει η πάλη για τις αγορές, τα σύ-
νορα έχουν την αξία τους. Κάποτε µπορεί να καταργηθούν τα
σύνορα, αλλά δεν θα τα καταργήσουν οι λαοί. 

Σήµερα υπάρχουν σύνορα και εµείς δε θέλουµε να εκχωρή-
σουµε τίποτα. ∆εν λέω ότι κάποιοι µέσα στη Βουλή θέλουν, αλλά
στο όνοµα της παγκοσµιοποίησης και του κοσµοπολιτισµού µπο-
ρεί να υποστούµε και αυτό και αύριο να εµπλακούµε σε πόλεµο.
Και σε έναν τέτοιο ιµπεριαλιστικό πόλεµο δε θέλουµε συµµετοχή
για τις αγορές. Πώς να το κάνουµε; Αλλά δε µπορούµε να ανε-
χθούµε οτιδήποτε απειλεί την εδαφική ακεραιότητα της χώρας
µας, ούτε για την συνδιαχείριση των πετρελαίων ούτε για τίποτα.
∆εν είναι ζήτηµα επίδειξης πατριωτισµού. Άλλωστε, εµείς υπό-
στηρίζουµε ότι ο πατριωτισµός δεν είναι ενιαίος, δεν υπάρχει ενι-
αία αντίληψη για τον πατριωτισµό. Εµείς είµαστε µε την µια
αντίληψη.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε την κ.
Παπαρήγα.

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε του ΛΑΟΣ, πριν σας δώσω
το λόγο για τη δευτερολογία σας, για να κλείσουµε µετά µε την
τριτολογία του κυρίου Πρωθυπουργού, να κάνω µία ανακοίνωση
προς το Σώµα.

Όλοι οι Βουλευτές του Ελληνικού Κοινοβουλίου και οι Ευρω-
βουλευτές συµµετέχουν και εισφέρουν στο δηµιουργηθέντα Λο-
γαριασµό Αλληλεγγύης για απόσβεση του δηµοσίου χρέους,
είναι ο γνωστός λογαριασµός που σε συνεννόηση µε την Τρά-
πεζα της Ελλάδος έχει δηµιουργηθεί στην προσπάθεια µιας κι-
νητοποίησης ολόκληρου του Ελληνισµού. Συµµετέχουν στο
λογαριασµό αυτό µε το ποσό των 900.000 ευρώ συνολικά, ήτοι
κάθε Βουλευτής και Ευρωβουλευτής συµµετέχει µε 2.800 ευρώ
από τις κρατήσεις της βουλευτικής αποζηµίωσης των Βουλευ-
τών και Ευρωβουλευτών, που γίνονται για την αντιµετώπιση εκτά-
κτων αναγκών.

Η σχετική απόφαση ελήφθη από τη ∆ιάσκεψη των Προέδρων,
στη συνεδρίαση της Πέµπτης, και είναι µία ακόµη συµβολή των
Βουλευτών και Ευρωβουλευτών στην αντιµετώπιση των εξαιρε-
τικών δυσκολιών, που περνάει η οικονοµία της πατρίδας µας.

Επίσης, σας γνωστοποιώ ότι µε απόφαση του Προέδρου τη
Βουλής, δηλαδή µε απόφασή µου, διατίθεται το ποσό του
1.100.000 ευρώ από τον Προϋπολογισµό της Βουλής, για την ενί-
σχυση του λογαριασµού αυτού, ποσό που προέρχεται από πε-
ραιτέρω περικοπές στον Προϋπολογισµό της Βουλής. 

Θυµίζω ότι είχαµε, ήδη, επιτύχει 20.000.000 σε περικοπές
µέχρι πριν από µερικές εβδοµάδες, αλλά πάντα βρίσκεται τρόπος
για ακόµη µεγαλύτερες περικοπές και εξοικονοµήθηκε αυτό το
ποσό, το οποίο θα διαθέσουµε στο Λογαριασµό για την από-
σβεση του δηµοσίου χρέους. 

∆ηλαδή Βουλευτές και Βουλή καταθέτουν ως ελάχιστη πρώτη
συµβολή τους σ’ αυτή την πανεθνική προσπάθεια και στην κα-
τεύθυνση συµβολής στην αντιµετώπιση του δηµόσιου χρέους,
ποσό 2.000.000 ευρώ. 

Το λόγο έχει τώρα για τη δευτερολογία του ο…
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-

κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Έχουµε µία διαφωνία…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆εν είπα οµοφώνως.
Είπα ότι στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων απεφασίσθη. 

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-

κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Εί-
πατε, όλοι οι Βουλευτές του Κοινοβουλίου. ∆εν συµφωνούµε
εµείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ωραία. Κάποιοι Βου-
λευτές, εάν δεν συµφωνούν στο να διατεθεί …

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Μα,
δεν είναι «κάποιοι Βουλευτές». Είναι ένα κόµµα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): …το ποσό αυτό, θα το
δηλώσουν και δεν θα συµφωνήσουν.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Μα,
να εξηγήσουµε γιατί δεν συµφωνούµε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Στη ∆ιάσκεψη των Προ-
έδρων, απεφασίσθη, χωρίς να πω ότι απεφασίσθη οµοφώνως.
Εάν έχετε διαφορετική άποψη και δεν θέλετε οι Βουλευτές του
κόµµατός σας να συµµετέχουν σ’ αυτήν την προσπάθεια, είναι
αναφαίρετο δικαίωµα. Εθελοντική είναι η προσπάθεια.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Ένα
λεπτό.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ. 
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-

κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Για
να το ξεκαθαρίσω. Εµένα οι Βουλευτές µε ενηµέρωσαν ότι συ-
ζητήθηκε. Και εγώ δεν είµαι στην ∆ιάσκεψη…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Στη ∆ιάσκεψη των Προ-
έδρων υπάρχει εκπρόσωπός σας.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Μου
µεταφέρθηκε από τους Βουλευτές, να ξεκαθαρίσω. 

Εµείς δεν συµφωνούµε στη δηµιουργία του Λογαριασµού Αλ-
ληλεγγύης, για απόσβεση του δηµοσίου χρέους. Είµαστε αντί-
θετοι, διότι πάει να συγκαλύψει ποιοί είναι οι υπεύθυνοι του
δηµοσίου χρέους. Και πάµε να τραβήξουµε το συνταξιούχο να
δίνει τα 500 ευρώ και τα 600. Είµαστε αντίθετοι. 

Εποµένως, είµαστε αντίθετοι και σε κάθε πηγή χρηµατοδότη-
σης εκεί. Με αυτή την έννοια, είµαστε αντίθετοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ωραία, η άποψη σας
είναι σαφής. Είναι καθαρά εθελοντική …

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Να
το συµπληρώσω.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εάν θέλετε να κάνετε
συµπλήρωση, κάνετε τη συµπλήρωση. 

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Έχουµε ζητήσει τη µείωση των βουλευτικών µισθών, την κατάρ-
γηση των βουλευτικών συντάξεων –διαχρονικά, µονίµως, όχι
τώρα στην περίοδο της κρίσης- και να µην παίρνει αµοιβή ο Βου-
λευτής γιατί είναι σε επιτροπή. Είναι έργο του. 

Το λέω αυτό, γιατί µπορεί να θεωρηθεί ότι είµαστε τσιγκούνη-
δες ή δεν ξέρω τι. Εµείς ακριβώς θεωρούµε ότι πρέπει να κα-
ταργηθούν όλα αυτά, που σηµαίνει ότι το δηµόσιο και ο
Προϋπολογισµός της Βουλής θα ελαφρυνθεί.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Πρόε-
δρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ζήτησα το
λόγο προηγουµένως.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, κύριε
Τασούλα, δεν µπορούµε να συνεχίσουµε έτσι. Έχω δώσει το
λόγο στον Πρόεδρο του Λαϊκού Ορθοδόξου Συναγερµού, κ. Κα-
ρατζαφέρη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: ∆ώσατε το λόγο στον κύριο Πα-
πακωνσταντίνου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μα, δεν θα µπορούσα
να σας δώσω το λόγο εκτός Κανονισµού. Ο Κανονισµός προ-
βλέπει ότι κάνει παρέµβαση ο Υπουργός. Και αντί πενταλέπτου,
η παρέµβαση ήταν τρίλεπτη. Ξαναδείτε σας παρακαλώ το άρθρο.
Μπορεί να µην είχε συµβεί στο πρόσφατο παρελθόν αυτό, αλλά
σας λέω ότι ο Κανονισµός δίνει τη δυνατότητα, από τη στιγµή
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που ο Υπουργός….
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Του δώσατε το λόγο δύο

φορές. 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μα έχει τη δυνατότητα

της πρωτολογίας και τη δυνατότητα των παρεµβάσεων. Ξανα-
δείτε το άρθρο σας παρακαλώ. 

Κύριε Καρατζαφέρη, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, αν λείψουν τίποτα χρήµατα
στην προσπάθειά σας, σας ζητώ να τα καλύψετε από το διπλά-
σιο της συµµετοχής των Βουλευτών του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Ένα από τα άσχηµα που έχουν συµβεί είναι ότι κλείσανε τα αν-

θοπωλεία. Και βγήκα τώρα έξω, µπας και βρω τριαντάφυλλα να
πάρω για τον κ. Τσίπρα, αλλά δεν µπόρεσα να βρω! 

Ήθελα να σας φέρω τριαντάφυλλά, κύριε Πρόεδρε. Είχατε
έντεκα φορές αναφορά στο όνοµά µου. Σας ευχαριστώ πάρα
πολύ. ∆ιαπιστώνω ζηλίτσες! 

Πρέπει να σας πω, ως µεγαλύτερος υµών, ότι όταν ήµαστε
νέοι, ενίοτε κάνουµε επιπόλαιες επιλογές. Με την ωρίµανση κά-
νουµε σωστές επιλογές. ∆εν ξέρω, ίσως έλθει κάποια στιγµή που
να σας βλέπουν πιο σοβαρά και να σας εµπιστεύονται. Αυτή είναι
η διαφορά. 

Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, εµείς το είπαµε για άλλη µία περί-
πτωση και ξανά και ξανά, άκουσα και τον αξιότιµο απουσιάζοντα
για δεύτερη φορά Αρχηγό της Νέας ∆ηµοκρατίας, να λέει: «Βάζω
πλάτη για την Ελλάδα». Χαιρόµαστε που το µάθατε επιτέλους:
«Βάζω πλάτη για την Ελλάδα». Πέντε λέξεις είναι αυτές. Εµείς το
λέµε τρεις µήνες. 

Σας πήρε τρεις µήνες να µάθετε αυτή τη φράση; Για την Ελ-
λάδα βάζουµε πλάτη, δεν βάζουµε για τον Παπανδρέου. Σας
πήρε τρεις µήνες να το καταλάβετε! Μέχρι χθες, στο συνέδριό
σας αυτά λέγατε, ότι: «Ο Καρατζαφέρης δίνει «λευκή» επιταγή
κ.λπ.». ∆εν έδωσα καµµία «λευκή» επιταγή σε κανένα. Και επιτέ-
λους, αν θέλετε, να σας πω κάποια πράγµατα. Είχαµε τρία κο-
ρυφαία θέµατα εδώ µέσα. Ιθαγένεια, που είναι απειλή για το
έθνος -και το δεχθήκατε και σεις- τα σκληρά µέτρα και άδικα που
είπατε και για τους εκατό γενικούς διευθυντές. Και φύγατε από
τη Βουλή για τους εκατό γενικούς διευθυντές, δεν φύγατε σε µία
άλλη υπόθεση για την ιθαγένεια ή για τα µέτρα και να τρέχω εγώ
και να µη φτάνω! Φύγατε για τους εκατό γενικούς διευθυντές.
Είναι Αντιπολίτευση σοβαρή αυτή; Επιτέλους, λοιπόν, να συνει-
δητοποιήσουµε τα πράγµατα, όπως έχουν. 

Κύριε Τσίπρα, θα διαφωνούµε µονίµως σ’ αυτήν την Αίθουσα.
Εσείς έχετε δηλώσει ότι είστε άθεος. ∆ηλαδή, δεν έχετε το Θεό
σας! ∆ικαίωµά σας. Εγώ έχω το Θεό µου και τον πιστεύω το Θεό
µου και πιστεύω και τους ταγούς της Εκκλησίας. Τι να κάνουµε;
Και θέλω ένα διάλογο. ∆εν θέλω το: «Αποφασίζω και διατάζω».
Θέλω διάλογο. Και νοµίζω, ο Πρωθυπουργός, µε την ευαισθησία
που τον διακρίνει, θα έλθει σε ένα διάλογο µε τον Αρχιεπίσκοπο,
να βρεθεί µία λύση. Μην οδηγηθούµε σ’ ένα στείρο 1987, που το
απευχόµεθα όλοι και µεσούσης της κρίσεως. Αυτό είναι το θέµα. 

Μετά, έχετε δηλώσει σε περιοδικό, που το έχω διαβάσει και το
ξαναδιάβασα δύο φορές, ότι δεν µε φοβίζει το χάος, αρκεί να
έρθει µετά αριστερή λύση. Ε, είχατε δύο φορές την ευκαιρία στο
παρελθόν στη δεκαετία του ‘40. Ο λαός, όµως, το απέτρεψε αυτό
και ευτυχώς. ∆ηλαδή, να έλθει το χάος τώρα προκειµένου να το
εκµεταλλευθεί η Αριστερά; Είναι σοβαρά πράγµατα αυτά; Μία
σπίθα µας χωρίζει από το να γίνει το κάτι τι. Ήρεµα πράγµατα.
Ήρεµα, για να µπορέσουµε πράγµατι να βγάλουµε τη χώρα από
την κρίση. Ουαί και αλίµονο, αν αρχίσουν αυτά τα πράγµατα! Και
αν ο Πρωθυπουργός είπε µία κουβέντα παραπάνω –που είναι ο
κ. Σαµαράς; Φεύγει αυτό το παιδί και δεν µπορούµε να κάνουµε
κουβέντα!- στη ΓΣΕΕ στο συνέδριό της πάνω, σε ένα συγκεκρι-
µένο περιβάλλον το οποίο θυµίζω ότι φωνάζανε, γιουχάρανε τον
οποιοδήποτε δεν συµφωνούσε µε τις θέσεις τους, είπε µία κου-
βέντα παραπάνω για να καταλάβει η οµήγυρης ότι κάπου είναι το
πράγµα. ∆εν το παίρνουµε τοις µετρητοίς. Και επιτέλους, ας συ-
νειδητοποιήσουµε όλοι µας, µεγάλα παιδιά είµαστε, ότι ο λόγος
µας του καθενός, προσαρµόζεται µε αυτόν που είναι απέναντι, σε

συγκεκριµένες στιγµές. 
Όταν, λοιπόν, έχεις τη Μέρκελ και σου δείχνει δόντια, αλλιώς

θα µιλήσεις. Όταν έχεις το Σαρκοζί και σου δείχνει µια διάθεση,
αλλιώς θα µιλήσεις. ∆ηλαδή θα κάνουµε τώρα απλά µαθήµατα
συµπεριφοράς και µάλιστα πολιτικής συµπεριφοράς; 

Είπατε ένα παράδειγµα για τους εκπαιδευτικούς. ∆εν είπατε,
όµως, ότι έχουµε πολύ περισσότερους εκπαιδευτικούς απ’ όσους
χρειάζεται η χώρα. Έχουµε τους διπλάσιους για τη δουλειά η
οποία βγαίνει. Λέµε, µε την µία πλευρά ναι, µε τρεις χιλιάδες πώς
θα τη βγάλετε, ναι σαφέστατα έτσι είναι. Αλλά έχουµε τους δι-
πλάσιους απ’ όσους θέλει η χώρα. Και αυτό το πολλαπλάσιο είναι
που δεν αντέχει η πατρίδα. ∆εν το κουβαλάµε. Γιατί ήταν πρα-
κτική των δύο κοµµάτων της εξουσίας µε τα ρουσφέτια, µε τα
ρουσφέτια, µε τα ρουσφέτια, να γεµίζουν, να γεµίζουν, να γεµί-
ζουν, και να φθάσουµε στο µη παρέκει σήµερα. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα, ας λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους!

Άκουσα τη διαµαρτυρία του κ. Μαρκόπουλου για την από-
δειξη, για την οποία µίλησε και ο Υπουργός. Εγώ δεν θα πω αν
πήρε ή όχι απόδειξη. Αλλά 1700; Φάγατε 1700; Τρεις µισθοί είναι!
Τρεις µισθοί σε µία περίοδο λιτότητας, 1700 εκ των οποίων τα
300 ευρώ σε ποτά. Πόσο κρασί ήπιατε; 

Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει, όταν θα δίνουµε παραδείγµατα,
να δίνουµε παραδείγµατα στον ελληνικό λαό, µε τον τρόπο και τη
συµπεριφορά µας. Εµένα το δικό µου παράδειγµα ήταν ότι επέ-
στρεψα στον Πρόεδρο της Βουλής το αυτοκίνητό µου. Και είπα
εντάξει, εγώ έχω αυτοκίνητο δικό µου, δεν χρειάζεται. 

Όταν, λοιπόν, προκλητικά πάτε και φέρνετε ένα τιµολόγιο, το
βάζετε και στα Πρακτικά της Βουλής, είχατε να φάτε 1700 ευρώ;
Είναι τρείς µισθοί αυτοί! ∆ουλεύουν τρεις άνθρωποι τρείς µήνες
για να µπορέσουν να βγάλουν όσα φάγατε εσείς ένα µεσηµεράκι,
η παρεούλα σας, που συµµετείχε και ο Πρόεδρος της Νέας ∆η-
µοκρατίας. Τον εκθέτετε µε αυτά τα πράγµατα και θα έλεγα, λίγο
προσοχή. 

Να σας επιστρέψω αυτό που σας πήρα από το αρχείο των
Πρακτικών.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ κ. Γεώργιος Καρα-
τζαφέρης καταθέτει στα Πρακτικά το προαναφερθέν τιµολόγιο
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε, λοιπόν, σ’ αυτό που λέγεται δηµόσιο χρέος. Όλες οι
χώρες έχουν δηµόσιο χρέος. Ποιες χώρες δεν έχουν δηµόσιο
χρέος; Η Κίνα, η κοµµουνιστική Κίνα, δεν έχει χρέος, αλλά βε-
βαίως δουλεύουν για ένα ρύζι, για ένα πιάτο ρύζι. 

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Μόνο
που δεν είναι κοµµουνιστική!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Εάν θέλετε, λοιπόν, κυρία Παπαρρήγα και
εδώ να δουλεύουν όλοι οι Έλληνες για ένα πιάτο ρύζι, θα µειώ-
σουµε το δηµόσιο χρέος. Αλλά εδώ µας λέτε να αυξήσουµε το
µισθό στα 1500. Από τη µία µεριά, εδώ στον Έλληνα εργάτη να
πάρει 1500 και από την άλλη µεριά, η µόνη χώρα που δεν έχει
δηµόσιο χρέος είναι η Κίνα, που δουλεύει για ένα πιάτο ρύζι.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): ∆εν
είναι κοµµουνιστική!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): ∆εύτερον οι άλλες χώρες που δεν έχουν
δηµόσιο χρέος, είναι αυτές που έχουν πετρέλαια. Λοιπόν, ας κα-
ταλάβουµε ότι συµµετέχουµε σε µία µεγάλη ευρύτατη οικογέ-
νεια, που ο ένας χρωστάει στον άλλον. Απλώς εµείς πρέπει να
µαζέψουµε λίγο τα πράγµατα, γιατί έχει ξεχειλώσει τόσο πολύ,
που αν δεν ληφθούν µέριµνες και µέτρα σωστά, πολύ φοβούµαι
ότι θα µαταιοπονούµε, κύριε Πρωθυπουργέ.

Και είπαµε, τώρα θα τα βρούµε και το επαναλαµβάνω άλλη µία
φορά, δεν άκουσα από εσάς τι θα γίνει την επόµενη ηµέρα. Πού
θα ξαναβρούµε λεφτά του χρόνου; Του χρόνου θέλετε άλλα 65,
κύριε Πρωθυπουργέ. Πού θα τα βρούµε; ∆εν λέµε τίποτε. Να
πάµε στο Νοµισµατικό Ταµείο. Αν το Νοµισµατικό Ταµείο, µας
έδινε κάθε χρόνο, θα έλεγα εντάξει, θα «βάλουµε τα δύο πόδια
σ’ ένα παπούτσι», οι µισοί θα πεθάνουµε στην πείνα, αλλά θα πά-
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ρουµε λεφτά. ∆εν θα µας ξαναδώσει, µία φορά δίνει. Τι θα κά-
νουµε του χρόνου;

Βγάλτε τους φακέλους, κυρία Υπουργέ, κυρία Κατσέλη,
βγάλτε τους φακέλους των επενδύσεων. Βγάλτε τους έξω, ενη-
µερώστε µας πόσες επενδύσεις εκκρεµούν, πόσο καιρό εκκρε-
µούν αυτές. Είναι πέντε µήνες στα δικά σας χέρια, να µάθουµε τι
υπάρχει, πού υπάρχει φως, να δούµε αυτές τις επενδύσεις. Και
διώξτε αυτή τη γραφειοκρατία.

Άκουσα, κύριε Πρωθυπουργέ την αγωνία σας για άλλη µία
φορά. ∆ιαβάσατε όµως για τον Μπάµπη. Όσο υπάρχουν «Μπά-
µπηδες» στο δηµόσιο..! Ξέρετε τον Μπάµπη, µε τα διόδια.

Όσο υπάρχουν «Μπάµπηδες» θα µαταιοπονείτε. Εάν δεν απαλ-
λαγούµε από τη λογική των «Μπάµπηδων» δουλειά δεν γίνεται.
Αλλά δυστυχώς ο «Μπάµπης» ζει δίπλα µας στο διπλανό διαµέ-
ρισµα. Και όλοι φοβούµαστε να πούµε ποιος είναι ο «Μπάµπης».
Είναι αυτά τα προσωπικά δεδοµένα για να προστατεύσουν τον
«Μπάµπη». Εάν ο «Μπάµπης» έβγαινε στα κεντρικά δελτία ειδή-
σεων χιλιάδες «Μπάµπηδες» θα κρυβόντουσαν την επόµενη
ηµέρα και θα σταµατούσαν αυτή τη λοβιτούρα. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Ο «Μπάµπης» για τα διόδια! Τι άλλο θα ακού-
σουµε και τι άλλο θα βρούµε στο δρόµο µας;

Για τις φρεγάτες. Όσο ο Τούρκος... 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Για τα υποβρύχια. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): ∆ουλεύετε πάντοτε υποβρυχίως, κύριε. 
Λοιπόν, τις φρεγάτες πρέπει απαραιτήτως να τις πάρει η Ελ-

λάδα. ∆εν πιστεύω όµως, κύριε Πρωθυπουργέ και οι φρεγάτες
να πάνε στο Ναυπηγείο Σκαραµαγκά. Να µοιραστεί. Υπάρχουν
και άλλα ναυπηγεία στη χώρα, η Σύρος, η Ελευσίνα. Χαίροµαι
που συµφωνείτε να µην πάνε όλα στο Σκαραµαγκά, γιατί τότε
δεν θα κάνει µόνο ο Σιράκ σαφάρι για τον κύριο Σάπαρντ. Θα τον
κυνηγάµε και εµείς. Και µάλιστα µία φορά η τιµή της Ελλάδας,
µια βραδιά. ∆εύτερη δεν θα εκτιµηθεί απλώς γιατί έχω πάρα
πολύ καλή ενηµέρωση γι’ αυτό το θέµα. 

∆εν άκουσα από τον αξιότιµο Αρχηγό της Νέας ∆ηµοκρατίας,
µίλησε περίπου µία ώρα και τις δύο φορές, ένα δευτερόλεπτο,
µία λέξη. Το όνοµα Μακεδονία είναι αποδεκτό να υπάρχει σ’
αυτήν την προσπάθεια, γιατί η προσπάθεια είναι µεθαύριο που ο
Πρωθυπουργός θα δει τον Γκρουέφσκι σε ένα φίνις πλέον της
υποθέσεως. Παρενέβη ο Οµπάµα. Τι λέει η Νέα ∆ηµοκρατία; Μι-
λάει ή καταπίνει τη γλώσσα της η Νέα ∆ηµοκρατία σ’ αυτό το µε-
γάλο εθνικό θέµα; Ναι στο όνοµα Μακεδονία ή παράγωγο, ναι ή
όχι; Μιλήστε επιτέλους, ο λαός περιµένει! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Μιάµιση ώρα είπαµε τα πλέον πιθανά και απίθανα εδώ µέσα. Γι’

αυτό το θέµα κάνετε την πάπια! Μιλήστε λοιπόν. Ναι το όνοµα ή
παράγωγο για τα Σκόπια. Ο Πρωθυπουργός πηγαίνει και θέλουν
να ξέρουν όλες οι πτέρυγες της Βουλής. Εµείς λέµε κατηγορη-
µατικά όχι. Πείτε το και εσείς, λοιπόν. Τι το αφήνετε µεσοβέζικο;

Κύριε Πρωθυπουργέ, ο αγώνας που δίνετε δεν είναι αγώνας
δρόµου για να σας ότι θα κερδίσετε ή όχι. Είναι τέσσερα επί µα-
ραθώνιο. Θα έλεγα λοιπόν ότι πρέπει να δείτε τους δροµείς. Αυτό
το πεντάµηνο έγιναν κάποιες προπονήσεις και έχετε καταλήξει
ποιους δροµείς θα βάλετε, προκειµένου να πάρετε το µετάλλιο
που θα είναι ένα µετάλλιο για την Ελλάδα. Εµείς είµαστε απέξω
και θέλουµε να χειροκροτήσουµε εκείνον που θα φέρει το µε-
τάλλιο. Βλέπουµε όµως ότι οι δροµείς δεν είναι οι κατάλληλοι για
να φέρουν αυτό το αποτέλεσµα. Πιστεύω να αντιληφθείτε το τι
σας λέω και πώς σας το λέω και να κάνετε τις ανάλογες ρυθµί-
σεις το ταχύτερο δυνατόν.

Έχουµε τριακόσιες χιλιάδες αγρότες, οι οποίοι βρίσκονται στο
ναδίρ της ζωής τους αποκλεισµένοι εντελώς. Μπορούµε να βγά-
λουµε και αυτούς, αλλά και τη χώρα από ένα µεγάλο ποσό που
δίνουµε κάθε χρόνο; Ξέρετε ότι για γάλα και κρέας δίνουµε πε-
ρισσότερο απ’ ό,τι δίνουµε για πετρέλαιο; Ζητήστε, κύριε Πρω-
θυπουργέ, να σας ενηµερώσει ο κύριος Υπουργός. Εάν, λοιπόν,
ο κάθε αγρότης πάρει µία κατσίκα και µια αγελάδα και απαλλα-
γεί οποιασδήποτε άλλης φορολογίας, η χώρα σώζεται. ∆εν είναι
δυνατόν η κτηνοτροφική Ελλάδα να παίρνει γάλα από την Ολ-
λανδία. ∆ηλαδή αν η Ολλανδία κλείσει τα σύνορά της θα πεθά-
νουν τα παιδιά της Ελλάδας από έλλειψη γάλακτος; Είναι

δυνατόν τώρα η Ελλάδα να κάνει εισαγωγές αρνιών από τη Βουλ-
γαρία; Και δεν µπορώ να καταλάβω γιατί τα αρνιά σε πέντε µέρες
τα ελληνικά θα είναι ακριβότερα από τα βουλγάρικα. Ό,τι τρώει
το ελληνικό αρνί, τρώει και το βουλγάρικο! Πώς, λοιπόν, αυτοί
µπορούν και το έχουν στη µισή τιµή; Κάποια στιγµή πρέπει να
παραµερίσουµε κάποιες πολιτικές, γιατί από αυτά και τα άλλα,
κύριε Πρωθυπουργέ, αυξάνεται το έλλειµµα και το χρέος. Και
έχουµε υποχρέωση όπου βρίσκουµε να κλείνουµε τη στρόφιγγα.

∆εν θα επεκταθώ σε θέµατα προτάσεων. Περιµένω το φορο-
λογικό νοµοσχέδιο και θα σας δώσω τις προτάσεις που έχει ο
Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κύριος Πρωθυπουρ-

γός έχει το λόγο για να τριτολογήσει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και

Υπουργός Εξωτερικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε
βέβαιοι ότι στην προσπάθεια που κάνουµε για να αφήσουµε πίσω
την Ελλάδα των δηµοσιονοµικών προβληµάτων, αλλά δυστυχώς
και γενικότερων φαινοµένων παρακµής, στον αγώνα αυτόν που
δίνουµε καθηµερινά, για να χτίσουµε µια καλύτερη Ελλάδα, ναι,
την Ελλάδα της ανάπτυξης δεν είµαστε µόνοι. Έχουµε δίπλα µας
τη συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών, που και κατα-
λαβαίνουν, και αντιλαµβάνονται το πρόβληµα, αλλά και τη µάχη
που δίνουµε. 

∆εν διαφωνώ βεβαίως, κύριε Τσίπρα, ούτε µε εσάς κ. Παπα-
ρήγα, ότι υπάρχουν προβλήµατα µεγάλα στο καπιταλιστικό σύ-
στηµα. Μπορούµε να συζητήσουµε για το ποια είναι αυτά και να
συµφωνήσουµε σε κάποιες επισηµάνσεις. Αλλά σας ρωτώ: Η Ελ-
λάδα πόσο αξιόπιστα µπορεί να δώσει µάχη απέναντι σ’ ένα διε-
θνές σύστηµα και, µάλιστα, µε την κατάσταση που έχουµε, χωρίς
αυτό να θεωρηθεί ή να το θεωρούσαν ως υπεκφυγή απέναντι στα
δικά µας προβλήµατα, απέναντι στον πολίτη που έβλεπε ένα κρά-
τος, µια διακυβέρνηση εικονικής πραγµατικότητας, διαφθοράς
και υπανάπτυξης, ένα πελατειακό κράτος; Εµείς αφήνουµε πίσω
αυτήν την παρακµή και όσα µας οδήγησαν εδώ. Έχουµε πια
λόγο, και στην Ευρώπη και διεθνώς, για τα µεγάλα ζητήµατα αδι-
κίας, που αναπαράγονται πολλές φορές από αυτήν την παγκο-
σµιοποιηµένη σήµερα οικονοµία. Έχουµε πια λόγο για τον
εξανθρωπισµό αυτής της οικονοµίας. Αφήνουµε όµως πίσω µας
και µια ολόκληρη εποχή στην Ελλάδα στρεβλής ανάπτυξης, κοι-
νωνικής αδικίας, αποκλεισµών, προνοµίων, άνισης µεταχείρισης.
Αναλαµβάνουµε την ευθύνη, µε την οποία µας επιφορτίζει η ίδια
η συγκυρία, η ίδια η ιστορία.

Όσοι έχουν το θάρρος να δουν πόσα λάθη κάναµε τόσα χρό-
νια στη χώρα αυτή, όσοι έχουν το κουράγιο να αλλάξουν και να
δουν µπροστά, θα είναι δίπλα µας. Καταλαβαίνω βεβαίως και το
δίληµµα του κ. Σαµαρά. Έχει να επιλέξει µεταξύ του να αναλαµ-
βάνει τις ευθύνες για το σήµερα και το αύριο, να συµβάλλει ου-
σιαστικά και από µια µεριά το προσπαθεί, από την άλλη βλέπω ότι
δυσκολεύεται και είναι αναγκασµένος να υπερασπίζεται συνεχώς
το κακό παρελθόν, το παρελθόν της παράταξής του. Αν δεν µπο-
ρείτε στα λόγια, περιµένω στην πράξη, κύριε Σαµαρά, τη συµ-
βολή σας. Και µέχρι σήµερα, είτε στο ΑΣΕΠ, είτε µε τους
γενικούς διευθυντές, είτε µε το φορολογικό, δεν είδα αυτή την
προσπάθεια που αναλογεί στο κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης και, µάλιστα στο κόµµα που έχει τόσες ευθύνες για τη
σηµερινή κατάσταση της χώρας µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα πλέον φεύγει µπρο-
στά, σπάει δεσµά, κατεστηµένα, αποστήµατα, και δηµιουργεί ένα
καινούργιο, πιο ελπιδοφόρο και πιο αισιόδοξο µέλλον. Σε αυτές
τις µεγάλες αλλαγές που προωθούµε, σ’ αυτό το πολύ σύντοµο
χρονικό διάστηµα µέσα στο οποίο πρέπει να τις προωθήσουµε,
και λάθη θα γίνουν βεβαίως, αλλά και δεν έχουµε κανένα πρό-
βληµα µα κανένα να το αναγνωρίσουµε όταν γίνονται λάθη. Και
το έχουµε κάνει σ’ αυτή την Κυβέρνηση, διότι εµείς είµαστε έτοι-
µοι, και τα διορθώνουµε, δεν τα κρύβουµε. Τα διορθώνουµε γιατί
ξέρουµε πού πάµε. Έχουµε στόχους.

Σίγουρα, δεν θα κάνουµε και δεν κάνουµε το µεγάλο λάθος
των προηγούµενων έξι ετών αδράνειας και παραίτησης, ή ακόµα
και συνενοχής µε τα κακώς κείµενα και τα κατεστηµένα στη χώρα
µας. Αυτό είναι το µεγάλο λάθος που πληρώσαµε, διότι η προη-
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γούµενη κυβέρνηση δεν λιποτάκτησε στις 4 του Οκτώβρη, λιπο-
τάκτησε επί έξι χρόνια από τις ευθύνες που της είχε αναθέσει ο
λαός και, µάλιστα, δύο φορές. Και θυµίζω, επειδή πολλές φορές
αναφέρεστε στο ότι είπα πώς υπάρχουν λεφτά, να δείτε ολό-
κληρη την προεκλογική φράση. Ολόκληρη η φράση λέει, ότι
«Υπάρχουν λεφτά, αλλά πού πηγαίνουν τα λεφτά». Και δυστυχώς
µε αυτά τα οποία βρήκαµε, επιβεβαιώθηκε ακριβώς αυτή η
φράση πανηγυρικώς, δυστυχώς 

Προχωράµε µε το µεγαλύτερο χρέος, µε τα µεγαλύτερα ελ-
λείµµατα, µε τις µεγαλύτερες σπατάλες, µε τη µεγαλύτερη δια-
φθορά… 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):
Τριάντα δισεκατοµµύρια!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και
Υπουργός Εξωτερικών): …εµείς προχωράµε σε µεγάλες ανα-
τροπές. ∆ηµιουργούµε την Ελλάδα της δικαιοσύνης, της διαφά-
νειας, της σταθερότητας, της ανάπτυξης, των ίσων ευκαιριών και
επαναλαµβάνω: σε αυτή την προσπάθεια θέλουµε, ναι, και την
κριτική σας διάθεση, την εποικοδοµητική σας κριτική, αλλά θέ-
λουµε και την αρωγή όλων για να αλλάξουµε τη χώρα µας, γιατί
είναι µεγάλο το έργο. Εµείς θα το φέρουµε εις πέρας, θα τα κα-
ταφέρουµε. Μακάρι, να µπορούµε να είµαστε όλοι σ’ αυτήν την
Αίθουσα περήφανοι ότι κάπου συµβάλαµε σ’ αυτή τη µεγάλη
προσπάθεια. Σίγουρα εµείς ως ΠΑΣΟΚ, αυτή η Κυβέρνηση θα το
κάνει και θα το κάνει µαζί µε τον ελληνικό λαό. 

Θα τα καταφέρουµε και θα φτιάξουµε µια διαφορετική Ελλάδα
για την οποία όλοι µας θα είµαστε περήφανοι. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο. 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η προ ηµερησίας διατάξεως
συζήτηση η οποία διεξήχθη σύµφωνα µε το άρθρο 143 του Κα-
νονισµού της Βουλής…

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο. 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): …µε πρωτοβουλία του

Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλεξίου Τσίπρα σε επίπεδο Αρχηγών
κοµµάτων, µε θέµα το: «Πρόγραµµα σταθερότητας και ανάπτυ-
ξης» που κατέθεσε η Ελληνική Κυβέρνηση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Στο σηµείο αυτό θέλω να γνωστοποιήσω στο Σώµα ότι ο Βου-
λευτής κ. Γρηγόριος Ψαριανός ζητεί ολιγοήµερη άδεια απουσίας
για µετάβασή του στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Κύριε Σιούφα, έχετε το λόγο. 
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

να µιλήσω. Λόγω της σοβαρότητας της συζήτησης δεν παρενέ-
βην κατά τη διάρκεια της τόσο σηµαντικής συνεδρίασης. 

Σήµερα έγινε παραβίαση του Κανονισµού µε το να µιλήσει και
τρίτος Υπουργός και να δευτερολογήσει ο ένας εκ των δύο
Υπουργών που µπορούν να µιλήσουν σύµφωνα µε το άρθρο 143
του Κανονισµού. Από την ώρα που δώσατε στον κ. Βενιζέλο το
λόγο, έπρεπε να υπάρξει αντίλογος για την ισότητα και του
λόγου και των όπλων από τον κ. Τασούλα που σας ζήτησε το
λόγο. Επίσης δεν έπρεπε να πάρει το λόγο ούτε ο κ. Μαρκόπου-

λος. 
Το άρθρο 143 του Κανονισµού είναι απόλυτο. Ορίζει τη διαδι-

κασία κατά τέτοιο τρόπο και δεν έγινε ποτέ µέσα στο Κοινοβού-
λιο παραβίαση, δηλαδή το να µιλήσουν περισσότεροι των δύο
Υπουργών ή εκ των δύο Υπουργών που µίλησαν, να δευτερολο-
γήσουν. Είναι τόσο απόλυτος ο τρόπος ορισµού της διαδικασίας,
που τουλάχιστον στις τρεις δεκαετίες που βρίσκοµαι εδώ –όσο
χρόνο έχετε και εσείς- δεν επιχειρήθηκε ποτέ να τεθεί ούτε καν
προσωπικό θέµα σε αυτήν την διαδικασία. 

Η παράκληση και η έκκλησή µου, µε απόλυτο σεβασµό, προς
τον πολύ σοβαρό ρόλο τον οποίο έχετε ως Πρόεδρος όλων των
πτερύγων της Βουλής, είναι αυτό το φαινόµενο να µην επαναλη-
φτεί σε άλλη προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση στη Βουλή. 

Αυτό ήθελα να επισηµάνω, κύριε Πρόεδρε, διότι δεν προβλέ-
πεται τίποτα άλλο από το άρθρο 143 του Κανονισµού της Βου-
λής, ούτε ενθυµούµαι µια φορά να έγινε τέτοια παραβίαση και
µάλιστα µε τον τρόπο που έγινε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Σιούφα, σας
οφείλω µια απάντηση. 

Εδώ στο Κοινοβούλιο που είναι ο χώρος ζωντανού διαλόγου,
σαφώς ακολουθούµε τον Κανονισµό της Βουλής. Όταν ετέθη-
σαν ορισµένα ζητήµατα από τον Πρόεδρο του Λαϊκού Ορθόδο-
ξου Συναγερµού κ. Καρατζαφέρη και ζήτησε ο κ. Βενιζέλος να
κάνει µία παρέµβαση, γιατί ο διάλογος ήταν µεταξύ του Προέ-
δρου του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού και του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας, είπα ότι κατά παρέκκλιση θα δώσω το λόγο για
το θέµα αυτό. 

Σε ό,τι αφορά το προσωπικό θέµα που επικαλέστηκε ο κ. Μαρ-
κόπουλος, θεωρώ πως όταν υπάρχουν θέµατα που µπορεί να δη-
µιουργήσουν µια αρνητική εντύπωση –που µπορεί να είναι και
άδικη- µε βάση κάποιο δηµοσίευµα σε βάρος κάποιου συναδέλ-
φου, είναι προτιµότερο να µην τηρώ µε την αυστηρότητα που εί-
πατε τον Κανονισµό της Βουλής. Εύχοµαι και εσείς να είχατε
τηρήσει σε όλες τις περιπτώσεις αυστηρότατα τον Κανονισµό,
όµως όλοι µέσα σε αυτήν την Αίθουσα έχουµε τις εµπειρίες µας. 

Προτιµώ, λοιπόν, σε αυτήν την περίπτωση µε δική µου ευθύνη
να δώσω τη δυνατότητα στον κ. Μαρκόπουλο να εξηγήσει το
θέµα που είχε δηµιουργηθεί. Ήρθε ο Υπουργός Οικονοµικών και
εδόθησαν, θα έλεγα, αµοιβαίες εξηγήσεις και έτσι δεν διέτρεξε
τον κίνδυνο ο συνάδελφος, εν προκειµένω ο κ. Μαρκόπουλος,
να βρεθεί εκτεθειµένος δηµόσια. 

Αυτή είναι η άποψή µου σε ό,τι αφορά τον Κανονισµό της Βου-
λής, τον οποίο σαφώς θα τηρώ, υπάρχουν όµως και περιπτώσεις
που η ανθρώπινη ευαισθησία για τέτοια θέµατα είναι λίγο πιο
πάνω από τον αυστηρό Κανονισµό τον οποίο επικαλείσθε, σε ό,τι
αφορά τη διατύπωση. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Με την ίδια διαδικασία θα έπρεπε να
πάρει το λόγο και ο κ. Τασούλας. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΧΡΗΣΤΟΣ: Παραβιάσατε τον Κανονισµό µι-
λώντας για παραβίαση του Κανονισµού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριοι συνάδελφοι, δέ-
χεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 23.35’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τρίτη 23 Μαρτίου 2010 και ώρα 18.00’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων και β) νοµοθετική
εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµη-
θεί.
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